
 قیمت های نجومی، جگر همه را
 کباب کرده است

آیا راه حلی برای کنترل قیمت ها و ثابت 
داشتن نرخ ارز و سکه و طلا در بازار و کنترل 

و مدیریت بازار هست؟گویا کارشناسان...

قیمت ارز در حوالی ۹۲ تا ۹۴ هزار تومان 
در حال نوسان است. قیمت ارز در زمان 

استیضاح وزیر اقتصاد کمی پایین تر...

 رانت خواران ارزی همچنان
 فعال در بازار

صفحه3 صفحه۲

اولویت وزارت جهاد کشاورزی توجه و 
حمایت از تولید داخل است 

وزیر جهاد کشاورزی گفت: اولویت ما توجه 
و حمایت از تولید داخل است و اگر در جایی 

ناگزیر باشیم از طریق واردات...
صفحه۴

کشمکشانتخاببینتورموبقایبنگاهها

کشمکشانتخاببینتورموبقایبنگاهها
      در حالی که شورای عالی کار برای تعیین حداقل دستمزد سال آینده امروز تشکیل جلسه می دهد، چگونگی تصمیم گیری برای دستمزد کارگران و بقای بنگاه های اقتصادی در شرایط رکودی کنونی با حساسیت 

بیشتری دنبال می شود.

از یک ســو، تورم 32 درصدی )بر اســاس عدد اعلام شده مرکز آمار(، 
قــدرت خرید کارگران را کاهش داده و از ســوی دیگر، رکود اقتصادی، 
توان کارفرمایان برای افزایش دستمزدها را محدود کرده است. آیا افزایش 
دستمزد چاره کار است یا بحران جدیدی را رقم خواهد زد؟ بحث دستمزد 
و قدرت خرید کارگران در ایران، همواره یکی از چالش های اصلی اقتصاد 
کشور بوده است. طبق ماده ۴۱ قانون کار، شورای عالی کار باید بر اساس 
دو معیار تورم و هزینه معیشــت، حداقل دستمزد را تعیین کند، اما این 

فرمول در عمل چقدر کارایی دارد؟
فاطمه عزیزخانی، اقتصاددان، به این موضوع اشاره کرده و تأکید دارد که 
دستمزد باید هزینه معیشت کارگر را به طور آبرومندانه پوشش دهد. وی 
معتقد است که تورم، به خودی خود معیار تعیین کننده ای برای دستمزد 

نیست، بلکه تأثیر آن بر هزینه های زندگی مهم تر است.
او می گوید: »حداقل دستمزد سال گذشته حدود ۷ میلیون تومان بود 
که حتی هزینه های خوراکی یک خانوار را هم پوشش نمی دهد. اگر این 
مبلغ حتی دو برابر شود، باز هم در برابر هزینه های مسکن و سایر مایحتاج 
زندگی ناچیز اســت.«عزیزخانی در گفت و گو با ایرنا به یک نکته کلیدی 
دیگر نیز اشاره می کند: »در شرایط رکود تورمی، افزایش دستمزد اگرچه 
ضروری اســت، اما بدون سیاست های حمایتی ممکن است به تعطیلی 
بنگاه های کوچک و افزایش بیکاری منجر شود.« او می گوید: »به همین 
دلیل بهتر است امسال دستمزد متناسب با تورم افزایش یابد و معیارهای 

تعیین دستمزد منطقه ای باید کامل تر شود.«
 

  کارفرمایان و چالش افزایش هزینه ها
در حالی که کارگران به دنبال افزایش حقوق برای جبران قدرت خرید 
ازدست رفته خود هستند، بسیاری از کارفرمایان اعلام کرده اند که با وضعیت 
اقتصادی موجود، توان پرداخت دســتمزدهای بالاتر را ندارند. بسیاری از 
بنگاه های اقتصادی در شرایطی فعالیت می کنند که رکود، کاهش تقاضا 
و نوسانات ارزی، فشار زیادی به آنها وارد کرده است. کارفرمایان هشدار 
می دهند که افزایش ناگهانی حقــوق بدون در نظر گرفتن حمایت های 

دولتی، ممکن است به تعطیلی کارخانه ها، تعدیل گسترده و افزایش بیکاری 
منجر شــود. در این میان، برخی از کارشناسان بر این باورند که افزایش 
دستمزد می تواند به عنوان یک محرک اقتصادی عمل کند. به گفته آنها، 
اگر دســتمزد کارگران افزایش یابد، قدرت خرید بالا می رود و در نتیجه، 
تقاضای مصرفی در بازار افزایش پیدا می کند، که این خود به رونق تولید 

و اشتغال کمک خواهد کرد.
 

  شاغلان فقیر؛ اشتغالی که از فقر نمی کاهد
یکی از چالش های بزرگ سال های اخیر، افزایش شاغلان فقیر است؛ 
یعنی افرادی که با وجود داشــتن شــغل، همچنان زیر خط فقر زندگی 
می کنند. بررسی های مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد که بسیاری 
از مشاغل ایجادشده در ایران، از نوع مشاغل غیررسمی و کم درآمد بوده اند. 
این مشاغل، نه تنها امنیت شغلی ندارند، بلکه فاقد بیمه و سایر حمایت های 
اجتماعی هستند. این وضعیت نشان می دهد که افزایش دستمزد، به تنهایی 
راه حلی برای خروج از فقر نیست. اگر سیاست های حمایتی از کارگران، 
مانند یارانه مسکن، بیمه درمانی و آموزش رایگان اجرایی نشود، افزایش 

دستمزدها دردی از کارگران دوا نخواهد کرد.
 

  دستمزد منطقه ای؛ راه حلی برای تعادل در اقتصاد؟
یکی از راهکارهای پیشنهادی برای رفع مشکلات مربوط به دستمزد، 
اجرای نظام دستمزد منطقه ای است. فاطمه عزیزخانی در این باره توضیح 
می دهد: »در بســیاری از کشورها، دستمزد بر اساس شرایط اقتصادی و 
هزینه های زندگی هر منطقه تعیین می شود. استان های ایران نیز از نظر 
سطح هزینه های زندگی، بسیار متفاوت هستند. اجرای دستمزد منطقه ای 
می تواند به کاهش فشار بر بنگاه های کوچک کمک کند و در عین حال، 
قدرت خرید کارگران را در مناطق گران تر حفظ نماید.« البته اجرای این 
طرح نیازمند تغییرات قانونی و تقویت تشکل های کارگری است. در حال 
حاضر، حداقل دستمزد به صورت یکسان در سراسر کشور تعیین می شود، 

که این موضوع باعث ایجاد مشکلاتی در مناطق مختلف شده است.

ترافیک سنگین پایان 
سال کابوس تهرانی ها

  استقلال را وادار به
 اشتباه کردیم

آتش افروزان 
چهارشنبه سوری

7

6

8

برای خروج از بحران اقتصادی باید به سمت هرچه بیشتر 
رقابتی شدن حرکت کرد، مثلا باید صنعت تولید خودرو، رقابتی 
شود تا خودروسازهای بی اعتنا به خواسته شهروندان از گردونه 

فعالیت اقتصادی حذف شوند.
در یک اقتصاد سالم فعالان اقتصادی ریز و درشت در جریان 
رقابت با همدیگر مجموعه ای از کالاها و خدمات را به بازار عرضه 
می کنند و هر بنگاهی تلاش می کند با بهبود کیفیت محصول 
خود و با استفاده از حربه تبلیغات، مصرف کنندگان را قانع کند 

که محصول او بهتر از محصولات مشابه است. 
نتیجه استقرار چنین نظمی تولید و عرضه محصولات بهتر 

و تأمین رفاه و منافع بیشتر برای جامعه است.
حال شرایطی را تصور کنید که با هر توجیهی این نظم سازنده 
و مفید در بخشی از اقتصاد ملی یا تمام آن کنار گذاشته  شود. 
به عنوان نمونه در صنعت خودروسازی دسترسی مصرف کنندگان 
به خودروی وارداتی را به شــدت محدود کنیم و حتی وقتی با 
این واقعیت تلخ روبه رو می شویم که یک مدل خاص خودروی 
داخلی به دلیل مشــکلات فنی و امکان بروز خطر آتش سوزی 
جان سرنشــین خود را به خطر می اندازد، رسانه ها را از افشای 
مشخصات این خودرو منع کنیم. بی تردید چنین شرایطی منجر 
به این خواهد شــد که کیفیت محصولات داخلی هر روز افت 
بیشتری را تجربه کند، زیرا تولیدکنندگان داخلی اصلا خود را به 
اصلاح رویه ها و تلاش مستمر برای جلب رضایت بیشتر مشتریان 
نیازمند نخواهند یافت زیرا به  قول معروف لزومی ندارد سری که 

درد نمی کند، دستمال ببندیم.
امروز بعد از گذشت چند دهه اصرار بر اجرای سیاست حمایت 
گسترده از صنعت خودروسازی نتیجه این اصرار غیرکارشناسانه 
را می بینیم: مردم ما از ســر استیصال و درماندگی خودروی با 
کیفیت بسیار نازل را با قیمت چندبرابر بازار جهانی خریداری 
می کننــد. اتلاف نجومی ســوخت در خودروهایی با راندمان 
پاییــن و اتلاف وقت و پول مردم برای تعمیرات زودتر از موعد 
خودروهایی که از همان زمان تحویل معیوب هستند، هم بحث 

دیگری است که بماند.
مشابه این وضعیت در عالم سیاست هم مشاهده می شود: 
احزاب سیاسی در رقابت با همدیگر متاع خود را به بازار عرضه 
کــرده و تلاش می کنند با جلب اعتمــاد مردم، رأی آنان را به 
دست آورند. نتیجه این رقابت سالم بهبود شیوه های مدیریت و 
حرکت در مسیر شایسته سالاری است. با کنارگذاشتن این نظم از 
سپهر سیاسی کشور و ایجاد حاشیه امن برای برخی جریان های 
سیاسی خودی، جامعه در این مسیر نادرست پیش خواهد رفت 
که شایســتگان و خردمندان خانه نشین شده و افرادی در حد 
و اندازه کوچولوهای سیاسی معرکه گردان شوند؛ همان افرادی 
که اگر محدودیتی برای برخی جریان های سیاسی کشور ایجاد 
نمی شد، هیچ شانسی برای حضور در صحنه سیاست نداشتند.

در چنین شرایطی است که می بینیم امکان ورود به مجلس 
با کمترین تعداد آرا برای اعضای فلان جریان سیاســی فراهم 
می شود. چنین افرادی به  محض نشستن بر صندلی پارلمان به  
جای تلاش برای حل مشــکلات مردم و مطرح کردن خواسته 
واقعی آنان در خانه ملت، برنامه های سیاسی و فرهنگی جریان 
سیاســی متبوع خود را قدم به قدم پیــش می برند. بهترین 
شــاهد این مدعا تلاش برخی نمایندگان برای هر چه بیشتر 
محدودکردن دسترسی شهروندان به فضای مجازی است. گویی 
مردم نمایندگانی را به مجلس فرستاده اند تا با توهین به شعور 

آنان، راه دسترسی به اطلاعات را برایشان ببندند!
گفتنی است در فروردین ۱3۹۴ دو نفر از نمایندگان با این 
ســؤال عجیب وزیر وقت ارتباطات را به مجلس احضار کردند 
که »دلایل توســعه شبکه و پهنای باند اینترنت توسط وزارت 
ارتباطات بدون پیوست فرهنگی و قبل از راه اندازی شبکه ملی 
اطلاعات و بی توجهی به ظرفیت داخلی چیســت؟ علت عدم  
ابلاغ ضوابط بهره برداری از اینترنت تلفن همراه چیســت؟« و 
عجیب تــر اینکه مجلس وقت به وزیــر کارت زرد داد که چرا 
سرعت اینترنت را افزایش داده  است! و این در شرایطی بود که 
عمده شکایت شهروندان از خدمات اینترنت در حوزه محدودیت 
دسترسی و سرعت اندک بود که البته این خواست مردم برای 
نمایندگانشان اصلا اهمیتی نداشت.با وجود شباهت جدی بین 
دو وضعیت اشاره شــده در عالم اقتصاد و سیاست، باید به یک 
تفاوت معنی دار هم توجه کرد: در عالم اقتصاد شــهروندان با 
وجود نارضایتی از محصول و ابراز آن در فضای مجازی به طور 
گسترده، باز هم به خرید ادامه خواهند داد، حداقل با این انگیزه 
که دارایی نقدی خود را از خطر کاهش قدرت خرید حفظ کنند. 
اما در عالم سیاست مردم با صندوق های آرا قهر خواهند کرد. 
همان گونه که در چند مورد انتخابات اخیر شــاهد این اتفاق 
ناگوار و خطرساز بودیم.بااین حال راه خروج از بحران در هر دو 
میدان اقتصاد و سیاست بسیار مشابه است: در میدان اقتصاد 
باید به ســمت هرچه بیشتر رقابتی شدن صنعت تولید خودرو 
حرکت کرد تا خودروســازهای بی اعتنا به خواسته شهروندان 
از گردونه فعالیت اقتصادی حذف شــوند. در میدان سیاست 
هم باید با کنارگذاردن رفتارهای محدودکننده که به نفع یک 
جریان خاص سیاسی با کمترین اقبال مردمی تمام می شود، به 

تشویق رقابت سالم پرداخت. 

ناصر ذاکری
اقتصاددان

رقابتی شدن؛ راه خروج از 
بحران اقتصادی

همین صفحه

 »حداقل دستمزد 
سال گذشته حدود 

۷ میلیون تومان بود 
که حتی هزینه های 
خوراکی یک خانوار 

را هم پوشش 
نمی دهد. اگر این 

مبلغ حتی دو برابر 
شود، باز هم در برابر 

هزینه های مسکن 
و سایر مایحتاج 

زندگی ناچیز است.«

  افزایش دستمزد، تورم زا یا ضروری؟
یکی از بحث های همیشــگی درباره افزایش دستمزدها، تأثیر آن بر تورم 
است. برخی اقتصاددانان معتقدند که افزایش حقوق، خود عاملی برای افزایش 
قیمت کالاها و خدمات است. از سوی دیگر، مخالفان این نظریه می گویند که 
دســتمزدهای فعلی، به قدری پایین است که حتی حداقل معیشت را تأمین 
نمی کند و افزایش آن، اجتناب ناپذیر اســت. در این میان، دولت نقش کلیدی 
دارد. اگر دولت بتواند سیاست های حمایتی مانند کاهش هزینه های مسکن، 
ارائه بیمه های درمانی ارزان قیمت و کنترل قیمت کالاهای اساسی را اجرا کند، 
می توان اثرات منفی افزایش دســتمزد را کاهش داد. نتایج برخی پژوهش ها 
نشــان می دهد که پرداخت یارانه دســتمزد برای بنگاه های کوچک، توسعه 
مســکن کارگری، کاهش هزینه مسکن، اصلاح نظام مالیاتی، کاهش مالیات 
بر تولیــد و افزایش مالیات بر فعالیت های غیرمولــد، کنترل تورم و آموزش 
و مهارت آمــوزی کارگران می تواند در برقراری تعادل بین افزایش دســتمزد 
و حفــظ بنگاه های اقتصــادی کمک کند.دولت می تواند بــا ارائه کمک های 
مالی یا معافیت های مالیاتی، به کارفرمایان در پرداخت حقوق بیشــتر کمک 
 کنــد. البته تا زمانــی که نرخ تورم کنترل نشــود، افزایش دســتمزدها اثر 

واقعی چندانی نخواهد داشت. 
 

  تصمیم سرنوشت ساز شورای عالی کار
جلسه شــورای عالی کار برای تعیین حداقل دستمزد سال آینده، یکی از 
حساس ترین تصمیمات اقتصادی کشور خواهد بود. این تصمیم، تأثیر مستقیمی 
بر زندگی میلیون ها کارگر و همچنین وضعیت تولید و اشتغال در کشور دارد.

سیاست گذاران باید در نظر داشته باشند که افزایش دستمزد، تنها در صورتی 
مفید خواهد بود که با سیاســت های حمایتی همراه باشــد. اگر دولت بتواند 
بسته های حمایتی مناسبی ارائه دهد، می توان به بهبود شرایط معیشتی کارگران، 
بدون ایجاد بحران در بخش تولید، امیدوار بود.مسأله دستمزد و معیشت، فراتر از 
یک تصمیم مقطعی است. این مسأله نیازمند اصلاحات عمیق اقتصادی، کنترل 
تورم و حمایت از کسب وکارها است. هر تصمیمی که در این زمینه گرفته شود، 

تأثیرات بلندمدتی بر اقتصاد و جامعه ایران خواهد داشت.

بهبود معیشت مردم 
در گرو تقویت تولید 
داخلی است

معاون وزیر صمت گفت: برای بهبود معیشت مردم باید در پی تداوم تولید و تقویت تولید داخلی باشیم که در این صورت حقوق و دستمزد مناسبی به کارگران داده خواهد شد.
 ابراهیم شیخ با بیان اینکه امسال در کنار تحریم، با محدودیت انرژی هم مواجه بودیم، اظهار کرد: این عوامل سبب شد صنایع در زمان تولید با محدودیت هایی مواجه شوند. همین امر سبب 

شد برنامه جبرانی تولید تنظیم شود که از ۱۵ اسفند تا 2۵ خرداد ماه اجرا خواهد شد؛ چراکه در این صد روز، با حداقل محدودیت منابع روبرو بودیم.
وی افزود: صنعت گران باید بتوانند فعالیت خود را به بهترین نحو احسن انجام دهند و لذا برنامه حمایت از تولید در دولت مطرح شد و به تصویب رسید. بر اساس این مصوبه اخیر برخی 
تعهدات بنگاه ها و شرکت های صنعتی نسبت به دستگاه های دولتی و خدمت رسان و نیز خدمات عمومی و تعویق پرداخت تسهیلات بانکی و تقسیط قبوض اخیر در پرداختِ تعهدات بیمه 
تأمین اجتماعی جزو برنامه ها بود.به گفته شیخ، صنعتگران باید بتوانند منابع مالی مناسبی در اختیار بگیرند و مواد اولیه خود را تأمین کنند و در فرایند تولید حداکثر بهره برداری را داشته باشند.

وی با بیان این که این اقدامات به تازگی صورت گرفته ابراز امیدواری کرد: رویه های فوق تا حدی مشکلات صنعت گران کشور را بر طرف کند. ضمن اینکه اقدامات تکمیلی باید صورت گیرد. از 
جمله این اقدامات می توان به تأمین منابع مالی بانک ها اشاره کرد و از طرفی تأمین ارز برای واردات نهاده ها و مواد اولیه صنعت باید صورت گیرد. تأمین انرژی اعم از برق و گاز هم باید اتفاق افتد.

شیخ تصریح کرد: پتروشیمی های کشور به دلیل نبود خوراک در ماه های اخیر و افزایش قیمت آن با مشکلات جدی روبرو شدند و باید به حمایت از آن اقدام کنیم.
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قیمتهاینجومی،جگرهمهراکبابکردهاست
آیا راه حلی برای کنترل قیمت ها و ثابت داشتن نرخ ارز و سکه و طلا در بازار و کنترل و مدیریت بازار هست؟گویا کارشناسان و مدیران اقتصادی ما خوابیده اند 

یا زمام اختیار از دست شان در رفته است! 

اقتصاد کلان 

گرانی اجناس و کالاها و تورم در شب عید کمر مردم را شکسته است؛ 
اگر آقایان مســوول سری به بازار بزنند و با دیده تحقیق روانه بازار شوند، 
می بینند که قیمت ها آن قدر نجومی شده که جگر مردم را کباب کرده است.

بر این اساس بیشترین فشار و سنگینی این  بار اقتصادی را قشر فرودست 
یا متوسط تحمل خواهند کرد یا برخی در این فشار تاب نیاورده و زندگی شان 

از هم پاشیده و نابود خواهند شد. 
این وضعیت تا چه زمانی دوام خواهد داشــت؟ آیا راه حلی برای کنترل 
قیمت ها و ثابت داشتن نرخ ارز و سکه و طلا در بازار و کنترل و مدیریت 
بازار هست؟گویا کارشناسان و مدیران اقتصادی ما خوابیده اند یا زمام اختیار 

از دست شان در رفته است! 
تورم افسارگسیخته باعث شده که مردم در یک بحران و افسردگی شدید 
به سر می برند و قشر کارگر و ضعیف جامعه و حتی متوسط هم نمی توانند از 
پس مخارج اولیه خود بر آیند، در واقع وضعیت اقتصاد مملکت به گونه ای 
شده که خط فقر بین اقشار فرودست و متوسط یکسان شده و هر دو قشر 
در جامعه تقریبا در یک سطح معیشتی زندگی می کنند. لذا اکنون دغدغه 
اصلی مردم گرانی و تورم افسارگسیخته ای است که روز به روز با بالا رفتن 
قیمت دلار و طلا بر زندگی مردم هم اثر زیانبار گذاشــته است، لذا شاهد 
آن هســتیم که با این وضعیت در شــب عید، آمار سرقت و جرم در این 
ایام نسبت به ایام گذشته به  شدت بالا رفته و مردم در یک بحران جدی 

روزگار را سپری می کنند. 
جامعه نیاز به یک مغز اقتصادی دارد تا ریشــه عفونی درد را از اقتصاد 
بیرون کشیده و مشکلات معیشتی را برطرف کرده و به زندگی مردم سر 
و ســامانی دهد. وقتی روان یک جامعه از لحاظ اقتصادی دچار آســیب 
شــود جامعه را به ســمت آنارشــی و بی نظمی کشــانده و دیگر سخت 
می شــود آن را کنترل یا مدیریت کــرد چراکه اقتصاد نبض حیات مردم 
و شــریان اصلی زندگی مردم و جامعه اســت که اگر به فروپاشــی کامل 
اقتصادی منجر شــود جامعه نیز از هم فرو خواهد پاشــید و   دیگر سنگ 
روی ســنگ بند نمی شــود. چاره ای نیســت مگر اینکه جامعه شناسان و 
همچنین کارشناســان اقتصادی وارد عمل شــده و تلنگــری به مدیران 
 اقتصادی بزنند تا شاید، شاید با یک همفکری و هم اندیشی بتوان فکری به

 حال اقتصاد و معیشت مردم کرد. 

جامعه نیاز 
به یک مغز 

اقتصادی دارد 
تا ریشه عفونی 

درد را از اقتصاد 
بیرون کشیده و 

مشکلات معیشتی 
را برطرف کرده و 

به زندگی مردم 
سر و سامانی دهد. 

وقتی روان یک 
جامعه از لحاظ 
اقتصادی دچار 

آسیب شود.

  همراهی دولت وفاق در تعیین دستمزد 
کارگران

یک فعال حــوزه کار گفت: امیدواریم که در 
جریان تصویب دستمزد کارگران وفاق و همراهی 

دولت و کارفرمایان را شاهد باشیم.
 محســن باقری، درباره تاثیــر وفاق ملی بر 
تصمیم گیری های اقتصادی کشــور گفت: طبعا 
داشــتن وحدت رویــه و همســویی در اتخاذ 
تصمیمات موثر اســت. در حوزه کارگری سال 
گذشــته مقاومت هایــی را شــاهد بودیم، ولی 
خوشبختانه دولت چهاردهم تا این لحظه درگیری 
در بحث دستمزد نداشــتیم و امیدواریم که در 
جریان تصویب دستمزد کارگران وفاق و همراهی 

دولت و کارفرمایان را شاهد باشیم.
وی مشــکل اصلی اقتصاد را نوسانات نرخ ارز 
دانست و گفت: بیشترین مشکل اقتصاد به دلار 
برمی گردد و نوســانات نرخ ارز و دلار در زندگی 
مردم تاثیر می گذارد. عده ای بر این باورند که باید 
دلار را گران کرد تا نقدینگی ها پایین بیاید اما این 
تفکر درست نیست؛ دلار همه چیز را بالا می برد و 
پول ملی ما را بی ارزش می کند و در نتیجه دولت 
مجبور به خلق پول می شود.این فعال حوزه کار 
افزود: برخی به اســم نگاه کارشناسی و به بهانه 
کنترل تورم این خــوراک را به دولتها می دهند 
که ســکه و ارز را گران کــن و رفاه ایجاد کن و 
متاسفانه سالهاست با این تفکر اقتصاد را به هم 
ریخته  و مردم را گرفتار کرده اند.باقری با بیان اینکه 
دولت باید یکبار برای همیشه خلاف جهت این 
عده و تفکراتشان حرکت کند، گفت: سیاستهای 
اقتصادی فعلی به حل مشکلات معیشتی مردم 
و به خصوص کارگران کمک نکرده است. اینکه 
یکسری کالاها را با قیمت پایین و نرخ یکسال و دو 
سال قبل به مردم بدهیم و فروشگاه ها در ازای آن 
مردم را وادار به خرید اجناسشان کنند، گشایشی 
در وضع معیشت مردم ایجاد نمی کند و این نحو 
توزیع کالا به هدف نمی خورد لذا پیشنهاد می شود 
به جای آن، تعاونی های مصرف کارگری احیا شوند.

به گفته این فعال حوزه کار اگر در راســتای 
بهبــود و تقویت معیشــت کارگــران از کانال 
تعاونی های کارگری تسهیل گیری شود بهتر است 
زیرا وقتی تعاونی ها از محل پول و سرمایه اعضا 
ایجاد شــود خلق پول جدیدی اتفاق نمی افتد و 
سرمایه ها به گردش درمی آید؛ بنابراین توقع ما 
این اســت که کالاهای اساسی سبد خانوارهای 
کارگری از طریق تعاونی ها توزیع شــود.وی در 
عین حال با اشاره به روند جهانی شدن قیمت ها 
گفت: وقتی همه چیز در داخل کشور از قیمت های 
جهانی تبعیت کند و تنها حقوق و دستمزد نیروی 
کار بدون تغییر بماند، دو مبنای متفاوت به وجود 
می آید که با هیچ منطقی سازگار نیست، در حالی 
که در تمام کشورها به موازات تغییر قیمت ها در هر 
فصل دستمزدها نیز بالا می آید تا قدرت معیشت 
حفظ شــود.باقری در پایان گفت: امروز با هزینه 
ارزان ســرمایه های خود را مفت در اختیار دیگر 
کشورها قرار می دهیم و از تمام کشورها برای انجام 
عمل جراحی به داخل ایران می آیند ولی کارگر 
ایرانی نمی تواند از عهده هزینه های درمان خود 
برآید و درآمد و دریافتی او هزینه های معیشت و 

درمانش را جبران نمی کند. 

   بهبود معیشت مردم در گرو تقویت 
تولید داخلی است

معاون وزیر صمت گفت: برای بهبود معیشت 
مردم باید در پی تداوم تولید و تقویت تولید داخلی 
باشیم که در این صورت حقوق و دستمزد مناسبی 

به کارگران داده خواهد شد.
 ابراهیم شــیخ با بیان اینکه امسال در کنار 
تحریم، با محدودیت انرژی هم مواجه بودیم، اظهار 
کرد: این عوامل سبب شد صنایع در زمان تولید با 
محدودیت هایی مواجه شوند. همین امر سبب شد 
برنامه جبرانی تولید تنظیم شود که از ۱۵ اسفند تا 
2۵ خرداد ماه اجرا خواهد شد؛ چراکه در این صد 
روز، با حداقل محدودیت منابع روبرو بودیم.وی 
افزود: صنعت گران باید بتوانند فعالیت خود را به 
بهترین نحو احسن انجام دهند و لذا برنامه حمایت 
از تولید در دولت مطرح شد و به تصویب رسید. بر 
اساس این مصوبه اخیر برخی تعهدات بنگاه ها و 
شرکت های صنعتی نسبت به دستگاه های دولتی 
و خدمت رســان و نیز خدمات عمومی و تعویق 
پرداخت تسهیلات بانکی و تقسیط قبوض اخیر 
در پرداختِ تعهدات بیمه تأمین اجتماعی جزو 
برنامه ها بود.به گفته شیخ، صنعتگران باید بتوانند 
 منابع مالی مناسبی در اختیار بگیرند و مواد اولیه 
خود را تأمین کننــد و در فرایند تولید حداکثر 
بهره برداری را داشــته باشند.وی با بیان این که 
این اقدامات به تازگی صورت گرفته ابراز امیدواری 
کرد: رویه های فوق تا حدی مشــکلات صنعت 
گران کشور را بر طرف کند. ضمن اینکه اقدامات 
تکمیلی باید صورت گیرد. از جمله این اقدامات 
می توان به تأمین منابع مالی بانک ها اشاره کرد 
و از طرفی تأمین ارز برای واردات نهاده ها و مواد 
اولیه صنعت باید صورت گیرد. تأمین انرژی اعم 
از برق و گاز هم باید اتق افتد.شیخ تصریح کرد: 
پتروشــیمی های کشور به دلیل نبود خوراک در 
 ماه های اخیر و افزایش قیمت آن با مشــکلات 
بــه  یــد  با و  شــدند  بــرو  رو  جــدی 

حمایت از آن اقدام کنیم.
معــاون وزیر صمت با بیــان اینکه نهادهای 
مختلــف در نظــام باید به خوبی و به ســرعت 
عمــل کنند تا شــاهد اشــکال جــدی و عدم 
انسجام دســتگاه های اجرایی نباشــیم، افزود: 
 انســجام لازم باید توســط نهادهای حاکمیتی

 رخ دهد؛ ولی در حقیقت همه این اقدامات جای 
بهبود دارد.

چالش های بنگاه های 
تولیدی برای تامین 
اعتبار از بانک ها

یکی از مهم ترین چالش های بنگاه های تولیدی و فعالان بخش خصوصی در تعامل با بانک ها، بحث دریافت تسهیلات است.
در چند دهه اخیر، روند بانک ها به این شــکل بوده که وام ها بیشــتر به شــرکت هایی اعطا شده که اعتبار زیادی داشته اند. شرکت های بزرگ، به ویژه آن هایی که دارای سندهای ملکی 
بوده اند و امکان ارائه ضمانت نامه داشته اند، در اولویت دریافت وام قرار گرفته اند.در شرایط تورمی، دریافت وام به خودی خود سودآور است، زیرا با کاهش ارزش پول، بازپرداخت تسهیلات در 
عمل به معنای پرداخت مبلغی با ارزش کمتر خواهد بود. همین مساله باعث شده است دریافت وام برای بسیاری از شرکت ها یک فرصت اقتصادی جذاب باشد. اما در عمل، این امکان تنها 
در اختیار شرکت های بزرگ قرار گرفته و شرکت های کوچک و متوسط از این فرآیند بی بهره مانده اند.نمونه بارز این روند را می توان در صندوق توسعه ملی مشاهده کرد که تسهیلات آن 
عمدتا در اختیار شرکت های بزرگ قرار گرفته و برخی از آنها نیز این مبالغ را بازنگرداندند. این در حالی است که بنگاه های کوچک و متوسط سهم قابل توجهی در اقتصاد دارند و می توانند 
ارزش افزوده و اشــتغال زایی زیادی ایجاد کنند.سیاســت های بانکی باید به ســمتی برود که نه صرفا براساس دارایی های ثابت شرکت ها، بلکه بر اساس میزان ارزش آفرینی، ایجاد اشتغال و 

ظرفیت رشد آن ها تسهیلات اعطا شود. ممکن است شرکتی تازه تاسیس بوده اما ظرفیت بالایی برای ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادی داشته باشد.

عید نوروز یکی از اعیاد مهم ایرانیان محسوب می شود که چه قبل از فرارسیدن سال 
جدید و چه در ایام آغازین سال، آداب و رسوم و هزینه های خاص خود را دارد. این آداب 
و رسوم شامل چیدمان هفت سین، خوردن سبزی پلو با ماهی و مهیا کردن آجیل، میوه و 
شیرینی برای پذیرایی از میهمان ها می شود. بر این اساس روزنامه ایران گزارش اقتصادی 

از هزینه تمام شده هر کدام از این اقلام تهیه کرده است.

 میوه شب عید تأمین است
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان میوه و سبزی در گفت وگو با خبرنگار»ایران« عنوان 
کرد: »در حال حاضر برای میوه شب عید کمبودی در بازار وجود ندارد زیرا بخش خصوصی 
که وظیفه ذخیره میوه شب عید را به عهده دارد به خوبی این کار را انجام داده و انبارها به 
اندازه کافی میوه دارند.«اسدالله کارگر گلشن آبادی افزود: »اغلب میوه های موجود در کشور 
تولید داخل هســتند و تنها چند قلم از میوه ها شامل موز، نارگیل و انبه، وارداتی است و 
سایر میوه های خارجی که در بازار مشاهده می کنید به صورت قاچاق وارد کشور می شود.«

وی عمده میوه مصرفی خانوارها درایام عید را سیب، پرتقال، کیوی و خیار دانست و 
اظهار کرد: »در حال حاضر قیمت سیب لبنانی سفید از ۴۵ تا ۹0 هزار تومان، سیب قرمز 
از 20 تا 6۵ هزار تومان، پرتقال شمال از 3۵ تا ۵0 هزار تومان و پرتقال جنوب از ۴۵ تا 
۱۱0 هزار تومان عرضه می شود.« گلشن آبادی گفت: » کیوی از 80 تا ۱۷0 هزار تومان، 
خیار رسمی از ۱۵ تا 23 هزار تومان، خیار گلخانه ای از 30 تا ۴۵ هزار تومان و خیار معین 
اصفهانی از 30 تا ۴0 هزار تومان در بازار عرضه می شود. البته به علت اینکه میوه حدود 
۱۵ درصد ضایعات دارد و هزینه های جانبی همچون کارگر، وانت و پلاستیک بسته بندی 
نیزهســت؛ از همین رو این نرخ میوه ها به اضافه 3۵ درصد ســود شده و به مردم عرضه 
می شود.« وی در خصوص نظارت دائم بر فروشندگان میوه و سبزیجات بیان کرد: »برای 
تعیین قیمت، فروشــندگان بر اساس فاکتور خود اقدام می کنند، بنابراین ملاک بازرسان 

نیز در زمان مراجعه به آنها فاکتور خرید است.«

 شیرینی شب عید چند؟
یکی از خوراکی هایی که در ایام عید ایرانیان برای پذیرایی از میهمانان خود استفاده می 
کنند، شیرینی است. علی بهرمند رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی و کافه 
قنادی در گفت وگو با خبرنگار روزنامه ایران عنوان کرد: »در حال حاضر قیمت دستوری 
در حوزه شــیرینی وجود ندارد و نرخ ها بر اساس عرضه و تقاضا تعیین می شود. بنابراین 
نمی توان قیمت مشخصی برای شیرینی در ایام عید مشخص کرد.« از همین رو بررسی های 
میدانی خبرنگار»ایران« در خصوص قیمت شیرینی نشان می دهد؛ شیرینی دانمارکی با 
قیمت کیلویی 200 تا 2۵0 هزار تومان، نارگیلی 200 تا ۴00 هزار تومان، گردویی 2۱0 

تا ۴30 هزار تومان و نخودچی بسته ای ۱۵0 تا 200 هزار تومان عرضه می شود.

 آجیل شب عید چند؟
آجیل عید یکی از خوراکی های محبوب و جدایی ناپذیر پذیرایی های عید نوروز محسوب 
می شود که قیمت آن با توجه به مغزهایی که در آن وجود دارد، متفاوت است. از سوی 
دیگر میزان تقاضا، کیفیت و نوسانات اقتصادی نیز بر نرخ آن تاثیرگذار است. بررسی های 

میدانی نشــان می دهد، پســته در بازار از کیلویی ۹00 هزار تا یک میلیون و 300 هزار 
تومان، بادام درختی از 800 تا ۹00 هزار تومان، بادام هندی از یک میلیون و ۱00 هزار 
تا یک میلیون و 300 هزار تومان و فندق از یک میلیون و 200 هزار تا 2 میلیون تومان 
به مشتریان عرضه می شود. همچنین چهارمغز از یک میلیون تا یک میلیون و ۵00 هزار 
تومان، تخمه کدو از 280 هزار تا 380 هزار تومان و تخمه ژاپنی نیز حدود کیلویی ۵00 
هزار تومان به فروش می رســد. بنابراین برای خرید یک کیلو آجیل، یک خانواده ۴ نفره 

باید حدود یک میلیون و ۱00 هزار تومان هزینه کند.

 قیمت ماهی چند؟
ســبزی پلو با ماهی از دیرباز تا کنون غذای شــب عید نوروز ایرانیان بوده و همه ساله 

اغلب ایرانیان آن را برای شب عید تدارک می بینند.
با توجه به نوسان قیمتی که در بازارهای مختلف وجود دارد قصد داریم حدود قیمت 
یک وعده این غذا را برای خانواده ۴ نفره محاســبه کنیم. بررســی ها نشان می دهد، یک 
کیلو برنج هاشــمی حدوداً ۱۹0 هزار تومان و ۴00 گرم سبزی پلوی تازه 80 هزار تومان 
و همچنین ماهی قزل آلا کیلویی 2۱0 هزار تومان اســت که برای یک خانواده ۴ نفره 2 
کیلو ماهی نیاز است، بنابراین سبزی پلو با ماهی شب عید برای یک خانواده ۴ نفره 630 

هزار تومان هزینه خواهد داشت.
 

 هزینه سفره هفت سین
بررســی های میدانی نشــان می دهد 200 گرم ســیر برای ســفره هفت ســین ۹0 
هــزار تومان، ۱00 گرم ســنجد ۴0 هزار تومان، 80 گرم پودر ســماق ۷0 هزار تومان، 
2۵0 گرم ســمنو 60 هزار تومان، دو عدد ســیب ســرخ ۵ هزار تومان، سبزه 200 هزار 
 تومان و ماهی قرمز 30 تومان اســت. بنابراین هزینه ســفره هفت ســین ســال جدید 

حدود ۴۹۵ هزار تومان خواهد بود.

فاکتور هزینه های شب عید

جلســه امروز شورای عالی کار با چهار دســتور کار از جمله بررسی حداقل مزد در 
مقاوله نامه های سازمان جهانی کار و تعیین حداقل مزد در کارگاه های کوچک و مشاغل 
کم بازده برگزار می شــود و طبق پیش بینی ها رقم دستمزد کارگران در 28 اسفند ماه 

نهایی خواهد شد.
 سیصد و سی و چهارمین نشست شورای عالی کار از ساعت ۱۴ امروز در وزارت کار 
برگزار می شود؛ در این نشست نمایندگان تشکل های کارگری و کارفرمایی، وزیر کار و 
نمایندگان وزارتخانه های صمت و اقتصاد حضور دارند و جلسه با چهار دستور کار بررسی 
مقاوله نامه های حداقل دستمزد، ارائه گزارش جلسه آنلاین با کارشناسان سازمان جهانی 
کار درباره تعیین حداقل مزد، طرح پیشنهادی تعیین حداقل مزد کارگاه های بزرگ در 
پیمان های دســته جمعی و بررســی حداقل مزد در بخش غیررسمی،کارگاه کوچک و 

مشاغل کم بازده همراه است.
دولت، کارفرمایان و کارگران در مورد عدد 23 میلیون و ۴۴0 هزار تومان برای هزینه 
سبد معیشت کارگران بر اساس تورم منتهی به دی ماه به توافق رسیده اند.تا پیش از این 
قرار بود جلسه شورای عالی کار پس از به روزرسانی رقم سبد معیشت کارگران تشکیل 
شود. کمیته دستمزد شورای عالی کار رقم هزینه سبد معیشت خانوارهای کارگری را 
پس از برگزاری جلسات کارشناسی بر اساس تورم منتهی به دی ماه 23 میلیون و ۵00 
هــزار تومان تعیین و تصویب کرده بــود اما با اعلام تورم بهمن ماه مرکز آمار ایران که 
حاکی از رشد ۴ درصدی تورم بود، رقم سبد معیشت کارگران اصلاح شد و به عدد 2۴ 

میلیون و 300 هزار تومان افزایش یافت.
داوود جوانی - نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار نیز در هفته های گذشته از بسته 
پیشنهادی گروه کارفرمایی رونمایی و اعلام کرد که مبلغ پیشنهادی ما برای یک خانواده 

3 نفره،23 میلیون و ۴00 هزار تومان است که حدود 3۹ درصد آن شامل خوراکی ها و 
آشامیدنی ها و دخانیات و 6۱.۱0 درصد هم شامل سایر کالاهاست.

امروز جلسه شورای عالی کار در حالی برگزار می شود که از هفته های اخیر سناریوهای 
مختلفی برای تعیین دســتمزد ۱۴0۴ از منطقه ای کردن دستمزد، فصلی شدن تعیین 
دســتمزدها، افزایش دو مرحله ای دســتمزد در سال و مزد صنفی از سوی مسئولان و 

مقامات کارگری و کارفرمایی مطرح و شنیده می شود.
محسن باقری - رئیس کمیته دستمزد شورای عالی کار در گفت و گو با ایسنا، درباره 
نشســت امروز اظهار کرد: جلسه امروز به بررســی مقاوله نامه های حداقل مزد سازمان 
جهانی کار و میزان حداقل مزد کارگاه های کوچک و مشــاغل کم بازده می پردازد.البته 

پیشنهاداتی همچون بررسی تعیین حدقل مزد در بنگاه های بزرگ در قالب پیمان های 
دسته جمعی نیز مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.

طبق پیش بینی ها رقم حداقل دستمزد کارگران در 28 اسفند ماه نهایی خواهد شد.
وی درباره تصویب رقم ســبد معیشــت کارگران در کمیته مزد و تاثیرگذاری آن بر 
میزان افزایش حقوق کارگران گفت:در آخرین نشســت کمیته دســتمزد همه شرکای 
اجتماعــی اعم از دولت، کارفرمایان و کارگــران در مورد عدد 23 میلیون و ۴۴0 هزار 
تومان بر اســاس تورم منتهی به دی ماه به توافق رسیدند و آن را امضا کردند. منتها با 
اعلام نرخ تورم بهمن ماه توسط مرکز آمار ایران این رقم نیازمند به روزرسانی شد چون 
تورم ۴ درصد رشد داشت. بر همین اساس در به روزرسانی جدید از 23 میلیون و ۴۴0 

هزار تومان به عدد 2۴ میلیون و 3۱0 هزار تومان رسیدیم.
رئیس کمیته مزد شورای عالی کار درباره زمان تصویب حداقل دستمزد ۱۴0۴ نیز 
پیش بینی کرد: به احتمال زیاد حداقل دستمزد کارگران سه شنبه 28 اسفند ماه تصویب 
خواهد شد.ازنگاه کارشناسان و فعالان کارگری تصویب دستمزد پایین موجب لطمه به 
بنگاه های تولیدی شــده و ضرر و زیان کارفرمایان را به دنبال خواهد داشــت. در حال 
حاضر رقم تصویب شــده در کمیته دستمزد برای هزینه ماهانه سبد معیشت کارگران 
در تعیین حداقل مزد اثرگذار اســت و باید مبنای مذاکرات مزدی قرار گیرد تا افزایش 
دستمزد کارگران قابل قبول باشد و به کار در کارخانه ها و کارگاه ها رغبت نشان بدهند.

کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی تاکید دارند که دستمزد باید هزینه های معیشت 
خانوارهای کارگری را پوشش دهد و هرگونه افزایش دستمزد به گونه ای باشد که تقاضای 
مثبت در بازار به وجود آید. در صورتی که کارگر بتواند معیشــت خود و خانواده اش را 
تأمین کند شاهد شکوفایی اقتصاد و رونق تولید و اشتغال و تحرک بازار کار خواهیم بود.

احتمال تصویب دستمزد کارگران در ۲۸ اسفند ماه

نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو، با بیان اینکه احتمالاً خودروها، 
سال آینده از نظر ریالی افزایش نرخ داشته باشند؛ اما پیش بینی کرد که علیرغم افزایش 
ریالی قیمت ها اما از نظر دلاری، قیمت ها نزولی است و از همین روی، بازار در یک وضعیت 

تعادل نسبی پیش خواهد رفت.
علی خسروانی  ضمن تاکید بر اینکه عمده افزایش قیمت خودرو در سال های اخیر به 
دلیل رشد تقاضا در نتیجه تلاش مردم برای حفظ سرمایه خودشان در مقابل تورم بوده 
اســت، تصریح کرد: از طرف دیگر در مقطع کنونی، از منظر سیاسی، کشور در دو مسیر 
توافق یا تنش قرار دارد. به همین دلیل سرمایه گذاران برای خرید خودرو احتیاط دارند.

نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو ادامه داد: همچنین با توجه 
بــه اینکه تعرفه خودرو بر مبنای کلاس خودرو، حجم موتور خودرو، هیبریدی یا بنزینی 
بودن و .... تعیین می شــود، به طور قطع تغییر تعرفه واردات خودرو در ســال ۱۴0۴ بر 
روی قیمت خودرو شرکت ها تاثیرگذار خواهد بود اما در بازار ممکن است تغییری ایجاد 
نکنــد؛ چراکه هم اکنون قیمت بازار حباب دارد و با قیمت کارخانه فاصله دارد. از طرف 
دیگر افزایش عرضه خودرو می تواند سبب شود که قیمت در بازار آزاد، کاهش پیدا کند 

یا حداقل تثبیت شود.
وی خاطرنشان کرد: خودروهای جانبازی هم اکنون عملیاتی شده است. از طرف دیگر 
ارز تخصیصی برای واردات خودرو در ســال ۱۴03 یک میلیارد یورو بود که برای ســال 
آینده، حدود دو میلیارد یورو پیش بینی شده و دو برابر امسال است. این موضوع منجر به 
افزایش عرضه خودرو در بازار می شــود. همچنین واردات خودروهای دست دوم احتمالا 
سال آینده اجرایی خواهد شد؛ بنابراین همه این عوامل می تواند در تعدیل قیمت خودرو 
در بازار موثر باشند.خسروانی تصریح کرد: قیمت خودرو در ۱۴0۴ به لحاظ ریالی احتمالا 
کمی گران می شــود اما از نظر دلاری ارزان خواهد شد. به عبارت دیگر زمانیکه دلار 60 
هزار تومان بود، خودرو یک میلیارد و 800 میلیون تومانی می شد )حدود 30 هزار دلار(؛ 
حال که قیمت دلار به کانال ۹0 هزار تومان رسیده است، بهای همان خودرو به دو میلیارد 
و ۱00 میلیون تومان رسیده که ارزش دلاری آن 23 هزار دلار شده است. به همین دلیل 
سرمایه گذاران رقبت چندانی برای خرید خودرو ندارند، چراکه تصور می کنند که اگر دلار 

بخرند، سود بیشتری خواهند کرد.
نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو ضمن اشاره به اینکه در حال حاضر دولت 

پاسخ مشخصی درباره تاخیر در واردات خودروهای دست دوم نداده است، گفت: این موضوع 
ناشی از این است که واردات خودرو دست دوم متولی خاصی ندارد و این عدم یکپارچگی، 
باعث بروز مشکلاتی شده است. البته که واردات خودرو دست دوم یک قانون است  که باید 
اجرایی شود و اگر ایرادی دارد، دولت باید آن را اصلاح کند. نه اینکه آن را اجرایی نکند.

این کارشــناس بازار خودرو کشور پیرامون دلایل گرانی قطعات خودروهای چینی در 
بازار، تصریح کرد: در حقیقت خودروسازان چینی تلاش می کنند که سود خودرو را از روی 
قطعات ببرند. به همین دلیل شرکت های مونتاژ کار ایرانی باید در زمینه قیمت قطعات و 

تامین آن با شرکت مادر توافق کنند
خســروانی در رابطه با رکود بازار خودروهای چینی نیز گفت: در گذشته، برای خرید 
خودروهای مونتاژی در سامانه خودرو تقاضا وجود داشت اما در مقطع کنونی، دیگر اینگونه 
نیست. از اردیبهشت ۱۴02 نسبت به سایر بازارها، خریداران خودرو یا سود نکرده یا حتی 
ضرر کرده اند و به سمت این بازار نیامده اند. بسیاری از نقدینگی ها پیش تر در بازار خودرو 
فریز شــده و نقدینگی موجود نیز اکنون به ســمت بازار طلا رفته است؛ به همین دلیل 

چندان تقاضایی برای خودرو وجود ندارد.

کاهش ارزش دلاری و تعادل بازار خودرو در سال آینده
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رانتخوارانارزیهمچنانفعالدربازار

   قیمت ارز در حوالی ۹۲ تا ۹۴ هزار تومان در حال نوسان است. قیمت ارز در زمان استیضاح وزیر اقتصاد کمی پایین تر از این حوالی بود. 
در حالی که پس گرفتن رای اعتماد عبدالناصر همتی با هدف تعدیل نرخ ارز و تغییر سیاستهای ارزی بود اما تاکنون این اتفاق نیفتاده است و 

این به معنای قربانی شدن همتی است.

برخی به دنبال این 
هستند که امروز با ارز 

۲۸ هزار تومان کالا 
بیاورند و با ارز ۹۰ هزار 
تومان بفروشند یا با ارز 
۶۰ هزار تومان بیاورند 
با ارز ۹۰ هزار تومان 

بفروشند. در خیلی از 
کشورها فساد شناسایی 

شده و حل شده است.

  ۲3 اســفند وجوه بلوکه شده آزاد 
می شود

وزارت  خــودرو  واردات  طــرح  مدیــر 
صمــت، از تمدیــد مهلــت وکالتــی کــردن 
 حســاب ها تا پایان امشــب و همچنین تمدید

 مهلت ثبت نام تا پایان روز چهارشنبه )22 اسفند 
ماه( خبر داد.

در حالیکــه مهلت تعریف حســاب وکالتی و 
بلوکه کردن وجــه ۵00 میلیون تومانی در این 
حســاب و مهلــت ثبت نام تا ســاعت 23 و ۵۹ 
دقیقه امشــب، در نظر گرفته شــده بود، مهدی 
ضیغمی- مدیر طرح واردات خودرو وزارت صنعت، 
معدن و تجارت- در گفت وگو با ایسنا، از تمدید 
این مهلت برای هر دو منظور خبر داد.طبق اعلام 
 این مقام مســئول، مهلت تعریف حساب وکالتی

 و بلوکــه کردن وجه مورد نظر تا پایان امشــب 
تمدیده شده است.

وی افزود: مهلت ثبت درخواســت خودرویی 
 نیز تا پایان روز چهارشــنبه ) 22 اســفند ماه( 

تمدید شد.
ضیغمی خاطرنشان کرد: با پایان یافتن مهلت 
ثبت نام، وجوه بلوکه شــده مشتریان از صبح روز 
پنجشــنبه )23 اسفند ماه( آزاد و قابل برداشت 
خواهد بود. قرعه کشــی متقاضیان نیز همان روز 

پنجشنبه انجام خواهد شد.

  ایرانی ها چقدر سپرده  بانکی دارند؟
براســاس آمارها، مجموع ســپرده های ریالی 
و ارزی شــبکه بانکی کشــور تا پایان بهمن ماه 
امســال و به تفکیک استان ها به ۱2 هزار و ۵۷2 
همت رســیده که ۵8.3 درصد این ســپرده ها 
 بــه تنهایــی مربوط به اســتان تهران اســت و 
پس از آن، استان های اصفهان، خراسان رضوی 

و فارس قرار دارند.
 آمــار اخیــر بانــک مرکــزی از کل مانده 
تســهیلات و سپرده های ریالی و ارزی بانک ها و 
موسســات اعتباری به تفکیک استان های کشور 
در پایان بهمن ماه سال جاری نشان می دهد که 
مجموع ســپرده های ریالی و ارزی شبکه بانکی 
کشــور در مجموع استان های کشــور به علاوه 
مناطــق آزاد به بیش از ۱2 هــزار و ۵۷2 هزار 
 میلیارد تومان رســیده که با کسر سپرده قانونی

 این ســپرده ها به ۱۱ هزار و ۴۴۴ هزار میلیارد 
تومان می رسد.

در این بازه زمانی، بیش ترین مبلغ ســپرده ها 
مربوط به اســتان تهران با مانــده ۷3۴0 هزار 
میلیارد تومان و کم ترین مبلغ ســپرده ها مربوط 
به اســتان کهگیلویه و بویراحمــد با 32.۱ هزار 
میلیارد تومان اســت.این اطلاعــات مربوط به 
بانک های دولتی، خصوصی شــده،  خصوصی و 
 همچنین مؤسســات اعتبــاری غیربانکی دارای

 مجــوز نزد بانــک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران است. 

عمــده ارقــام ســپرده های ریالــی بخــش 
غیردولتــی نــزد بانک ها و مؤسســات اعتباری 
شامل سپرده های دیداری، قرض الحسنه پس انداز، 
سپرده ســرمایه گذاری  کوتاه  مدت و بلندمدت، 
 پیش دریافت های غیردولتی و بستانکاران موقت

 ریالی و ســپرده های ارزی شــامل سپرده های 
دیداری، مــدت دار، پس انــداز و پیش دریافت 
اعتبارات اسنادی غیردولتی و بستانکاران موقت 
ارقام تســهیلات  ارزی اســت.همچنین، عمده 
شــامل مطالبــات از دولت، خالص تســهیلات 
اعطایی اعم از ریالی و ارزی و مطالبات سررسید 
 گذشــته، معوق و مشــکوک الوصول می باشــد

 و سپرده قانونی تنها شــامل سپرده های ریالی 
اســت.همانطور که گفته شد، بیش ترین مبلغ از 
کل مانده تســهیلات و سپرده های ریالی و ارزی 
بانک ها با ۷3۴0 همت مربوط به اســتان تهران 
است و محاسبه میزان سپرده های ریالی و ارزی 
بانک ها و موسســات اعتباری نشان می دهد که 
۵8.38  درصــد از کل این ســپرده ها مربوط به 
اســتان تهران اســت و تنها ۴۱.62  درصد باقی 
مانده مربوط به 30 اســتان کشــور و همچنین 

مناطق آزاد است.
ایــن در حالی اســت که در پایــان دی ماه 
ماه ســال جاری )گزارش پیشین( استان تهران 
۵8.۱۴ درصــد و در پایــان آذرماه تنها ۵۴.۹ از 
ســپرده های ریالی و ارزی بانک ها و موسســات 
اعتباری کشــور را در اختیار داشــت که نشان 
دهنده افزایش 3.۴ درصدی ســهم استان تهران 
نسبت به دو گزارش قبلی است.با این حال، یکی 
از علل مهم بالا بودن رقم تســهیلات و سپرده ها 
در استان تهران، مربوط به استقرار دفاتر مرکزی 
بسیاری از شــرکت ها و موسسات تولیدی سایر 
استان ها در اســتان تهران ذکر شده؛ به طوری 
 که عمده فعالیت های بانکی آنها از طریق شعب

 بانک هــا و موسســات اعتباری اســتان مذکور 
)تهران( انجام می شود.

همچنین، مانده کل تسهیلات )جاری و غیر 
جاری( شــبکه بانکی در 3۱ اســتان و مناطق 
آزاد، در ۱۱ ماهــه امســال تا پایان بهمن ماه به 
۹۷۴۵ هزار میلیارد تومان رسیده که بیش ترین 
مبلــغ این تســهیلات مربوط به اســتان تهران 
 بــا ۵8۴۵ هزار میلیارد تومــان و کم ترین مبلغ

 مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد با ۴0.۴  
هزار میلیارد تومان است.

علاوه بر این، پس از استان تهران، سه استان 
اصفهان با ۵6۱  همت، خراســان رضوی با ۴8۱  
همت و فارس با ۴3۵ همت در جایگاه های بعدی 
از در اختیار داشتن، بیش ترین مبلغ از کل مانده 
تسهیلات و سپرده های ریالی و ارزی بانک ها در 

میان استان های کشور، قرار دارند.

ریشه اصلی عدم 
تامین مالی مناسب 
تولید از سوی بانک ها

حال در این رابطه بهنام رضوانی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس به بیان نظرات خود پرداخته است.بنگاه داری بانک ها عاملی در جهت تعطیلی واحدهای تولیدی و عدم بهره مندی 
فعالان بخش تولید و صنعت از تســهیلات بانکی اســت. در این رابطه همان طور که مقام معظم رهبری بارها تاکید فرمودند بانک ها نباید بنگاه داری کنند، چراکه این اقدام باعث می شــود 
آن ها وظایف ذاتی خود را به درستی انجام ندهند. بنابراین باید در این جهت گیری بانک ها تغییرات اساسی رخ دهد، تا این وضعیت اصلاح شود.بی تردید وظیفه ذاتی بانک ها، حمایت از 
تولید و بخش خصوصی است و وقتی بانکی بنگاه داری کند، بیش از ۷0 درصد تسهیلاتش را در اختیار بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه خود می گذارد، در این شرایط بخش خصوصی از این 
تسهیلات و سرمایه در گردش محروم می شود. البته جذب سرمایه از دیگر وظایف ذاتی بانک هاست اما وقتی آن ها بنگاه داری کنند، تمام توان و منابع مالی و انسانی خود را در این بخش 
به کار می گیرند که باید این رویه مورد بازنگری و تجدیدنظر قرار گیرد.در هیچ کجای دنیا بانک ها مجوز بنگاه داری ندارند، اما در ایران عمده بانک ها در این زمینه فعالیت می کنند، آن هم 
در شرایطی که واحدهای تولیدی برای توسعه خود نیازمند تسهیلات سرمایه در گردش هستند بنابراین باید بانک ها از بنگاه داری خارج شوند تا بتوان شرایط توسعه و ادامه فعالیت  برای 

واحدهای تولیدی را در کشور فراهم کرد. البته این مساله برای رونق تولید در کشور از اهمیت بسزایی برخوردار است.

امروز شاهد صف 20 میلیون نفری شهروندان برای خرید ارز و طلا از بانک مرکزی 
هستیم. این نشــان می دهد که مردم دیگر امیدی به سرمایه گذاری در تولید ندارند 
و به دنبــال حفــظ ارزش دارایی های خود از طریق خرید دارایی های امن مانند طلا و 

ارز هستند.
اقتصــاد کشــور این روزها بیش از هــر زمان دیگری با بحــران نقدینگی مواجه 
اســت. حجــم بالای پــول ســرگردان که می توانســت در مســیر رونــق تولید و 
 اشــتغال به کار گرفته شــود، حالا در صف هــای طولانی خرید طــلا و ارز از بانک 

مرکزی قفل شده است.
این اتفاق، نتیجه سیاست بحث برانگیز بانک مرکزی در فروش طلاست؛ تصمیمی 
که از نظر برخی کارشناسان و نمایندگان مجلس، نه تنها یک خطای استراتژیک بلکه 

بازی خطرناک با دارایی های ملی محسوب می شود.
یکــی از مهم ترین انتقادات به این سیاســت، ایجاد موج تقاضــای غیرواقعی در 
بازار اســت. هادی محمدپور، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس، با انتقاد شــدید از 
این تصمیم، آن را نتیجه سیاســت های نادرســت اقتصادی می داند. او می گوید:»ما 
امروز شــاهد صف 20 میلیون نفری شهروندان برای خرید ارز و طلا از بانک مرکزی 
 هستیم. این نشــان می دهد که مردم دیگر امیدی به سرمایه گذاری در تولید ندارند

 و به دنبــال حفظ ارزش دارایی های خود از طریق خرید دارایی های امن مانند طلا و 
ارز هستند.«

محمدپور تأکید می کند که این سیاست، چیزی جز یک مسکن موقتی برای کنترل 
تورم و نوسانات بازار نیست.»بانک مرکزی به جای حراج طلا، باید این نقدینگی را به 
سمت تولید هدایت می کرد. در شرایطی که صنایع کشور از کمبود سرمایه در گردش 
رنج می برند، این تصمیم تنها وضعیت را بدتر می کند. این سرمایه می توانست در قالب 
تســهیلات کم بهره به تولیدکنندگان اختصاص داده شود، اما حالا به جیب دلالان و 

سوداگران سرازیر شده است.«

برخی دیگر از نمایندگان نیز نسبت به تبعات بلندمدت این تصمیم هشدار داده اند. 
یکی از اعضای کمیسیون برنامه و بودجه مجلس می گوید: »چرا بانک مرکزی ذخایر 
استراتژیک طلا را که پشتوانه اقتصاد کشور است، به راحتی وارد بازار کرده است؟ این 

اقدام می تواند در آینده موجب کاهش قدرت مانور اقتصادی کشور شود.«

 نظر مجلس درباره چرایی خطرناک بودن فروش گسترده طلا
خروج سرمایه از تولید: مردم به جای سرمایه گذاری در کسب وکارهای مولد، به خرید 

طلا و ارز روی آورده اند. این روند می تواند رکود تولید را تشدید کند.
افزایش سوداگری و دلالی: با تزریق حجم بالایی از طلا به بازار، زمینه برای دلالی 
و ســفته بازی گسترده تر می شود. این وضعیت نه تنها کمکی به کنترل بازار نمی کند، 

بلکه باعث نوسانات بیشتر می شود.
کاهش ذخایر اســتراتژیک: طلا، یکی از پشتوانه های اصلی اقتصادی کشور است. 

فروش بی رویه آن، قدرت سیاست گذاری پولی را در آینده کاهش می دهد.

 راه حلی که دیده نشد
در شرایطی که بانک مرکزی می توانست با ارائه راهکارهای هوشمندانه، نقدینگی 
سرگردان را به سمت تولید هدایت کند، ساده ترین و پرخطرترین راه را انتخاب کرد: 
فروش طلا.اما آیا این تنها گزینه بود؟ کارشناسان اقتصادی معتقدند که سیاست های 

جایگزین زیر می توانستند اثرگذاری بیشتری داشته باشند:
  ایجاد مشــوق های مالی برای تولید: ارائه تسهیلات جذاب به واحدهای تولیدی 
و کارآفرینان، باعث جذب نقدینگی به بخش مولد می شــد.  تقویت بازار سرمایه: اگر 
دولــت بازار بورس را تقویت می کرد، ســرمایه های خرد به جای ورود به بازار طلا، به 
سمت سهام شرکت های تولیدی هدایت می شدند.  انتشار اوراق مشارکت و صندوق های 
سرمایه گذاری: به جای فروش طلا، دولت می توانست با انتشار اوراق بهادار، سرمایه های 

مردم را در پروژه های زیرساختی و صنعتی به کار گیرد.

 بازی با آتش یا مدیریت بحران؟
بــه اعتقــاد منتقــدان فروش گســترده طــلا توســط بانک مرکــزی، ممکن 
اســت در کوتاه مدت بخشــی از نوســانات بــازار را کاهش دهد، امــا در بلندمدت 
 می توانــد اقتصــاد را با چالش هــای جدی تری مواجــه کند. خروج ســرمایه ها از 
تولید، افزایش فعالیت های سوداگرانه و کاهش ذخایر استراتژیک، تنها بخشی از تبعات 

این سیاست است.
نمایندگان مجلس از بانک مرکزی خواسته اند که به جای ادامه این روند، سیاست های 
خود را بازنگری کرده و راهکارهای پایدارتری برای مدیریت نقدینگی در نظر بگیرد. 
در غیر این صورت، صف 20 میلیونی خریداران طلا، به عنوان نشانه ای از بحران عمیق  

در سیاست های اقتصادی کشور از این طولانی تر خواهد شد.

۲۰ میلیون نفر در صف خرید طلا؛ سرمایه هایی که از بخش تولید خارج می شود 

همانطور که بسیاری این استیضاح را جدی نگرفته بودند و تصور می کردند که رای نمی آورد و به نوعی مجلس قصد داشت 
کارت زردی به دولت نشان دهد. ولی به هر دلیل و ترتیبی، این استیضاح رای آورد و متأسفانه یکی از وزرای کاردان دولت، 

از سمت خود برکنار شد.
این موضوع نشان می دهد که فضای اجتماعی ما بیشتر تمایل به شنیدن حرف های خوشایند و غیردقیق دارد. وقتی وزیر 
اقتصاد می گوید نرخ واقعی دلار مثلًا ۷0 هزار تومان اســت، برای برخی تلخ می آید. واقعیت این اســت که نه تنها مجلسی ها 

بلکه بخش اجتماعی و مردم نیز این رویکرد را دارند که چیزی خوشایند برای ما بگوید، هرچند واقعی نباشد.
اصل ماجرا این است که افزایش نرخ سامانه ای دلار، سیاست درستی بود. تجربه سال های طولانی نشان داده که یارانه ارزی 

فقط به جیب رانت خواران می رود و هیچ چیزی به مردم نمی رسد.
وزیر سابق اقتصاد تاکید داشت ارز دو نرخی باعث نمی شود چیزی به جیب مردم برود. در نظام چند نرخی، فساد گسترده ای 
به وجود می آید و این سیستم چند نرخی باعث می شود افرادی به طور خاص از آن بهره برداری کنند. حتی در حوزه هایی مانند 
نان و دارو نیز این فساد وجود دارد و بسیاری به دنبال جواز نانوایی یا موسسات ترک اعتیاد هستند تا از این سیستم استفاده 

کنند. سیستم چند نرخی ما مشکلات زیادی ایجاد کرده و باعث سوءاستفاده های گسترده ای شده است.
شهاب موسوی معتقد است که کاملا مشخص بود که با وجود استیضاح وزیر اقتصاد، قیمت دلار کاهش نمی یابد. این امر 

مثبت های دستوری به اقداماتی گفته می شود که توسط نهادهای دولتی و برخی 
دیگر برای جلوگیری از ریزش شاخص و ایجاد روند مثبت مصنوعی در برخی نمادها 

اعمال می شود؛ اقداماتی که در نهایت نتیجه معکوس دارند.
یکی از مهم ترین چالش هایی که مثبت های دستوری ایجاد می کند، عدم همگرایی 
شــاخص کل با شاخص هموزن است. در شــرایطی که دولت با حمایت از چند نماد 

بزرگ، شاخص کل را مثبت نگه می دارد،
بازار سرمایه به عنوان یکی از مهم ترین ارکان اقتصادی، تحت        تاثیر طیف گسترده ای 
از عوامل قرار دارد که برخی ماهیت بنیادی دارند و برخی دیگر به صورت مداخله        گرایانه 

از سوی سیاستگذاران اعمال می شوند.
در سال های اخیر، به ویژه در مواجهه با شوک های سیاسی و اقتصادی، سیاستگذاران 
بارها تلاش کرده اند با اعمال حمایت های دستوری، روند بازار را به        طور موقت مثبت 
نشان دهند. این رویکرد که عمدتا از طریق افزایش قیمت چند نماد شاخص        ساز دنبال 
می شود، در کوتاه مدت ممکن است موجب رشد ظاهری بازار شود، اما در بلندمدت 
نه        تنها اعتماد سرمایه گذاران را کاهش می دهد، بلکه به دلیل ایجاد روندهای غیرواقعی، 

باعث افزایش ریسک و نوسانات شدید خواهدشد.
مثبت هــای دســتوری به اقداماتی گفته می شــود که توســط نهادهای دولتی، 
سازمان های نظارتی یا حتی بازیگران بزرگ بازار برای جلوگیری از ریزش شاخص و 

ایجاد روند مثبت مصنوعی در برخی نمادها اعمال می شود.
این اقدامات معمولا شــامل حمایت از ســهام شاخص        ساز با منابع مالی محدود، 
تغییر دامنه نوسان برای کاهش فشار فروش، اعمال محدودیت های معاملاتی در برخی 

نمادهای پرعرضه و افزایش حجم مبنا برای کنترل نوسانات است.
امــا تجربه بازارهای مالی نشــان  داده اســت کــه این سیاســت ها اغلب نتیجه 
معکــوس دارند. برای مثال، در دوره        هایی که دولت با تزریق نقدینگی و حمایت های 
 مصنوعــی قصــد کنتــرل ریزش بــازار را داشــته، پــس از قطع ایــن حمایت ها 

شاهد افت        های شدیدتری بوده        ایم.

یکی از مهم ترین چالش هایی که مثبت های دستوری ایجاد می کند، عدم همگرایی 
شاخص کل با شاخص هموزن است.

 در شــرایطی کــه دولت با حمایــت از چند نماد بزرگ، شــاخص کل را مثبت 
نگــه می دارد، بســیاری از نمادهای کوچک و متوســط همچنــان در روند نزولی 
باقــی می        ماننــد. این موضوع نشــان می دهد؛ رشــد مصنوعی بازار، تنها شــامل 
بخــش کوچکی از آن اســت و عملا تاثیری بــر کلیت بازار ندارد. بــرای مثال، در 
 بســیاری از روزهــا، درحالی که شــاخص کل بورس تهران در محــدوده مثبت قرار

 دارد، شــاخص هموزن افت محسوســی را نشان می دهد؛ این امر نشان دهنده فشار 
فروش در بدنه اصلی بازار است.

  پیامدهای منفی-مثبت های دستوری بر بازار سرمایه
کاهش شــفافیت و افزایش ریسک: زمانی که قیمت ها به صورت مصنوعی افزایش 
می یابند، سرمایه گذاران نمی توانند ارزش واقعی سهام را به        درستی ارزیابی کنند که 

این موضوع منجر به افزایش نااطمینانی در بازار می شود.
ایجاد نوســانات غیرمنطقی: به        جای شــکل گیری روندهــای طبیعی صعودی و 
نزولی، بازار به        شــدت به اخبار و سیاست های حمایتی وابسته می شود و نوسانات آن 

غیرقابل پیش بینی خواهدشد.
بی        اعتمادی و خروج ســرمایه: زمانی که سرمایه گذاران متوجه می شوند رشد بازار 
واقعی نیســت، تمایل به خروج از بازار افزایش یافته و این موضوع در بلندمدت باعث 

کاهش نقدشوندگی خواهدشد. 
تحلیلگران پیشنهاد می کنند در این شرایط به        جای تزریق پول به چند نماد خاص، 
دولت باید به اصلاحات ساختاری در بازار سرمایه بپردازد؛ ازجمله حمایت از عرضه های 

اولیه و افزایش شفافیت اطلاعاتی. 
در این شرایط تغییرات ناگهانی در قوانین بازار مانند افزایش یا کاهش دامنه نوسان، 
تصمیمــات خلق الســاعه در مورد حجم مبنا یا شــیوه        های جدیــد قیمت        گذاری، 

سرمایه گذاران را سردرگم کرده و روند تصمیم گیری را دشوار می کند.
در شــرایطی که بازار با نوســانات بالا مواجه اســت، ابزارهایی مانند قراردادهای 
آتــی و اختیار معامله می توانند نقش موثری در مدیریت ریســک ســرمایه گذاران 
 ایفــا کنند. یکی از مشــکلات عمده بــازار ســرمایه، ورود ســرمایه گذاران بدون

 دانش کافی به این بازار اســت. آموزش مفاهیم مالی و نحوه ارزیابی سهام می تواند 
مانع از رفتارهای هیجانی شود.

به طور کلی مثبت های دستوری شاید در کوتاه مدت بتوانند از افت بازار جلوگیری 
کنند، اما در بلندمدت آســیب های جدی        تری را به بدنه بازار وارد خواهند کرد. بازار 
سرمایه نیازمند شفافیت، ثبات قوانین و حمایت های اصولی است، نه مداخلات مقطعی 

که اعتماد سرمایه گذاران را خدشه        دار کند. 
اگر سیاستگذاران به        جای ایجاد روندهای مصنوعی، بر اصلاحات زیرساختی و تقویت 
واقعی اقتصاد تمرکز کنند، می توان امید داشــت که بازار ســرمایه ایران از یک بازار 

نوسانی و غیرقابل پیش بینی، به بازاری پایدار و قابل اعتماد تبدیل شود.

مثبت های دستوری، بلای جان بازار بورس

به دلیل عوامل مختلفی است که بر نرخ ارز تأثیر می گذارند. یکی از این عوامل، انتظارات تورمی و رفتار 
فعالان اقتصادی است که تحت تأثیر اظهارات سیاسی و انتظارات عمومی قرار دارد. همچنین، تحریم های 

اقتصادی و کاهش درآمدهای ارزی حاصل از فروش نفت نیز نقش مهمی در افزایش نرخ دلار دارند
شــهاب موسوی کارشــناس اقتصادی در این باره گفت: »کاملا مشخص بود که با وجود استیضاح 
وزیر اقتصاد، قیمت دلار کاهش نمی یابد. این امر به دلیل عوامل مختلفی اســت که بر نرخ ارز تأثیر 
می گذارند. یکی از این عوامل، انتظارات تورمی و رفتار فعالان اقتصادی است که تحت تأثیر اظهارات 
سیاسی و انتظارات عمومی قرار دارد. همچنین، تحریم های اقتصادی و کاهش درآمدهای ارزی حاصل 
از فروش نفت نیز نقش مهمی در افزایش نرخ دلار دارند. تغییر یک فرد در تیم اقتصادی دولت نمی تواند 

به تنهایی کاهش پایدار قیمت دلار را به همراه داشته باشد.«
وی افزود: »برخی به دنبال این هستند که امروز با ارز 28 هزار تومان کالا بیاورند و با ارز ۹0 هزار 
تومان بفروشــند یا با ارز 60 هزار تومان بیاورند با ارز ۹0 هزار تومان بفروشــند. در خیلی از کشورها 
فســاد شناسایی شده و حل شده است. اصل قصه در مملکت ما هنوز حل نشده است چراکه برخی از 

همین دستهای پنهان در بازار نفوذ در مجلس و... دارند و حتی جریان سازی رسانه ای می کنند.«
تحریم های اقتصادی تأثیرات گســترده ای بر نرخ ارز دارند. درواقع تحریم ها باعث کاهش صادرات 
نفت و دیگر کالاهای صادراتی می شوند که منجر به کاهش درآمدهای ارزی کشور می شود. این کاهش 
درآمدها باعث افزایش تقاضا برای ارز خارجی و در نتیجه افزایش نرخ ارز می شود. همچنین تحریم ها 
باعث افزایش هزینه های واردات کالاها و خدمات می شــوند. این افزایش هزینه ها باعث افزایش تقاضا 
برای ارز خارجی و در نتیجه افزایش نرخ ارز می شود. کاهش سرمایه گذاری خارجی در کشور از دیگر 
عواملی است که تحت تاثیر تحریم رخ می دهد. این کاهش سرمایه گذاری باعث کاهش عرضه ارز خارجی 

و در نتیجه افزایش نرخ ارز می شود. افزایش انتظارات تورمی در کشور از دیگر تبعات تحریم هاست.

  افزایش انتظارات تورمی باعث افزایش تقاضا برای ارز
این افزایش انتظارات تورمی باعث افزایش تقاضا برای ارز خارجی به عنوان یک سرمایه گذاری امن 
و در نتیجه افزایش نرخ ارز می شود. همینطور تحریم ها باعث کاهش اعتماد به اقتصاد کشور می شوند. 
این کاهش اعتماد باعث افزایش تقاضا برای ارز خارجی به عنوان یک سرمایه گذاری امن و در نتیجه 
افزایش نرخ ارز می شــود. این عوامل باعث می شوند که تحریم های اقتصادی تأثیرات قابل توجهی بر 

نرخ ارز داشته باشند و باعث افزایش آن شوند.
همانطور که چای دبش را با ارز یارانه ای وارد کردند و ســپس در فرآیندی یا با شــرکت دیگر یا با 
همان شرکت، راهی همچون زدوبند با دو وزیر وقت صنعت و کشاورزی پیدا کردند که سیستم را دور 

بزنند و در این فاصله از مردم و یارانه ها سود می گیرد.
همتی در بخشی از دفاعیات خود گفته بود: کشور در احاطه 3 دسته از افراد قرار گرفته است »رانت 
خواران، کاسبان تحریم و قاچاقیان« اتفاقات اخیری که در بازار دلار اتفاق افتادن نشان می دهد که این 
گروهها در نوسانات بازار نقش جدی داشته اند. در حالی که کمتر از ۴ روز کاری تا آخر سال باقی مانده 

دلار می تازد و جو بسیار منفی آن بازار کالایی را نیز تحت تأثیر قرار داده است.
رفتن همتی از وزارت اقتصاد باعث شــد که بازار ســرمایه حامی قوی و قدرتمندی را از دســت 
بدهد که ضربه از دســت دادن همتی برای بازار ســرمایه در گذر زمان روشــن تر خواهد شــد. وقتی 
کســی با یک توییت یا مصاحبه قدرت اثرگذاری و تغییر روند بازار را دارد قطعاً رفتن او وزنه ذهنی 
بزرگی برای ســهامداران و سرمایه گذاران خواهد بود. دو مورد از مهمترین کارهای او را می توان یکی 
بحث نرخ ارز و دیگری موضوع خصوصی ســازی ایران خودرو دانســت که به عقیده بسیاری همین دو 
 موضــوع تقابل تمام عیار یک تفکر با جریان رانت را نشــان مــی داد و همین هم موجب زمین زدن

 او و رفتن او از کابینه شد.
کاهش اختلاف نرخ آزاد و نیما ســهم رانت خواران را کم می کند. در جدال اخیر جریان طرفدار 
رانت ارزی پیروز شــد و یک بار دیگر به همه به خصوص به دولت و به خصوص به فعالان اقتصادی 
نشــان داد که کت تن کیســت و در افتادن با جریان رانت پرهزینه خواهد بود. به نظر این پیام و این 
اتفاق برای بازار سنگین  خواهد بود که در گذر زمان مشخص می شود و البته هنوز عمق و درک بحران 

لمس نشده و این نگرانی به آینده را سخت خواهد کرد.
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کشاورزی 

اولویتوزارتجهادکشاورزیتوجهوحمایتاز
تولیدداخلاست

  وزیر جهاد کشاورزی گفت: اولویت ما توجه و حمایت از تولید داخل است و اگر در جایی ناگزیر باشیم از طریق واردات نیازمندی ها را تامین 
می کنیم.

برای اینکه غذای 
کافی و سالم در اختیار 

تمامی افراد کشور 
قرار گیرد، علاوه بر 

تولید باید در خصوص 
شبکه های عرضه نیز 
تدابیر لازم اتخاذ شود.

  واگذاری خط مترومهستان به شرکت 
بهره برداری تهران

مهستان- محمد رنجبرکهن:مدیرعامل شرکت 
عمران شهر جدید مهســتان گفت: ایجاد مرکز 
حمل ونقل منطقه ای و واگذاری مترو به شــرکت 
بهره برداری تهران، از راهکارهای اصلی برای حل 

مشکلات حمل ونقل شهر جدید مهستان است.
به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهر 
مهســتان؛ مصطفی رضایی درباره مشکلات این 
پروژه و تلاش  برای حل آن گفت: بخش عمده ای 
از جمعیت شهر جدید مهستان نیازمند حمل ونقل 
عمومی هستند و مترو می تواند نقش کلیدی در 
تأمین این نیاز داشته باشــد، اما نبود پایانه های 
مناســب در این محدوده، موجب شده که مردم 

همچنان به حمل ونقل جاده ای وابسته باشند
مهندس رضایی اظهار کرد:ما دو پیشنهاد برای 
بهبود وضعیت مترو داریم. اول اینکه با استفاده از 
2۴ هکتار زمین اطراف ایستگاه گلشهر، یک هاب 
حمل ونقل منطقه ای ایجاد کنیم که بتواند جمعیت 
را بــه طور بهینه جابجا کند که چنین الگویی در 
بسیاری از کشورهای جهان امتحان شده و نتیجه 
داده اســت.وی ادامه داد: پیشنهاد دوم اینکه در 
صورت عدم امکان اجرای این طرح، ما زمین هایی 
را برای احداث پایانه جدید در اختیار سازمان های 
مربوطه قرار دهیم، اما این کار مستلزم درخواست 
رسمی و اعلام نیاز از ســوی سازمان راهداری یا 
شــهرداری اســت.رضایی در خصوص مشکلات 
بهره برداری از خط مترو مهستان گفت: مترو یک 
سیستم پیچیده اســت که مهم تر از احداث آن، 
نحوه مدیریت و بهره برداری از آن اهمیت دارد. ما 
سالانه مبلغ هنگفتی برای نگهداری این خط هزینه 
می کنیم، اما این رقم بدون بهره برداری صحیح عملًا 
هدر می رود.مدیر عامل شــرکت عمران مهستان 
اظهار کرد: ما بارها برای واگذاری این خط به شرکت 
بهره برداری مترو تهران اقدام کرده ایم و در آخرین 
نشست با استاندار محترم نیز قرار شد که زمینی به 
مساحت 2.۱ هکتار در اختیار شرکت بهره برداری 
قرار دهیم تا در ازای آن، بهره برداری از خط مترو 
را به طور کامل بر عهده بگیرند. اما تا زمانی که این 
فرایند به نتیجه نرسد، مشکلات فعلی ادامه خواهد 
داشت.وی افزود: بهره بردارهای فعلی دو مجموعه 
مختلف هستند و این عدم هماهنگی، باعث شده 
که کیفیت خدمات به شدت کاهش پیدا کند. ما 
آماده ایم تمام فرایندهای واگذاری را پیش از پایان 
سال تکمیل کنیم، به شرطی که شرکت بهره برداری 

مترو تهران نیز طبق توافق های قبلی عمل کند. 

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان اردبیل عنوان کرد:

اهدای نشان پهلوان تولید و اشتغال به 
واحد اشتغال آفرین و صادرات محور طنین 

پیک سبلان
رقیه لهجــه- خبرنگار- مدیرعامل شــرکت 
شهرک های صنعتی استان اردبیل گفت: به منظور 
حمایت از تولید و سرمایه گذاری و تقدیر و قدردانی 
از زحمات کارآفرینان و صنعتگران، برای اولین بار در 
سطح شهرک های صنعتی، نشان »پهلوان تولید و 
اشتغال« به واحد طنین پیک سبلان به عنوان واحد 

اشتغال آفرین و صادرات محور اهدا شد.
هاشم علایی ضمن بیان این خبر اظهار داشت: 
واحدهای تولیدی به عنوان جهادگران و سربازان 
جنگ اقتصادي و ستون فقرات توسعه کشور، در 
خــط مقدم تولید قرار دارنــد و با همه توان خود 
تلاش می کنند نیازهاي کشــور را در زمینه های 
مختلف تولیدی برآورده سازند.وی ضمن قدردانی 
از تلاش های جهــادی واحدهای تولیدی، اظهار 
داشت: نشــان پهلوان تولید و اشتغال توسط این 
شــرکت به واحدهای دانش بنیان، فناور، اشتغال 
آفرین و صادرات محور اعطا می شود که امروز به 
پاس تلاش های واحد اشــتغال آفرین و صادرات 
محور طنین پیک ســبلان، این نشان سپاس به 
مدیریت این واحد تولیدی در شــهرک صنعتی2 
اردبیل اهدا شد.علایی، اشتغال حال حاضر شرکت 
اشجع باتری را بیش از 6۵0 نفر برشمرد و افزود: 
این واحد صنعتی با تولید انواع توپ های ورزشی 
و اسباب بازی، موفق شده است ضمن خودکفایی 
کشــور، بخش اعظمی از محصــولات خود را به 
کشــورهای هدف صادر کند.مدیرعامل شرکت 
شهرک های صنعتی استان اردبیل، گفت: با توجه 
به مشکلات موجود، کارآفرینان و صنعتگران در 
حقیقت به صورت جهادی کار می کنند و مردانه 
پای کار ایستاده اند تا وضعیت کشور رو به بهبودی 
حرکت کند که تقدیر از واحدهای تولیدی، کمترین 
کار ممکن در حق آنان است.علایی افزود: به منظور 
توســعه صنعتی و رفع مشکلات سرمایه گذاران، 
نیازمند نگاه و نگرش حمایتی از واحدهای صنعتی 
هســتیم و وظیفه ما مسئولان، حمایت و تشویق 
این عزیزان است تا بتوانیم بر مشکلات موجود در 
عرصه صنعت، غلبه و مسیر رونق تولید را هموارتر 
کنیم.وی ادامه داد: شــرکت شهرک های صنعتی 
به عنوان یک سازمان توسعه ای، نقش مهمی در 
هدایت و جذب ســرمایه گذاری ها در استان ایفا 
می کند که با استفاده از تمامی ظرفیت های ممکن 
و با همراهی مسئولان و دستگاه های خدمت رسان، 
تلاش می شود کمبودها و کاستی های موجود در 
شــهرک های صنعتی مرتفع و گردش چرخ هاي 

اقتصاد استان هموارتر شود.

۱۰ همت بدهی 
شهرداری تهران 
سال آینده پرداخت 
می شود

 شهردار تهران با بیان اینکه یکی از اولویت های شهرداری تسویه بدهی های گذشته برای جلوگیری از جریمه 6 درصدی تاخیر در پرداخت بود، گفت: 80 همت بدهی داشتیم 
که ۱۵ همت در حال پرداخت است، پرداخت ۱0 همت در دستور کار برای سال آینده قرار دارد و ۵۵ همت نیز تسویه شده است.

 علیرضا زاکانی اظهار کرد که بدهی های گذشته شهرداری در حال تسویه هستند و اجازه نخواهیم داد وام های معوقه به دوره های بعدی منتقل شوند.
به گفته وی، همچنین با اصلاحات ساختاری، از بروز نوسانات بودجه ای ناشی از افزایش حقوق و دستمزد نیز جلوگیری خواهد شد.زاکانی تاکید کرد: شهرداری تهران در مسیر 

پایداری مالی قرار گرفته و رشد درآمدهای آن نشان از موفقیت برنامه های مدیریت شهری دارد.
وی به تشریح عملکرد مالی چهار سال اخیر شهرداری پرداخت و اظهار کرد: در سال ۱۴00، شهرداری تنها ۱2 همت درآمد داشت در حالیکه بودجه تصویب  شده ۴8 همت بود 
که با ارائه اصلاحیه، بودجه به 3۷ همت کاهش یافت و ۹8 درصد آن محقق شد.زاکانی افزود: در سال ۱۴0۱ نیز با وجود تعیین بودجه پایه ۵0 همتی، شهرداری موفق شد 80.3 

همت درآمد کسب کند که نشان دهنده تحقق ۵۹ درصدی بیش از انتظار بود.

غلامرضا نوری قزلجه در جلســه علنی مجلس شورای 
اسلامی در گزارشی درباره اقدامات و عملکرد وزارت جهاد 
کشــاورزی برای تنظیم بازار و تامین کالاهای اساســی و 
مایحتــاج عمومی در ایام ماه مبارک رمضان و نوروز۱۴0۴ 
گفت: تشــکر می کنم از رئیس و هیات رئیســه مجلس و 
نمایندگان که در این مقطع حســاس این فرصت را فراهم 

کردند که شاهد و شنوای دغدغه ها و تذکرات باشم.
وی افزود: موضوع امنیت غذایی برای ما مساله اول بوده 
این تاکید رهبر معظم انقلاب است، ایشان در دیدار اخیر با 

کارگزاران نظام تاکید مجدد بر این موضوع کردند و امنیت 
غذایی مهم ترین رســالت وزارت جهاد کشاورزی و شامل 
زنجیره بهم پیوســته ای اســت که لازم است این زنجیره 
حرکت به ســمت مدیریت جهــادی و حکمرانی خوب به 
عنوان یک سیاســت کلان در جهت دهی تمام فرایندهای 

زنجیره غذایی اتخاذ شود.
نوری قزلجه با تاکید بر این که فراهم کردن مواد غذایی 
متاثر از سه عامل تولید تجارت و ذخیره سازی است اظهار 
کــرد: تولید محصولات کشــاورزی از کلیدی ترین اجزای 

 مازندران اســتانی که همواره از آن به عنوان خطه بارانی یاد می شــود اما سال های 
۱۴0۱ تا تابســتان امســال را با روزهای داغ و خشکسالی مواجه شد اما بارش های پاییز 
و زمســتان ســال جاری جان دوباره به منابع آبی و سدها بخشید تا کشاورزان این خطه 

روزهای خوش آبی را در فصل زراعی پیش رو داشته باشند.
 مازندران که همواره از آن به عنوان یکی از مناطق پرآب فلات ایران یاد می شود، چندین 
سال با تنش های آبی مواجه شده بود. این استان پس از سه سال ترسالی، بار دیگر در شرایط 
خشکسالی شدید قرار گرفته بود، به طوری که به گفته مسئولان و کارشناسان، سال آبی 
پشت سرگذاشته شده یکی از خشک ترین سال های آبی مازندران در ۱0 سال اخیر بوده 
است و مهم ترین دلیل بروز این وضعیت نیز کاهش بارندگی ها و پیرو آن کم شدن حجم 
آب رودهای این استان است و به این موضوع باید افزایش دمای هوا در زمستان و بهار و 
ذوب شــدن زودهنگام برف ارتفاعات به عنوان یکی از منابع تامین آب استان را نیز اضافه 
کرد، هرچند که نشانه های خشکسالی و تنش آبی در سراسر مازندران دیده می شود، اما 

مناطق شرقی این استان بیشتر از سایر نقاط در معرض تنش آبی قرار دارند.
کارشناســان خشکســالی را بارش کمتر از حد معمول که منجر به تغییر الگوی آب 
وهوایی می شود، تعریف کرده اند و در همین راستا نیز خشکسالی از نظر هواشناسی به 

حالتی از خشکی ناشی از کمبود بارندگی اطلاق می شود.
خشکسالی به طور معمول براساس درجه خشکی در مقایسه با مقادیر نرمال یا میانگین 
و طول دوره خشکی تعریف می شود. تعاریف خشکسالی هواشناسی باید به صورت موردی 
برای هر منطقه خاص درنظر گرفته شــود چرا که شرایط جوی که موجب کمبود بارش 

می شود، از منطقه ای به منطقه دیگر تغییر می کند.
از دیدگاه اقلیم شناسان، خشکسالی یک پدیده طبیعی است که در اثر تغییرات الگوه های 
آب وهوایی ناشی از کاهش نزولات جوی کمتر از حد معمول خود به خود به وجود می 

آید و ادامه آن موجب عدم تعادل اکولوژیکی و هیدرولوژیکی می شود.
از طرفی چون از دیدگاه جغرافیایی تعریف خشکسالی مفهومی مکانمند است، شدت 
خشکسالی در هر محل تابعی از ضریب تغییرپذیری بارش در همان محل است بنابراین از 
نظر اقلیم شناسی خشکسالی قابل تعیین است به طوری که در این روش درجه خشکسالی 

و ترسالی تعیین می شود.
مازندران با داشتن ۴60 هزار هکتار زمین های زراعی و باغی سالانه ۷2 نوع محصول 
کشاورزی را تولید می کند. تولید حدود یک میلیون تن برنج، 2 میلیون و ۵00 هزار تن 
مرکبات و انواع محصولات باغی در مازندران ســبب شــده که این استان به عنوان قطب 

تولید محصولات باغی و کشاورزی کشور همواره مورد توجه باشد.
براساس آمارهای شرکت آب منطقه ای مازندران،  این استان ۱20 رشته رودخانه اصلی 
و فرعی به طول مجموع حدود هفت هزار کیلومتر دارد که بخش مهمی از آب مورد نیاز 

کشاورزی این استان از این رودخانه ها تامین می شود.
در حال حاضر 8۷8 قطعه آب بندان با مساحت مجموع ۱6 هزار و ۵۵8 هکتار در این 
استان فعال است که حدود 3۵ هزار هکتار از کشتزارهای استان را زیر پوشش قرار می دهد.

علاوه بر این منابع آبی،   مازندران دارای ۱۱ سد است که ذخیره گاه مناسب آبی برای 
کشاورزی استان به شمار می رود.

در این ارتباط مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران روز سه شنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا نوید روزهای خوب آبی را داد و اظهار کرد: سه سال خشکسالی را پشت سر 
گذاشتیم و امسال ۱۷ درصد میزان روان آب  رودخانه ها افزایش داشته و ذخیرگاه ها وضعیت 
مناسب تری دارند.حیدر داوودیان با اعلام اینکه این بدین معنا نیست که در شرایط آبی 
خوبی قرار داریم، ادامه داد: وضعیت بارندگی های امســال مناسب بوده و 3۵۴ میلی متر 

بارش داشتیم که نسبت به دوره دراز مدت کاهش 2 درصدی را نشان می دهد.
وی نوید ســرریز ســد البرز یا همان سد آیت الله صالحی مازندرانی در پایان فروردین 
پیش رو را داد و گفت: ســد شــهید رجایی نیز که پارسال ۵0 میلیون مترمکعب ذخیره 
داشــت با افزایش بیشتر از 2 برابری در حال حاضر ۱30 میلیون مترمکعب ذخیره دارد 

که اتفاق خوبی برای کشاورزی و تامین آب شرب ساری است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران اضافه کرد: در حال حاضر ذخیره آبی پشت 
سدهای مازندران به نسبت پارسال ۱00 میلیون مترمکعب بیشتر است که این امر نوید 
روزهای خوبی برای کشاورزی است اما نوبت بندی آب در تابستان یک ضرورت است چرا 

که باید با یک ذخیره مناسب به استقبال سال های آتی برویم.
وی نگرانی خود را در حوزه دشت هراز به عنوان بزرگترین دشت شالیکاری مازندران 
عنــوان کرد و گفت: 2 هزار و ۵00 کیلومترمربع ذخیره برفی هراز به ســه هزار و ۵00 
کیلومترمربع رسیده که روند خوبی است و پیش بینی می شود بارندگی ها در فصل پیش رو 

وضعیت نرمالی داشته باشد.
داوودیان کشت دوم برنج را ممنوع دانست و خاطرنشان کرد: در گذشته برای کشت 
دوم تنها اخطار صادر می کردیم درحالی که در آینده برای حفظ ذخایر آبی باید به سمت 

جریمه برویم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران از آبگیری ۷۴ درصدی آب بندان های استان 
خبر داد و گفت: در استان ۱20 هزار حلقه چاه دارای پروانه و چهار هزار چاه غیرمجاز داریم.

وی با اشــاره به مسدودکردن 200 حلقه چاه در سالجاری، افزود: در فصل کشاورزی 
یکی از چالش هایی که کشاورزان با آن مواجه هستند، سوخت است چراکه کشاورزانی که 

پروانه معتبر ندارند نمی توانند از سامانه موردنظر سوخت دریافت کنند.
وی با اعلام اینکه آب منطقه ای مازندران 26 طرح را در دست اقدام دارد، گفت: از 2۷ 
هزار میلیارد ریال اعتباری که از منابع مختلف برای مازندران تامین شد 22 هزار میلیارد 
ریال تاکنون تخصیص یافته که ۹ مجتمع آبرســانی در دست ساخت است و سال آینده 

آبرسانی به شهرهای گروه الف به پایان می رسد.
داوودیان ادامه داد: در طرح آبرســانی به شهرهای گروه الف بابل و بابلسر به سرانجام 

رسیدند و خط انتقال فریدونکنار نیز 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران از آماده افتتاح بودن پل زیرقوسی سد گلورد 
و جاده های دسترســی آن خبر داد و گفت: آبگیری گلورد شــروع شده و هم اکنون ۱۴ 

میلیون مترمکعب ذخیره دارد.
داوودیان با اشــاره به اینکه تنها ۱2 درصد آب های ســطحی استان مهار شده است، 
افزود: سد هراز به تنهایی می تواند ۱۴ درصد آب های سطحی استان را مهار کند و اتمام 
آن بســیار ارزشمند است.وی ادامه داد: سد هراز از سال ۱۴0۱ سرعت خوبی گرفته و از 
۱۵0 متر ارتفاع آن، 86 متر ساخته شد و تلاش می کنیم با مولدسازی زمین های مازاد، 

سد هراز را هرچه زودتر به پایان برسانیم.

حال خوش سدهای مازندران

امنیت غذایی اســت، لذا اولویت وزارت جهاد کشــاورزی توجه و حمایت از تولید داخل است، و اگر در 
جایی ناگزیر باشد از طریق واردات نیازمندی ها را تامین می کند.

وی افزود: برای اینکه غذای کافی و سالم در اختیار تمامی افراد کشور قرار گیرد، علاوه بر تولید باید 
در خصوص شبکه های عرضه نیز تدابیر لازم اتخاذ شود

وزیر جهادکشــاورزی گفت: بر همین اساس ضمن استفاده از شبکه های موجود که توسط بازاریان، 
اصناف و سایر دست اندرکاران مدیریت می شود و شبکه های عرضه نو ظهور تحت عنوان فروشگاه های 
زنجیره ای و تعاونی های مصرف بنکداران نیز مد نظر است که از این شبکه ها برای توزیع مواد غذایی به 
ویژه کالای اساســی و بخصوص کالاهایی که یارانه مستقیم برای تأمین و تولید آنها پرداخت می شود، 
استفاده شود و این موارد اتفاق افتاده و علت استفاده از این شبکه ها قابل رصد بودن، این شبکه ها است.

نوری قزلجه در مورد کالاهای کشــاورزی تولید داخل، اظهــار کرد: این کالاها در اکثر مناطق و به 
خاطر عدم شناخت تولید کنندگان از بازار، ایجاب می کند از تعاونی های کشاورزی که زیر نظر تعاونی 
روستایی هستند و متعلق به کشاورزان همان منطقه می باشند، استفاده شود و این یکی از نقایص نظام 
بازرگانی در بخش کشاورزی است که در زمان دفاع از برنامه های خود به این موارد و سایر مغایرت های 

آماری اشاره کردند.
وی اضافه کرد: از این رو ما برنامه هایی را برای رفع این نقیصه آغاز کردیم و با ابلاغ به معاونت های 
ذی ربط دســتور داده شده تا کارگروهی در وزارتخانه، ساماندهی امور تعاونی ها و اصلاح ساختار تعاون 
روســتایی و تشــکل های وابسته به آن را در دستور کار قرار دهد که انشاءالله در ماه های آتی برنامه های 

اصلاح ساختار تعاون روستایی و تشکل های وابسته به آن تدوین و اجرایی خواهد شد.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در شرایط فعلی برای تنظیم بازار نیز اتحادیه های مربوطه بخصوص 
اتحادیه های دامداری کشور نسبت به راه اندازی عرضه مستقیم گوشت قرمز اقدام کردند که برای اولین 

بار در سطح کشوری مهم و در ایام ماه مبارک رمضان اتفاق افتاده است.
نوری قزلجه با اشاره به اقدامات دیگر این وزارتخانه برای اصلاح نظام بازرگانی، خاطر نشان کرد: یکی 
از این موارد، تدوین برنامه تجاری برای بخش کشاورزی است، لذا این موضوع امسال به موقع اعلام شد 
تا همه تجار و بازرگانان برنامه های صادراتی خودشــان را برای ســال ۱۴0۴ با آن تطبیق دهند. در این 

برنامه نیاز داخلی و تولید نیز مورد ملاحظه قرار گرفته است.
وی با اشــاره به تنظیم محصولات کشاورزی از طریق واردات، گفت: به واقع دستگاه های مختلفی از 
جمله سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی، وزارت صمت، سازمان استاندارد، سازمان غذا و دارو و مابقی 
دستگاه ها در این موضوع نقش آفرینی می کنند. به حمدالله هماهنگی و همکاری خوبی فی مابین این 
دســتگاه ها وجود دارد و شــخص رئیس جمهور نیز در این حوزه و در خصوص سفره مردم مسایل را با 

حساسیت دنبال می کنند.
وزیر جهاد کشــاورزی در ادامه در رابطه با نوســانات نرخ ارز، بیان کرد: تغییرات نرخ ارز و همچنین 
افزایش جهانی، باعث افزایش قیمت برخی محصولات و اقلام شده است، از این رو محصول جو در سه 
ماه گذشــته 8.۵ درصد، ذرت ۷ درصد و روغن ۹ درصد افزایش قیمت داشته است و همه این ها باعث 

بالا رفتن قیمت کالاهای وارداتی نظیر حبوبات و میوه جات شده است.
نــوری قزلجه افزود: ایجاد فراوانی در بازار یکی از سیاســت های اصلی وزارت جهاد کشــاورزی در 
تنظیم بازار بود، به همین جهت این موضوع در ایام پایانی سال و براساس هماهنگی های صورت گرفته 
انجام پذیرفته است. برای تنظیم بازار در ایام پایانی سال سعی شده تا از ظرفیت خود اصناف و تأمین 

کنندگان استفاده شود.
وی گفت: همچنین برای اولین بار انجمن واردکننده برنج به شبکه های عرضه تعریف شده، تمکین 
کرده اند و علاوه بر تامین بنکداران، ۷0 هزار تن برنج در شــبکه های فروشــگاه های زنجیره ای به قیمت 

ابلاغی توسط سازمان حمایت عرضه شده است.

 رییس هیات  مدیره یک شــرکت دانش بنیان گفت: ناترازی مصرف انرژی در کشور 
مساله ای فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی است و از سال های گذشته در این خصوص کاری 
انجام نشده است زیرا این تصور وجود داشته که انرژی به وفور در دسترس است و می توان 

از منابع زیرزمینی، بی حد و مرز، نفت و گاز استخراج  کرد.
رضا جهانی افزود: بر این اساس، هیچ گام مؤثری برای مصرف بهینه انرژی برداشته نشده 

است و اکنون با مشکلات و معضلات چندوجهی رو به رو شده ایم.
وی ادامه داد: طبق شنیده ها ۷0 درصد گاز پالایش شده کشور در بخش خانگی مصرف 
می شود که یک فاجعه است و باید در حوزه مصرف انرژی، حداقل اقداماتی از جنس فرهنگی 
صورت پذیرد چرا که در دین اسلام نیز به موضوع جلوگیری از اسراف تاکید بسیار شده است.

رییس هیات مدیره شرکت خدمات نیروگاهی آهار مشهد گفت: در بخش تولید نیز با 
نیروگاه های فرسوده مواجه هستیم که برخی از آنها با راندمان کمتر از 30 درصد در حال 

تبدیل انرژی هستند و ۷0 درصد انرژی را هدر می دهند.
جهانی افزود: این در حالی است که در بیشتر کشورهای دنیا، روش تولید انرژی نیروگاهی 
به روز شده است و قرار بود این نوع روش تولید نیز در کشور ما از چند سال گذشته تغییر 
کند اما غفلت صورت گرفته در اندیشیدن تمهیدات لازم، باعث شده است که واحدهای 

تولید انرژی همچنان با فناوری بیش از 2۵ سال گذشته و فرسوده در حال تولید باشند.
وی تاکیــد کرد: باید واحدهای تولید انرژی کشــور با هدف بهینه ســازی در تولید، 
به روزرسانی شوند ولی به دلیل تحریم ها و همچنین وضعیت نامناسب اقتصادی، به این 

موضوع توجه کافی نشده است.

وی با اشاره به قیمت زیاد تولید انرژی در کشور اضافه کرد: به دلیل مباحث سیاسی 
و چندوجهی، حاکمیت به سراغ افزایش قیمت انرژی نرفته است تا به قیمت واقعی برسد 
و این موضوع باعث شده تا سرمایه گذاران نیز ترغیب نشوند در این خصوص اقدامی انجام 

دهند و به عبارتی توجیه  پذیری ایجاد نیروگاه های جدید زیر سؤال رفته است.
رییس هیات مدیره این شرکت دانش بنیان گفت:در حالی که دولت یارانه بسیاری برای 
مصرف کننده خانگی انرژی پرداخت می کند ولی گویا تمایلی وجود ندارد تا تولیدکنندگان 
را به سمت استفاده از انرژی های نو هدایت کند و این موضوع باعث شده تا سرمایه گذاری 

در این حوزه کم شود.
جهانی افزود: از دیگر چالش ها، سیستم انتقال و توزیع دولتی است و بخش خصوصی 

نتوانسته است با بدنه سنگین وزارت نفت و نیرو مواجه شود.
وی ادامه داد: در حالی که در سایر کشورهای دنیا، همانند اپراتورهای تلفن همراه، چندین 
شرکت تولید و توزیع کننده برق وجود دارد که مصرف کنندگان از میان آنها، دریافت خدمات 
خود را انتخاب می کنند و این موضوع باعث رقابت در بهره وری و کاهش بهای تمام شده 
خدمات می شود در کشور ما، در بخش انتقال، تلفات انرژی تا بیش از ۱۵ درصد است که 

چون دولتی است این موضوع بهینه سازی نشده است.

ناترازی مصرف انرژی در کشور مساله ای چند وجهی است

   نهال های امید در دهلران؛ از جنگل کاری تا زراعت چوب
 اجرا و توسعه طرح زراعت چوب و تولید بیش از 8۵0 هزار اصله نهال در نهالستان های دهلران و توزیع میان کشاورزان و اقشار مختل، همراه با تلاش  برای رفع تصرف اراضی ملی، امید به آینده ای پایدار برای منابع طبیعی را تقویت کرده است.

 رئیس اداره منابع طبیعی شهرستان دهلران، روز سه شنبه در نشست خبری با خبرنگاران، از اقدامات مهم این شهرستان در حوزه منابع طبیعی اعلام کرد که ۱۱0 هزار هکتار از اراضی این شهرستان را جنگل ها تشکیل می دهند که از این میزان ۹۴ هزار هکتار آن 
عرصه طبیعی و ۱6 هزار هکتار نیز جنگل های دست کاشت هستند.

»جلیل فرهادی« گفت که از مجموع 680 هزار هکتار وسعت شهرستان دهلران، بیش از 200 هزار هکتار آن بیابانی است که این میزان حدود 30 درصد مساحت شهرستان را شامل می شود.
رئیس اداره منابع طبیعی شهرستان دهلران تأکید کرد که دهلران با داشتن عرصه های گسترده جنگلی، یکی از مناطق مهم استان در راستای حفظ منابع طبیعی استان است.وی با اشاره به اقدامات گسترده در تولید نهال و طرح های مردمی، اظهار کرد: در سه نهالستان 

شهرستان دهلران، تاکنون 8۵0 هزار اصله نهال تولید که بیش از 3۵0 هزار اصله آن در میان کشاورزان منطقه توزیع شده است.
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ارزتوافقیمبنایمشورتبود
   دبیرکل انجمن صنفی صنایع پتروشیمی با اشاره به اظهارات اخیر خود درخصوص راه اندازی بازار ارز توافقی و گفتگو و مشورت بانک 

مرکزی با این انجمن درقبال نحوه قیمت گذاری ارز در این بازار توضیح داد و گفت: برخی به دنبال این هستند که ارکان نظام را تضعیف 
کنند؛ اینکه بخواهند با حرف من بانک مرکزی را محکوم کنند، این شیطنت است زیرا من نگفتم بانک مرکزی گفت ارز را گرانتر بفروشید.

انرژی 

  وضعیت نیروگاه های زیر پوشش برق 
منطقه ای اصفهان چگونه است؟

 شرکت برق منطقه ای اصفهان متولی تامین 
و توزیع برق اســتان های اصفهان و چهارمحال و 
بختیاری اســت و چندین نیــروگاه آبی، گازی و 
صنعتی تحت مدیریــت آن قرار دارد اما فعالیت 
ایــن نیروگاه هــا در چند ماه اخیــر تحت تاثیر 

محدودیت های گازی و آبی قرار گرفته است.
به گفته سخنگوی صنعت برق اصفهان، میزان 
تولید برق در سه نیروگاه آبی زیر پوشش شرکت 
برق منطقه ای اصفهان از شهریور امسال تاکنون 
به دلیل مباحث مربوط بــه مدیریت منابع آب و 

محدودیت های موجود، کاهش یافته است.
داوود قاســمی افزود: ســه نیروگاه آبی تحت 
مدیریــت برق منطقه ای اصفهان شــامل ســد 
زاینده رود، کوهرنگ و سد کارون چهار در این مدت 
در برخی از روزها از مدار تولید خارج بودند و روز 
گذشته نیز هیچکدام از آنها در مدار قرار نداشتند.

سخنگوی صنعت برق اصفهان خاطرنشان کرد: 
هجدهم اسفند جاری مانند بسیاری از روزهای 6 
ماه گذشته هیچ یک از نیروگاه های آبی سد زاینده 
رود و کوهرنگ تولید برق نداشتند و تنها یک واحد 

سد کارون چهار در مدار بود.
وی بــا بیان اینکه نیروگاه ســد کارون چهار 
بزرگترین نیروگاه آبی تحت مدیریت برق منطقه ای 
اصفهان و دارای چهار واحد توربین 2۵0 مگاواتی 
است، اظهار کرد: در حدود 6 ماه گذشته هر از چند 
گاهی و در موارد محدود که بارش وجود داشت یک 
تا سه واحد توربین این نیروگاه با در نظر گرفتن 
سیاست های مدیریت منابع آب در مدار قرار گرفت.

قاســمی ادامه داد: به عنوان نمونه ۱8 اسفند 
جاری به دنبال بارش ها 2۵2 مگاوات برق در این 
نیروگاه تولید شــد و در اختیار شبکه سراسری 
قرار گرفت.وی یادآور شد: هفدهم اسفند امسال 
نیروگاه آبی ســد کارون چهار تولیدی نداشت اما 
روزهای سیزدهم تا شانزدهم ماه جاری به ترتیب 
۷۵6 ،۷۴6، ۷۵۵ و ۷۵6 مگاوات برق وارد شبکه 

سراسری کرد.
قاســمی گفت: در مورد نیروگاه های گازی، 
بخاری و صنعتی زیر پوشش شرکت برق منطقه ای 
اصفهان نیز به دلیل محدودیت های گازی امکان 
تولید برق با ظرفیت کامل وجود ندارد، به عنوان 
نمونه در شرایطی که ظرفیت تولید برق در نیروگاه 
شهید منتظری یک هزار و 600 مگاوات است در 
زمان حاضر حــدود یک هزار و 200 مگاوات برق 

تولید می کند.
وی با بیان اینکه ظرفیت نیروگاه اصفهان نیز 
83۴ مگاوات است اما با ۵0 درصد آن برق تولید 
می شود، افزود: نیروگاه فولاد مبارکه نیز ظرفیتی 
افزون بر ۹2۴ مگاوات دارد اما به طور میانگین فقط 

حدود ۱00 مگاوات برق تولید می کند.
ســخنگوی صنعت برق اصفهان تصریح کرد: 
حــدود 6 هزار و ۵00 مگاوات ظرفیت نیروگاهی 
در اختیار شرکت برق منطقه ای اصفهان است اما 
در زمان حاضر به دلیل محدودیت های گازی و آبی 
تنها ۵0 درصد این ظرفیت امکان تولید برق دارد.

سخنگوی صنعت برق اصفهان خاطرنشان کرد: 
روز گذشته در نیروگاه های تحت مدیریت شرکت 
برق منطقه ای اصفهان ســه هزار و ۱00 مگاوات 
برق تولید شد در حالی که تقاضای مصرف برق در 
اســتان های اصفهان و چهارمحال و بختیاری در 

این روز حدود پنج هزار مگاوات بود.
قاسمی ادامه داد: حدود ۴00 تا ۵00 مگاوات 
از ناترازی برق منطقه ای اصفهان دیروز از طریق 
اعمــال برنامه مدیریت مصرف و یک هزار و ۴۷۵ 
مگاوات برق نیز از طریق برداشت از شبکه سراسری 

جبران شد.
وی اظهار داشــت: واحد شماره چهار نیروگاه 
شــهید منتظری نیز دیــروز به دلیل تعمیرات و 
همچنین واحدهای یک و 2 نیروگاه اصفهان، واحد 
2 نیروگاه جنوب اصفهان و 2 واحد نیروگاه زواره 

بدلیل محدودیت های گازی از مدار خارج بودند.
قاسمی تاکید کرد: وزارت نیرو از همه ظرفیت 
های تولید برق خود استفاده می کند اما به دلیل 
محدودیت هایی که تامین ســوخت و گاز بوجود 
می آورد، نیروگاه ها نمی توانند با ظرفیت کامل 

تولید برق داشته باشند.

  استفاده از خودروهای برقی اثری بر 
افزایش ناترازی ندارد

مدیرعامل گروه صنعتی مپنا گفت: استفاده از 
خودروهای برقی نه تنها بر ناترازی اثر منفی ندارد 

بلکه کمک کننده خواهند بود.
محمد اولیا در نشســت خبری و در پاسخ به 
خبرنگار اقتصــادی ایرنا افــزود: در زمان حاضر 
تعدادخودروهــای برقی به اندازه ای نیســت که 
بر مصرف بــرق اثری داشــته و افزایش مصرف 

ایجاد کند.
وی ادامــه داد: در میان مدت هم اســتفاده از 
خودروهای برقی کمک موثر به رفع ناترازی انرژی 
خواهد داشت به این صورت که استفاده از سوخت 

های فسیلی را کاهش خواهد داد.
مدیرعامل گروه مپنا خاطرنشــان کرد: باتری 
خودروهای برقی در زمان کم باری شارژ می شود 
و بنابراین در زمان اوج مصرف شارژی صورت نمی 
گیرد.اولیا گفت: در زمان اوج مصرف از باتری این 
خودروها می توان برای پیک سایی استفاده کرد و 
در زمانی محدودیت برقی می تواند به عنوان شارژ 

اضطراری مورد استفاده قرار گیرند.
وی ادامه داد: بنابراین اســتفاده از خودروهای 

برقی برای شبکه برق کشور مثبت است.
مدیرعامل گروه مپنا افزود: در درازمدت و اگر 
میزان خودروهای برقی افزایش یابد با برنامه های 
تدارک دیده شده در کشور آن زمان ناترازی های 

فعلی وجود نخواهد داشت.

 باوجود محدویت ها 
برای حل مشکلات 
بخش تولید تلاش 
می کنیم

استاندار گیلان بیان کرد: ضمن آشنایی و آگاهی به محدودیت ها برای حل مشکلات کارگران و واحدهای تولیدی استان تلاش می کنیم.
هادی حق شناس در جلسه کارگروه رفع موانع تولید در سالن شهید انصاری استانداری گیلان اظهار کرد: اگرچه در این کارگروه دستگاه ها مکلف به دفاع از منافع خود هستند اما هدف 

محوری حل مشکلات مردم و واحدهای تولیدی و صنعتی است.
وی در این جلسه کاربردی در زمینه مشکل مطرح شده از سوی جهاد کشاورزی در خصوص مسائل سرمایه گذاران صنعت مرغداری غرب استان در موضوع تامین آب مورد نیاز از منابع 
آبی از وزارت نیرو گفت: نظام مهندسی کشاورزی در طراحی مرغداری های جنوب استان برای این واحدها مخزن ذخیره آب طراحی کند و در ذیل موافقت اصولی قید شود تامین آب 

برعهده سرمایه گذار خواهد بود؛ استعلام از آب منطقه ای نیز به طور خاص در زمینه حریم ها انجام شود.
وی در خصوص ناترازی حامل های انرژی در کشور نیز گفت: احتمال کسری در این زمینه ها طی سال های آتی وجود دارد، در مورد نحوه محاسبه نرخ برق و تامین انرژی مورد نیاز 

واحدهای تولیدی نیز شرکت های برق منطقه ای و نیز توزیع در صورت توان برق صنایع را قطع نخواهند کرد.

 ســخنگوی صنعت آب با بیان اینکه ســدهای پنجگانه تهران حدود 60 میلیون متر 
مکعب ظرفیت آب دارد، گفت: وضع آب در این شهر نیاز جدی به مدیریت مصرف دارد.

 عیسی بزرگ زاده در نشست خبری افزود: اکنون سامانه شرق تهران که سدهای لار، 
ماملو و لتیان در این سامانه قرار دارند با مشکل جدی روبرو هستند.

وی میزان آب در سد لار را ۱۱ میلیون، در سدلتیان 8 میلیون متر مکعب و ماملو 2۹ 
میلیون متر مکعب اعلام کرد و گفت: مجموع این سدها ۴8 میلیون متر مکعب آب دارد 

در حالی که نیاز آبی این شهر بیش از یک میلیارد مترمکعب است.
سخنگوی صنعت آب ادامه داد: در سامانه غرب تهران سدامیرکبیر تنها ۱۱ میلیون متر 

مکعب آب دارد و نسبت به سال گذشته ۱8 درصد کاهش دارد.
بزرگ زاده گفت: در تهران راهی به غیر از مدیریت مصرف برای عبور از این شــرایط 

سخت تامین آب نداریم .
وی راهکار اصلی عبور از کم آبی را مدیریت مصرف و جلوگیری از بارگذاری های جدید 
دانست.سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه تهران می بایست تاکنون ۱20 میلیمتر بارش 
دریافت می کرد که فقط ۹0 میلیمتر دریافت کرده است ادامه داد: نسبت به دوره بلندمدت 

۴6 درصد و نسبت به سال گذشته 2۵ درصد کاهش بارش داریم .
بزرگ زاده خاطرنشان کرد: دنبال این هستیم که هرگز در تهران جیره بندی رخ ندهد 

و بیشتر از طریق افت فشار مشکلات را کاهش دهیم.

  با مشترکان پرمصرف آب در صورت تداوم رفتار برخورد می شود
سخنگوی صنعت آب در پاسخ به پرسش ایرنا درباره برخورد با مشترکان پرمصرف  گفت: 

طرح برخورد با مشترکان بدمصرف آب در صورت تداوم رفتار با جدیت دنبال می شود.
بزرگ زاده افزود: البته در آب شرب نمی توان رفاه مشترکان را نادیده گرفت.

وی ادامه داد: با این حال تلاش می شــود با اعمال طرح هایی نســبت به تغییر رفتار 
مشترکان بدمصرف اقدام شده و صرفه جویی مدنظر آنها قرار گیرد.

سخنگوی صنعت آب در ادامه بر بازنگری در طرح ها متناسب با تغییر اقلیم تاکید کرد 
و گفت: قانون گذار موظف کرده همه طرح ها متناسب با تغییر اقلیم بازنگری شود لذا این 
مهم باید مورد توجه قرارگیرد.بزرگ زاده از بازنگری در طرح های وزارت نیرو متناسب با 

تغییر اقلیم خبر داد و گفت: طرح ها متناسب با این امرتغییرات خواهند داشت.
وی کیفیت آب را خط قرمز وزارت نیرو دانست و ادامه داد: نمی توانیم آب کم کیفیت 

را وارد شبکه کنیم.
بزرگ زاده گفت: در ســال آبی ۱۴0۴-۱۴03 تا ۱۹ اســفند باید ۱۴0 میلیمتر بارش 

دریافت می کردیم، اما ۱0۱ میلیمتر دریافت کردیم و 3۷ درصد عقب هستیم.

وی افزود: در حال حاضر بارش در گیلان بالاتر ار نرمال، مازندران و زنجان نرمال و 28 
استان دیگر زیر نرمال هستند.

سخنگوی صنعت آب ادامه داد: در رتبه ۵۵ ام در ۵۷ سال گذشته به لحاظ شرایط آبی 
قرار داریم یعنی تنها 2 سال اوضاع بهتر از امسال داشته ایم.

بزرگ زاده خاطرنشــان کرد: سال گذشته ۱3 میلیارد متر مکعب ورودی آب داشتیم 
امسال این رقم ۹.۵ میلیارد متر مکعب است و خروجی ها کاهش بافته و ۱.۵ میلیارد متر 
مکعب )۵درصد( عقب هستیم.وی  درباره احتمال جیره بندی آب در تابستان ۱۴0۴ گفت: 
بدنبال این هستیم که جیره بندی نداشته باشیم چون هم به رفاه مردم و هم شبکه آسیب 
وارد می شود زیرا اگر آب در ساعاتی قطع شود مردم آب را ذخیره و سپس دور ریخته می 

شود ضمن اینکه تخلیه و پر شدن آب به اوله آسیب وارد می کند.
سخنگوی صنعت آب درباره آخرین وضعیت رهاسازی آب هیرمند گفت: امسال مقادیری 
از آب را دریافت کردیم که ناشی از بارش و سیلاب پر منطقه و کشور همسایه بود اما قابل 

توجه نبود، مقداری وارد شد و مدیریت کردیم.
بزرگ زاده خاطرنشــان کرد: باید معاهده پیاده شود و انتظار داریم مطابق معاهده در 
سال های نرمال 820 میلیون متر مکعب و در سال های غیرنرمال مطابق مفاد متناسب با 
بارش دریافتی داشــته باشیم.وی گفت: مقام های افغان بارها اعلام کردند که به معاهده 
پایبندند اما ما توقع داریم در عمل ببینیم.سخنگوی صنعت آب ادامه داد: یکی از مواضع 
جمهوری اسلامی و در صدر فهرست مطالبات این است که سد کمال خان به لحاظ فنی 

اصلاح شود تا امکان تخلیه سیلاب به صورت طبیعی ایجاد شود.
بزرگ زاده  با بیان اینکه »مدیریت مصرف آب تنها راهکار عبور از شرایط کم آبی کنونی 
است«، افزود: اکنون در تهران یک مقدار افت فشار آب بعد از ساعت ۱2 شب اعمال می شود، 

اما قطعی های موردی آب، فعلاً برنامه ریزی شده نیست.
وی ادامه داد: مدیریت فشــار آب را در کل شهر تهران در حال آزمایش هستیم، همه 

تلاش ما این است که به سمت نوبت بندی آب نرویم.
سخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: اگر مدیریت مصرف آب صورت بگیرد و بارش های 
بهاره به کمک ما بیاید، نیازی به اعمال این روش ها نیست، اما اگر منابع آب سطحی را از 
دست بدهیم، به ناچار بخشی از منابع زیرزمینی را از دست خواهیم داد زیرا کیفیت خط 

قرمز وزارت نیرو است .
بزرگ زاده افزود: مصرف آب هر تهرانی باید به ۱30 لیتر در شبانه روز برسد و این یک 

ضرورت است.
وی  با بیان اینکه »بارش های سال آبی جاری تا صبح امروز)دوشنبه( به ۱0۱.۱ میلیمتر 
رسیده«، گفت: مقدار بارش ها در مدت مشابه به صورت میانگین در درازمدت ۵۷ ساله بالغ 
بر ۱۵۹.۷ میلیمتر بوده که مقایسه این رقم با بارش های سال آبی جاری از افت 3۷ درصدی 

بارش ها حکایت دارد.
سخنگوی صنعت آب ادامه داد: سازمان هواشناسی بنا به وظیفه خود، هر مقدار بارش 
حتی در حد یک تا 2 میلیمتر را هم با عنوان شــروع بارش ها یا ورود سامانه های بارشی 

اعلام می کند، درحالی که این بارش ها اغلب به روان آب منجر نمی شود.
وی افزود: در خوش بینانه ترین پیش بینی های سازمان هواشناسی، بارش های فروردین و 

اردیبهشت نرمال است که جبران کننده کم بارشی پاییز و زمستان نخواهد بود.
ســخنگوی صنعت آب از فعال شدن کمیته های سازگاری با کم آبی در همه استان ها 
خبر داد و گفت: در بسیاری از نقاط کشور جایگزینی منابع زیرزمینی با این حجم از افت 
بارش ها امکان پذیر نیست؛ در برخی نقاط با مشکلات کیفی در آب های زیرزمینی مواجه ایم 
و در برخی نقاط هم افزایش برداشت از منابع زیرزمینی ممکن است به مشکلات ناپایداری 
کیفی و کمی آب خوان منجر شود؛ پس راه حل ساده لوحانه فشار به منابع زیرزمینی برای 
جبران کم بارشــی ها قابل اجرا نیست بلکه اصلی ترین راهکار، مدیریت مصرف و کاهش 

بارگذاری هاست.
وی ادامه داد: در بحث کشاورزی، آب کشت پاییزه و بهاره را در حال تأمین داریم اما 
برای کشت تابستانه باید فکری جدی شود، در استان هایی مثل خوزستان به  هیچ وجه نباید 
برنج کشت شود، باید برای همه استان ها به ویژه اصفهان و خوزستان، بر اساس میزان منابع 

آبی در اختیار، الگوی کشت مشخص تعریف شود.
بزرگ زاده خاطرنشــان  کرد: حدود 2 میلیون هکتار اراضی کم بهره ور در کشور داریم 
که باید کاهش بارگذاری را از این اراضی کم بهره ور شروع کنیم و با تخصیص درست آب 

به اراضی با بهره وری بیشتر، به گونه ای عمل کنیم که امنیت غذایی دچار خدشه نشود.

وضع آب در تهران نیاز به مدیریت مصرف دارد 

یک مقام مسئول گفت: در سال جاری قیمت برق خودروها 
برقی، قیمت برق تجاری با قیمت ۵۷0 تومان است اما قیمت 

برق اتوبوس ها احتمال کاهش یابد.
 موســی رفان مدیرعامل شرکت برق گروه مپنا در حاشیه 
بازدید خبرنگاران از رونمایی از سه محصول و نشست خبری 
ایستگاه های شــارژ خودروهای برقی گفت: امروز موضوع زیر 
ساختها است تصور می شود که ایستگاه های شارژ مانند پمپ 
بنزین اســت در صورتی که شرایط متفاوتی دارد و که به زیر 
ساخت انرژی و شبکه دیجیتالی نیاز دارد زیرا در این ایستگاه ها 

همه چیز به صورت دیجیتال است.
وی ادامه داد: تا ۱۹ اسفند ۱3۴ ایستگاه شارژ در سراسر کشور راه اندازی شده و تعدادی در خارج از کشور و ۴۱۴ دستگاه 

شارژر در این ایستگاه ها نصب شده که تعدادی عمومی و تعدادی ناوگانی است.
وی ادامه داد: تا کنون ۱۱ هزار کاربر تعریف شده که می توانند با کارت یا اپلیکیشن با شارژر ارتباط بگیرد و خودروی خود 
را شارژ کند.به گفته وی دو هزار و ۵00 کاربر واقعی داریم و از ۱۱ هزار کارت نزدیک به 8 تا ۹ هزار کاربر واقعی وجود دارد

وی ادامه داد: در ابتدا خودرو خود را معرفی می کند و سیستم آن را شناسایی کرده و سپس باتری آن را شارژ می کند.
به گفته وی هزار و 200 شــارژر مختلف در ســال جاری تولید شده است و تولید سال آینده را 32 هزار شارژر پیش بینی 
می کنیم زیرا نیاز بازار است.رفان خاطر نشان کرد: وسایل نقلیه برقی دو برابر راندمان دارند و میزان سوختی که نیاز دارد کمتر 
اســت و برنامه دراز مدت اســت. وسایل نقلیه برقی شارژ قائل تنظیم دارند به عنوان مثال ایستگاه های شارژ اتوبوس ها شبانه 
اتوبوس ها را شارژ می کنند و در پیک نیستوی ادامه داد: طرح هایی وجود دارد که از انرژی های پاک استفاده شود و از انرژی 

خورشیدی به عنوان سوخت استفاده شود.
این مقام مسئول در رابطه با قیمت برق خاطر نشان کرد: در سال جاری قیمت برق خودروها برقی، قیمت برق تجاری با 
قیمت ۵۷0 تومان است و با همکاری وزارت نیرو طرحی در دست اجراست که استفاده از شارژرهای خانگی تعرفه های محاسبه 
شده برای مشترکان قیمت پایه است.وی ادامه داد: برای اتوبوس ها هم تعرفه تجاری است که سعی بر آن است که این تعرفه 
را به قیمت تجاری برسانند. البته باید در نظر داشت که قیمت خروجی در اختیار مالکین ایستگاه های شارژ است که کرمان 

موتور پس از شهرداری تهران بیشترین سهم را دارد.

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اســتان تهران 
گفت: روزانه حدود ۱۹.۵ میلیون لیتر از انواع سوخت در استان 
تهران مصرف شده که پیش بینی می شود در نوروز این میزان با 

۵ درصد افزایش روبرو باشد.
 فریدون یاسمی، مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
استان تهران با اشاره به فعالیت واحدهای نیروگاهی در تهران 
گفت: در استان تهران، چهار واحد نیروگاهی فعالیت می کنند 
که در مجموع حدود ۱۹.۵ میلیون لیتر نفت گاز در این استان 

مصرف می شود.
وی افزود: نیروگاه شهدای پاکدشت روزانه ۱2 میلیون لیتر، نیروگاه پرند 6 میلیون لیتر و نیروگاه ری حدود ۱.۵ میلیون 

لیتر نفت گاز مصرف دارند، همچنین نیروگاه بعثت به طور کامل با گاز طبیعی فعالیت می کند.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اســتان تهران بیان کرد: تأمین سوخت نیروگاه شهدای پاکدشت از طریق 
خطوط لوله و همچنین نفتکش های جاده پیما صورت می گیرد، در حالی که تأمین ســوخت نیروگاه های پرند و ری تنها از 

طریق نفتکش ها انجام می شود.
یاســمی تصریح کرد: اســتان تهران به جز مصرف نیروگاهی، به طور متوســط حدود 36 میلیون لیتر بنزین، نفت گاز و 

نفت کوره مصرف می کند.
وی گفت: در استان تهران، ۴۵0 جایگاه سوخت وجود دارد که در ایام نوروز بیش از ۵0 تیم بازرسی شبانه روزی آماده 

ارائه خدمات سوخت رسانی هستند.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان تهران تأکید کرد: نگرانی از بابت تأمین سوخت وجود ندارد، اما لازم 

است مردم صرفه جویی را مد نظر قرار دهند.
یاسمی اظهار کرد: در استان تهران، روزانه حدود ۱۹.۵ میلیون لیتر از انواع سوخت مصرف می شود و پیش بینی می شود 

که در ایام نوروز این میزان با ۵ درصد افزایش روبرو شود.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان تهران با تأکید بر لزوم استفاده مردم از کارت سوخت شخصی از مردم 
درخواســت کرد جز در موارد اضطراری نیازی به اســتفاده از کارت آزاد جایگاه داران نیســت و از مردم استان و هموطنان 

خواهش می کنم فقط از کارت سوخت شخصی خود استفاده کنند تا بتوانیم از این سرمایه ملی حفاظت و صیانت کنیم.

پیش بینی افزایش 5 درصدی مصرف بنزین تهران  احتمال کاهش تعرفه برق اتوبوس های برقی

احمد مهدوی ابهری تاکید کرد: پیش از راه اندازی بازار ارز تجاری، معاملات در سامانه نیما انجام می شد و 
در این بازار، بانک مرکزی نرخی می داد و ارز با همان قیمت فروخته می شد؛ یعنی نه خریدار حق داشت بالاتر 
بخرد و نه ما حق داشتیم بالاتر یا پایین تر بفروشیم و قیمت ما ثابت بود به طوری که با توافق همه ذی نفعان 
و هماهنگی بانک مرکزی این کار انجام می شد.وی افزود: به همین خاطر من در برنامه دیشب گفتم قبل از 
راه اندازی بازار ارز توافقی، از دوستان ما در بانک مرکزی زنگ زدند و با ما مشورت کردند که اگر به بازار ارز 
توافقی منتقل شویم، چون قیمت ها توافقی می باشد ممکن است یک واردکننده پیدا شود و گرانتر بخرد؛ مثلا 
شما به بانک عامل می گویید ارز را 60 هزار تومان قیمت گذاری کن اما یک واردکننده آن را 62 هزار تومان 
هم بخرد؛ در این صورت اگر این اتفاق رخ دهد، شما چقدر ارز بیشتر می آورید که گفتم به هیچ وجه ما بیشتر 
نمی آوریم زیرا ما ارز نگه نمی داریم و آن را ثابت هم می کنم.مهدوی ابهری افزود: زمانی که ارز ۴۷ هزار تومان 
بود یعنی در ماههای آبان و آذر پتروشیمی ها خیلی بیشتر نسبت به وقتی سامانه ارز تجاری راه افتاده است، 
ارز عرضه کرده اند که البته بخشی از آن به قطعی گاز هم باز می گردد.وی افزود: ما ملی فکر می کنیم ما به 
اقتصاد ملی فکر می کنیم مگر ما ارز را نگه می داریم که بالا برود و بعد بفروشیم؛ این کار قطعا خیانت بزرگ به 
کشور است.این فعال صنعت پتروشیمی درباره رسوب ارز پتروشیمی ها اظهار داشت: ما رسوبی نداریم؛ اگر هم 
باشد بستگی به مقصد صادرات دارد؛ مثلا وقتی به برزیل صادر می کنیم، دو ماه ونیم تا سه ماه طول می کشد 
کار برسد و بعد پول آن وارد شود؛ اینکه بخواهند با حرف من بانک مرکزی را محکوم کنند، این شطنت است.

مهدوی ابهری تاکید کرد: من گفتم همه می دانستند بازار ارز توافقی 6 درصد دامنه نوسان دارد؛ یعنی 
سه درصد پایین تر و سه درصد بالاتر؛ اتفاقا ما هیچ وقت از سه درصد بالا استفاده نکردیم یعنی نرخ میانگین 
و وسط را در نظر گرفتیم که نه پتروشیمی ها اعتراض کنند که چرا پایین فروختید و نه بالا؛ آن هم در حالی 
که حق داشتیم سه درصد بیشتر از 60 هزار تومان هم بفروشیم.وی با تاکید بر اینکه بروز تنش های سیاسی 
در جهان بانک مرکزی را به سمت ایجاد بازار توافقی ارز هدایت کرد، گفت: پتروشیمی ها حتی در سال ۱۴00 
خودشان پیش قدم شدند و قیمت ارز را در سامانه نیما با بازار غیررسمی سه تا چهار درصد بالانس کردیم؛ 
این سبب شد که دیگر ارز خریداری نداشت و تمام کشانی که دنبال رانت ارزی بودند از میدان خارج شدند و 
حتی خود من با التماس ارز می فروختم.وی تصریح کرد:  نزدیک شدن قیمت بازار به نیما سبب شد بسیاری 
از کسانی که در صف ارز بودند خارج شدند.وی افزود: بانک مرکزی بیاید در این بازار ارز توافقی کاری کند 
که آن کسی که صادرات کرده راحت ارز خود را وارد کند، ما با بانک همیشه هماهنگ بوده ایم.وی ادامه داد: 
چیزی که از من سوال شد این بود که باتوجه به اینکه می خواهید به سامانه ارز تجاری بروید ایا اگر از شما 
ارزتان را بیشتر خریداری کنند بیشتر عرضه می کنید؟ گفتم خیر.مهدوی ادامه داد : بانک مرکزی همیشه 
دنبال کنترل ارز و نگهداشتن قیمت پائین است و وظیفه اش حفظ پول ملی است و در این زمینه تلاش می 
کند اما عرضه و تقاضا خیلی موثر است. یعنی اگر عرضه ارز از تقاضا بیشتر باشد راحت کنترل می کند و نباید 
یک رانتی ایجاد کرد تا تقاضا بالا برود.وی افزود: زمانی که ارز را ۴200 تومان می فروختیم در بورس صف 

خرید کالای پتروشمی شکل گرفت زیرا ما ۴200 می دادیم اما بیرون ۱0 هزار تومان بود.

  یک هزار شارژر خودروی برقی تولید ایران به کشورهای سی آی اس صادر می شود
 مدیرعامل شرکت برق و کنترل مپنا با اشاره به ارسال نخستین محموله صادراتی شارژر خودروی برقی به یکی از کشورهای سی آی اس، گفت: برنامه ریزی شده یک هزار شارژر به این کشورها صادر شود.

 محمدحسین رفان در نشست خبری افزود: تلاش برای صادرات تداوم خواهد داشت.وی ادامه داد: تعداد ۱32 ایستگاه شارژر تا ۱۹ اسفندماه در سراسر کشور نصب و فعال شده و تعدادی هم در خارج از کشور فعال شده است.
مدیرعامل شرکت برق و کنترل مپنا خاطرنشان کرد: در این ایستگاه ها ۴۱۴ دستگاه شارژر نصب شده است که این دستگاه ها نیازی به نیروی انسانی ندارند.رفان گفت: ۱۱ هزار کاربر شارژر خودروهای برقی تعریف شده اند که هفت هزار آن فعال هستند.
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ایران زمین 

ترافیکسنگینپایانسالکابوستهرانیها

همزمانی آخرین روزهای اسفند با ماه مبارک رمضان تأثیر بسیاری بر زندگی 
روزمره مردم تهران گذاشته است. در این ایام با افزایش حجم سفرهای درون 
شــهری و تردد بالای خودروهــای غیربومی در تهران حجم ترافیک پایتخت 
بشدت افزایش یافته است. کافی است قبل از حرکت مسیرتان را روی یکی از 
اپلیکیشن های مسیریاب بزنید تا وضعیت ترافیکی را ببینید؛ اغلب مسیرها را قرمز 
یا بنفش نشان می دهد!همه خطوط بزرگراه شهید همت از ازدحام خودروها قفل 
شده است. هرچند دقیقه، خودروها فقط چند سانتیمتر جلو می روند. در همین 
میان صدای آژیر آمبولانس بلند می شود، اما هیچ خودرویی حرکت نمی کند. 
راننده آمبولانس از پشــت بلندگو تلاش می کند تا راننده ها را متقاعد کند با 
کمی جابه جایی راهی برایش باز کنند. ساعت از ۱۴ بعدازظهر گذشته و هنوز 
به ساعات پیک ترافیک معمول باقی مانده اما تا چشم کار می کند خطوط این 
بزرگراه غرب به شرق پر از خودروهای تک سرنشین است. البته این وضعیت 

فقط برای این بزرگراه نیست.
 رادیو »تهران« در برنامه »صدای شــهر« به طور مرتب وضعیت ترافیکی 
پایتخت را گزارش می کند: »بزرگراه حکیم از مقابل بوستان پردیسان تا محدوده 
بلوار تعاون، بزرگراه آیت الله هاشمی رفسنجانی قبل از بزرگراه شهید چمران تا 
محدوده اشرفی اصفهانی و خیابان آزادی بعد از میدان انقلاب اسلامی تا زیرگذر 
یادگار امام)ره(، بار ترافیکی پر حجم و سنگینی را به خود اختصاص داده است.« 
وضعیت ترافیک اسفند ماه به شکلی  است که آمارهای موجود نشان می دهد 
3 هزار و ۷۱ دســتگاه اتوبوس فعال وظیفه جابه جایی مسافران در پایتخت را 
برعهده دارند. همچنین هفت خط مترو در نقاط مختلف کلانشــهر تهران در 
حال جابه جایی مسافران هستند. طبق آمار منتشر شده از سوی شهردار تهران 
میزان استفاده شهروندان از ناوگان حمل و نقل عمومی 3۴ درصد است. شهروندان 
معتقدند هیچ کدام از این وســایل نقلیه عمومی جوابگوی تردد جمعیت 20 
میلیونی در تهران نیست و 66 درصد ترددها با استفاده از خودروهای شخصی 

و همچنین موتورسیکلت انجام می شود.
چهره راننده ها خسته و کلافه به نظر می آید. برخی از آنها سرشان در گوشی 
تلفن همراه است و با صدای بوق خودروی عقبی هر از گاهی سرشان را بلند 
می کنند و چند سانتیمتر جلو می روند و دوباره سرگرم گوشی شان می شوند. 
بنیامین یکی از کسانی است که هر روز با خودروی شخصی به محل کار می رود. 
او می گوید: »از اوایل اسفند وضعیت به این صورت است و در بهترین حالت، 2 تا 
3 ساعت و در بعضی روزها حتی تا ۵ ساعت هم در ترافیک مانده ام. زندگی ما 
پایتخت نشینان با ترافیک گره خورده است. مسئولان هم انگار اصلاً دنبال راه حلی 
برای این معضل نیستند و فقط می گویند ماشین نیاورید و از حمل و نقل عمومی 
استفاده کنید! من بیماری تنفسی دارم و با عکس و فیلم هایی که از شلوغی های 
مترو دیده ام هیچ وقت ریسک استفاده از مترو برای رفت و آمد را نمی پذیرم! 
به جای پرداخت کرایه های نجومی تاکســی هم ترجیح می دهم هزینه بنزین 
ماشین خودم را بدهم و روزانه چند ساعت در ترافیک بنزین بسوزانم تا اینکه 
سوار تاکسی های خسته شهر شوم یا هزینه تاکسی های اینترنتی بدهم؛ یعنی 
استفاده از حمل و نقل عمومی برای برخی واقعاً به نفع شان که نیست به ضررشان 
هم تمام می شود.«»ترافیک در تهران شبانه روزی شده، برخی از معابر تهران حتی 
نیمه شب ها هم ترافیک دارند.« این را محمد راننده تاکسی اینترنتی که برای 
فرار از ترافیک از ساعت ۹ شب به بعد با ماشین کار می کند، می گوید: »قبلًا 
امکان فرار از ترافیک در ساعاتی از روز وجود داشت و بعد از پایان پیک ترافیک 
عصر هم ترددها روان می شد. اما امسال باتوجه به همزمان شدن ماه رمضان و 
تغییر ساعات برخی کسب و کارها در روزهای پایانی سال ترافیک های تهران هم 
افزایش پیدا کرده و در ساعات پایانی شب هم خیابان ها شاهد ترافیک سنگین 
 است.«ساعات پیک ترافیکی فقط به اوایل صبح و اواخر روز محدود نمی شود

 و قفل شدن ترافیک این روزهای پایتخت را بسیاری از مردم چه بخواهند و 
چه نخواهند تجربه می کنند. محسن از راننده تاکسی های خطی سیدخندان- 

»ترافیک در 
تهران شبانه روزی 

شده، برخی از 
معابر تهران حتی 

نیمه شب ها هم 
ترافیک دارند.« 

این را محمد 
راننده تاکسی 

اینترنتی که برای 
فرار از ترافیک از 
ساعت ۹ شب به 
بعد با ماشین کار 

می کند. 

     گزارشی از ترافیک سنگین پایان سال پایتخت که همه را کلافه کرده است.

 مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان مرکزی:

اجرای طرح دالان سبز همزمان با هفته 
درختکاری در استان مرکزی

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
مرکزی از اجرای طرح دالان سبز همزمان با هفته 

درختکاری خبر داد.
عبدالحســین محمدی در نشست خبری به 
مناسبت فرا رسیدن هفته درختکاری، با اعلام این 
خبر گفت: طرح دالان ســبز اجرای ۷۷00 هکتار 
جنگل کاری و بذرکاری بــا اعتبار ۱00 میلیارد 
تومان در اســتان مرکزی پیش بینی شده که ۴ 
صنعت آلاینده باید در اجرای این طرح سهیم باشند.

وی افزود: در اجــرای این طرح، یک محدوده 
۴۵ هزار هکتاری را در اســتان بررسی کردیم که 
از صنعت شازند تا تالاب میقان می باشد که ۵00 
هکتار صنایع، 600 هکتار شهرداری و 800 هکتار 
چپقلی درختکاری انجام شده و برای افزایش این 

وسعت به ۷۷00 هکتار نیاز به این اعتبار دارد.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
مرکزی ابراز کرد: هفته منابع طبیعی با شعار وفاق و 
حفظ منابع طبیعی از ۱۵ تا 2۱ اسفند آغاز می شود 
و روزانه در شهرستان ها توزیع نهال انجام می شود.

محمدی ادامه داد: در پروژه دالان سبز ۷200 
هکتار برای کاشــت بذر بادامچه مشخص کردیم 
که باید انجام شود، البته درصد فضای سبزی که 
صنایع به استناد هوای پاک باید داشته باشند ۱0 
تا 2۵ درصد است که بعضی از صنایع این میزان را 

رعایت کرده و بعضی ها کم است.
وی اظهار کرد: افتتاح فاز اول پروژه دالان سبز در 
ورودی روستای خانه میران گردنه سیبک این هفته 
انجام می شــود که حدود 3 هزار چاله کندیم که 
پویش را شروع کنیم این اراضی در ضامنجان است 
و در روز اول این هفته هم در شهر جدید امیرکبر 
با غرس نهال در 20 هکتار درختکاری انجام شود.

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
مرکزی گفت: سهم استان مرکزی در طرح تولید 
یک میلیارد نهال در کشور، سالانه تولید ۴ میلیون 
اصله نهال است که استان مرکزی این کهر را انجام 

داده است.
وی با بیان اینکه برای جبران و کاهش آلودگی 
باید جنگل کاری کنیم که این کار در استان شروع 
شده است، یادآور شــد؛ باید پساب وارد موضوع 
درختکاری شــود تا آب فضای سبز از آشامیدنی 
جدا شود،البته در طرح دالان سبز این مورد دیده 
شده که جنگل  کاری آن آغاز شده و دهیار روستای 

ضامنجان آبیاری آن را قبول کرده است.
محمدی گفت: در اجرای طرح دالان ســبز از 
گونه های کم آب، مقاوم و بومی استفاده می شود.

  تاکسی هوایی مسیر کرج - قزوین به 
پرواز درآمد

کرج - محمــد رنجبرکهن:با حضور جمعی از 
مدیران صنعت هوانوردی و نمایندگان ســازمان 
هواپیمایی کشوری ، پرواز تاکسی هوایی در مسیر 

کرج - قزوین انجام شد.
این رویداد گامی مهم در توســعه حمل ونقل 
هوایی سریع و هوشمند کشور به شمار می رود که 
با حمایت و پیگیری های حسین پورفرزانه، معاون 
وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان هواپیمایی 
کشــوری، پرواز ایرتاکسی در مسیر کرج - قزوین 
با یک فروند هواپیمای پایپر متعلق به هواپیمایی 

اطلس انجام شد.
ایرتاکســی یک سیســتم حمل ونقل هوایی 
اســت که با اســتفاده از هواپیماهــای کوچک و 
جت هــای تجاری، مســافران را در مســیرهای 
کوتاه و متوســط جابه جا می کند. این سرویس با 
هدف کاهش زمان ســفر، افزایش انعطاف پذیری 
و کاهش مشــکلات ناشــی از ازدحــام جاده ای 
و تأخیرهــای پروازی طراحی شــده اســت. در 
 بسیاری از کلان شهرها، مناطق پرترافیک و نقاطی

 با زیرســاخت های جاده ای محدود، ایرتاکســی 
می تواند جایگزینی سریع و کارآمد برای روش های 

حمل ونقل دیگر باشد.
گفتنی است که تاکســی هوایی در سال های 
بســیار دور در کشــور ما فعالیت داشــته ، اما به 
دلیل عدم توســعه زیرساخت ها ، به مرور زمان به 
حاشیه رفت. طی ســال های اخیر، با توجه ویژه 
به آن شــاهد بهبود حمــل و نقل هوایی عمومی 
بودیم کــه هواپیمایی اطلس از ســال ۱3۹۹ با 
دریافت مجوز تاکسی هوایی از سازمان هواپیمایی 
 کشــوری به عنوان نخستین ایرتاکسی خصوصی 
کشور، فعالیت خود را آغاز کرد و با سرمایه گذاری 
گســترده در زیرســاخت های حمل ونقل هوایی، 
تاکســی هوایی را در راســتای خدمات رسانی، به 
صورت چشمگیری به روزرسانی کرد که ایرتاکسی 
طی چهار سال اخیر در مسیرهای مختلف خدمات 

ارائه داده است.

جلسه کمیسیون 
ماده ۴۲ قانون 
تقویت و توسعه نظام 
استاندارد در گلستان 
برگزار شد

بازار است. او هم از ترافیک کلافه کننده روزهای آخر اسفندماه گلایه می کند و 
می گوید: »در هفته های اخیر اغلب خیابان های اصلی و حتی فرعی ترافیک های 
کلافه کننــده و طولانی مدتی دارند و خیلی از ســاعات روزمان یا بهتر بگویم 
زندگی مان را در ترافیک  می گذرانیم. در روزهای قبل که ترافیک عادی تر بود، 
روزی تا ۱0 بار رفت و برگشت می رفتم اما این روزها ترافیک باعث شده وقت و 
اعصاب نداشته باشم که این اندازه کار کنم. نهایت ۵ بار بتوانم این مسیر را بروم 
و برگردم.«او  می افزاید: »در مناطقی که مراکز تجاری قرار دارند بویژه در منطقه 
بازار تهران هر سال این موقع تردد بیشتر می شود؛ از شهرستان های دور و نزدیک 
برای خرید های نوروزی می آیند. اما اتفاقاتی که در ترافیک خیابان های تهران 
می بینیم، چیزی جز ناهماهنگی در ترددهای متداول و ساعات ترافیکی معمول 
است و همین موضوع مردم را سردرگم کرده است. در برخی ساعات روز، به رغم 
پیش بینی ترافیک، خیابان ها بشدت خلوت می شود! برعکس در ساعات غیر پیک، 
رانندگان با ترافیک های برنامه ریزی نشده مواجه می شوند. همین موضوع امان 
مردم را بریده است. مسافران هم بعد از وقت کوتاهی که در ترافیک می مانیم، 
گلایه هایشان را شروع می کنند، حق هم دارند؛ ساعت اوج ترافیک که پیش از 
این ساعت ۱0 صبح و ۵ بعدازظهر بود، حالا به حوالی ظهر و حتی اواخر شب 
هم رسیده است. فرق هم نمی کند در بزرگراه  باشیم یا خیابان های اصلی یا حتی 
معابر فرعی، ترافیک های کلافه کننده این روزها معلوم نمی کند دقیقاً چه زمانی 

آغاز می شود و چه زمانی پایان می  یابد.«

  مترو جوابگوی تعداد مسافران نیست
ترافیک وحشــتناک این روزها فقط روی زمین نیســت. کافی اســت پله 
ایستگاه های مترو را پایین بروید تا با حجم انبوه مسافرانی که به انتهای تونل 
چشــم دوخته اند تا قطار بیاید مواجه شوید. برخی از آنها با صدای بلند از این 
وضعیت گلایه می کنند و می گویند مسئولان اصرار می کنند از حمل ونقل عمومی 
اســتفاده کنید اما الان چند قطار آمد ولی نتوانستیم سوار شویم. بیتا ازجمله 
شهروندانی است که برای رفت و آمدهایش از مترو استفاده می کند. می گوید: 
»هر سال اسفند ماه، مترو شلوغ تر می شود اما چیزی که این روزها ما می بینیم 
اصلًا شبیه به سال های قبل نیست! مترو جوابگوی تعداد مسافران نیست و به 
نظرم حتی عکس هایی که در شبکه های اجتماعی از شلوغی ایستگاه های مترو 
منتشر می شود حق مطلب را ادا نمی  کند. مسئولان باید خودشان یکبار هم شده 
در یکی از ایستگاه ها مثل ایستگاه امام خمینی)ره( سوار مترو شوند تا شاهد سیل 
جمعیت در ایستگاه ها و واگن  قطارها باشند. با بازشدن در واگن ها صدای جیغ و 
داد و فریاد »هل نده!« در میان جمعیت بالا می رود.« او با بیان اینکه هرسال قیمت 
بلیت مترو بالا می رود اما امکانات و شرایط برای مردم در مترو تغییر نمی کند، 
صحبت هایش را اینطور ادامه می دهد: »هر ســال قول افزایش تعداد قطارها را 
می دهند اما همچنان شرایط مثل قبل است. برخی روزها مثل همین روزهای 
آخر سال تأخیرهای پی در پی قطار و شلوغ شدن ایستگاه ها باعث می شود یک 
ساعت در ایستگاه بمانم تا بتوانم سوار قطار شوم. این چند وقت با تأخیر به محل 
کارم رسیده ام. راه دیگر این است که با تاکسی بروم. اما جدا از بحث کرایه های 
بالای تاکسی، ترافیک های کلافه کننده را نمی شود کاری کرد و چه بسا دیر تر هم 
به محل کارم می رسم.«هرمز ذاکری، کارشناس حمل و نقل ترافیک با بیان اینکه 
ترافیک پایان سال اتفاقی پذیرفته شده و بدیهی است، می گوید: »در همه جای 
دنیا در ایام خاص مثل برگزاری ایونت، رخدادها و برنامه هایی که برگزار می شود، 
ترافیک همیشه وجود دارد. این روزها هم که ما به پایان سال نزدیک می شویم 
مردم برای خرید و کارهای اداری بیشتر از ماه های گذشته در رفت و آمد هستند 
و طبعاً شاهد ترافیک بیشتری در سطح شهر هستیم. باتوجه به ضعف هایی که 
وجود دارد این مسأله نمود بیشتری پیدا می کند و مردم به دردسر می افتند.« 
ذاکری می افزاید: »مهمترین ضعف در موضوع ترافیک تهران به زیرساخت های 
ضعیف در حوزه حمل و نقل عمومی برمی گردد. در بخش خدمات چه به لحاظ 
کمی و چه به لحاظ کیفی خدمات شهرداری متناسب با تقاضا نیست و انتظارات 
مردم برآورده نمی شود. بنابراین ترافیک و تأخیرهای بیشتری به وجود می آید. 
 حتــی با تلاش هایی که برای افزایش تعداد اتوبوس های ناوگان اتوبوســرانی و 
قطارهای مترو ی تهران انجام شده اما می بینیم که این ظرفیت برای مسافران 

درون شهری کافی نبوده است.«

ســاوجبلاغ - محمد رنجبرکهن: به همت معاونت فرهنگی اجتماعی و ورزشــی 
شــهرداری هشتگرد و با حضور دکتر آشنا مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد و دبیر شورای 
فرهنگ عمومی کشور ، مهندس ایل بیگی مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره موسسه 
سینما شهر ، مهندس فرجی رئیس انجمن سینماداران کشور ، دکتر شریفی مدیر کل 
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی ، حجت الاسلام والمسلمین حاج آقا مختاری امام جمعه 
شهرستان ساوجبلاغ ، مهندس صادقلو فرماندار شهرستان ساوجبلاغ ، سرهنگ دانشی 
کهن جانشــین ناحیه سپاه ساوجبلاغ ، مهندس رئیسی شهردار هشتگرد و مهندس 
کاشف رئیس و اعضای محترم شورای اسلامی هشتگرد ، دکتر امینی معاونت عمرانی 
فرماندار، معاونت سیاسی فرمانداری ، رئیس امور مساجد ، رئیس اداره تبلیغات اسلامی ، 
رئیس انجمن کتابخانه های عمومی و جمعی دیگر از مسولین ، آئین بازگشایی پردیس 

سینمایی مجتمع فرهنگی و هنری  ۹دی هشتگرد برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ما،  طبق وعده شهردار هشتگرد در نشست خبری ماه گذشته ، 
مبنی بر بازگشایی پردیس سینمایی ۹ دی ، شهرداری به وعده خود عمل نموده واین 
بازگشایی آغازی بر دوره پرکار حوزه معاونت فرهنگی شهرداری خواهد بود  بنا به همین 
گزارش حاضرین در آئین بازگشایی پردیس سینمایی ۹ دی پس از افتتاح ، از بخشهای 
مختلف این مجتمع بازدید و در جلسه ای که پس از بازگشایی در این مجتمع برگزار 
شد، حضور یافتند .حجت الاسلام والمسلمین مختاری امام جمعه شهرستان ساوجبلاغ 
در ابتدای این جلسه از تلاش های شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر هشتگرد در 

ساماندهی این مجتمع تقدیر و تشکر نمود .

رئیس شورای فرهنگ عمومی شهرستان به اهمیت اجرای برنامه های فرهنگی و 
مذهبی و توجه به اقشار مختلف جامعه اشاره کرد و حضور مدیران توانمند در وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی و شــورای فرهنگ عمومی کشور را موجب ساماندهی امور 
فرهنگی دانست .فرماندارشهرستان ساوجبلاغ در آئین افتتاح پردیس سینمایی ۹ دی 
هشــتگرد، با قدردانی از پیگیری و تلاش های شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر 
هشتگرد در راه اندازی مجدد این مجمتع، گفت: سرمایه گذاری در بخش های فرهنگی، 
نقش مهمی در بی اثر کردن جنگ نرم دشمن و پیشگیری از استحاله فرهنگی جامعه 

دارد و ما را از آسیب های اجتماعی در امان نگه می دارد.
مهندس صادقلو افتتاح این مجموعه را حاصل نگاه و اهتمام ویژه شهردار و اعضای 

شورای اسلامی شهر هشتگرد به مسائل فرهنگی دانست.شهردار هشتگرد در این مراسم 
طی سخنانی حضور مسولین عالیرتبه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سینمایی کشور 
را نشان از اهمیت مسولین به مقوله فرهنگ دانست و هشتگرد را شهری مطرح در حوزه 
فرهنگی و مذهبی معرفی کرد .مهندس رئیسی گفت: هر چند این مجتمع بصورت امانت 
در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته اما حمایت معنوی مسولین شهرستان و مدیریت 
شهری از این مجموعه کمافی السابق در جریان بوده و از ظرفیت مشترک برای ارتقاء 
خدمات استفاده خواهد شد .در ادامه مراسم مهندس محمدرضا کاشف رئیس شورای 
اســلامی شهر هشتگرد به نمایندگی از سایر اعضای شورا، اقدام شهردار محترم را در 
زمینه ساماندهی این مجتمع قابل تقدیرعنوان نمود و گفت: خوشبختانه برنامه های 
فرهنگی مدیریت شهری ذیل مصوبات شورای فرهنگ عمومی شهرستان و با محوریت 
امام جمعه معزز با برنامه ریزی دقیق و منسجم در حال اجراست و نتیجه آن معرفی 
هشتگرد بعنوان شهری پویا در زمینه های فرهنگی و مذهبی بوده است که بی شک با 
راه اندازی پردیس سینمایی بر این پویایی و تحرک افزوده خواهد شد .رئیس کمیسیون 
فرهنگی شورای اسلامی شهر هشتگرد از تدوین برنامه ای جامع در حوزه های مختلف 
فرهنگی و مذهبی در بودجه سال آتی سخن گفت که در ماه های اولیه سال جدید ، 
شروع خواهد شد .سرکار خانم صالحی و آقایان صمغ آبادی ، امین دهقان ، فیروز زارع 
، فلاحتکار ، افشاری از دیگر اعضای شورای اسلامی شهر هشتگرد نیز ضمن حضور در 
این نشست ، از اهتمام و حمایت ویژه امام جمعه ، فرماندار و مسئولین وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی تقدیر و تشکر نمودند . 

افتتاح و بهره برداری از پردیس سینمایی ۹دی شهرداری هشتگرد

کمیسیون ماده ۴2 قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد در استان گلستان در چهاردهمین و پانزدهمین جلسه خود در سال ۱۴03 به ۱3 پرونده از واحدهای تولیدی و خدماتی 
استان رسیدگی کرد.به گزارش روابط عمومی اداره کل استاندارد گلستان، در چهاردهمین و پانزدهمین جلسه کمیسیون ماده ۴2 قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد در سال ۱۴03 
که با حضور مدیرکل استاندارد، قاضی دادگستری و اعضای کمیسیون ماده ۴2 برگزار شد، ۱3 پرونده از واحدهای تولیدی و خدماتی استان شامل مورد بررسی و رسیدگی قرار گرفت.

طبق ماده ۴۱ قانون استاندارد؛ در صورتی که واحدهای تولیدی و خدماتی دارای پروانه کاربرد علامت استاندارد یا تاییدیه از سازمان، اقدام به تولید کالا یا خدمات پایین تر از 
کیفیت استاندارد نمایند، موضوع در کمیسیون ماده )۴2( این قانون تصمیم گیری می شود.

کمیســیون ماده ۴2 مرکب از یکی از قضات دادگســتری به انتخاب رئیس قوه قضاییه، مدیرکل استاندارد استان، نماینده سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، 
نماینده اتاق های بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی، تعاون مرکزی و اصناف ایران حســب مورد می باشــد که با ملاحظه شرائط و امکانات خاطی و دفعات تخلف، مراتب را به 

مرجع قضایی ذیصلاح ارجاع می کند.

عملیات اجرایی مرحله اول جنگل کاری دالان ســبز اراک روز پنجشنبه با حضور 
نماینده ولی فقیه در اســتان مرکزی، نمایندگان مردم در مجلس شــورای اسلامی 
و جمعــی از مدیران کل و اعضای انجمن های مردم نهاد اســتان مرکزی در منطقه 

ضامنجان اراک آغاز شد.
نماینده ولی فقیه در این آیین گفت: توســعه فضای ســبز در ۴۵ هزار هکتار در 

محدوده دالان سبز، موجب حیات و سرسبزی اراک می شود.
آیت الله» قربانعلی دری نجف آبادی« به کاهش بارندگی در کشــور و استان اشاره 
کرد و گفت: میزان بارندگی در کشور ۴6 درصد در بلند مدت ثبت شده و در مقابل، 

چهار برابر دنیا در ایران تبخیر صورت می گیرد.
امام جمعه اراک گفت: درختکاری فعالیتی عمومی و منافع آن برای همگان است و 
باید در اجرای طرح جنگل کاری تقسیم کار در بین دستگاه های متولی صورت گیرد.

آیت الله دری نجف آبادی اضافه کرد: پوشــش گیاهی کم و ناچیز شده است که با 
چرای دام، این میزان ناچیز هم نابود می شود، بنابراین باید توسعه فضای سبز در اولویت 
قرار گیرد.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان مرکزی هم در این آیین گفت: 
در بررسی های انجام شده مقرر شد تا در محدوده ۴۵ هزار هکتاری از شازند تا تالاب 

میقان، با عنوان دالان سبز، پوشش گیاهی انجام شود.
»عبدالحســین محمدی«افزود: بنابراین در این محدوده هفت هزار و 200 هکتار 
بذرکاری در ضامنجان در دســتور کار قرار گرفت کــه حفظ و نگهداری آن با هدف 

درآمدزایی به دهیاری واگذار شد.
وی بیــان کرد: همچنین ۵00 هکتار درختــکاری و 2۷0 هکتار بیابان زدایی در 

محدوده ۴۵ هزار هکتاری دالان سبز نیز برنامه ریزی شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان مرکزی اضافه کرد: مجموع اعتبارات 
این اداره کل ۱۱۵ میلیارد ریال اســت که با این میزان اعتبار، امکان توســعه فضای 

سبز وجود ندارد بنابراین باید همه دستگاه ها، صنایع و کارخانجات مشارکت کنند.
محمدی افزود: در راستای اجرای دالان سبز، حفظ و نگهداری 8۵0 هکتار فضای 
سبز منطقه چپقلی به شرکت پالایش نفت امام خمینی)ره( شازند واگذار شده است.

وی بیان کرد: همچنین توسعه و نگهداری فضای سبز پارک فدک نیز با 300 هکتار 
در راستای طرح توسعه فضای سبز به شرکت آلومینیوم ایران پیشنهاد شده است.

شهردار اراک هم در این آیین گفت: این طرح باید مستمر و با برنامه ادامه داشته 
باشــد و به فراموشی سپرده نشود و شهرداری هم در حد توان خود در اجرای هرچه 

بهتر این طرح مشارکت خواهد کرد.
»علیرضا محمودی« افزود: فضای ســبز از عناصر اصلی برای کاهش آلودگی هوا 
است و برای شهر اراک حیاتی است و هر چه در این حوزه سرمایه گذاری شود در واقع 

در راستای تقویت نشاط اجتماعی گام برداشته شده است.
وی با بیان اینکه هم افزایی دستگاه های متولی در توسعه فضای سبز باید خروجی 
مطلوب داشته باشد، ادامه داد: آب مورد نیاز فضای سبز به خصوص در بخش صنعت 

باید از بازرچرخانی تامین شود.
مشارکت مردم در کاشت نهال در ۱0 هزار هکتار در دالان سبز اراک ضروری است

نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شورای اسلامی نیز گفت: مشارکت 
مردم در کاشت نهال در ۱0 هزار هکتار در طرح دالان سبز اراک ضروری است.

»نادرقلی ابراهیمی« افزود: یکی از رویدادهای مهم فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 
در هفته منابع طبیعی، درختکاری است و این اقدام شایسته فرصت ارزشمندی برای 
استفاده هر چه بیشتر از ظرفیت های مردمی در توسعه درختکاری و فضای سبز است.

وی با بیان اینکه ایران کشــور خشــکی است و هر فعالیتی برای سرسبزی کشور 
صورت گیرد ارزشــمند است، بیان کرد: کشور ما در سطح بین المللی متعهد شده تا 
یک میلیارد درخت را برای مهار گازهای گلخانه ای بکارد و از همه ظرفیت ها باید برای 

تحقق این مهم استفاده شود.
نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شورای اسلامی گفت: هر درخت 

برای چهار نفر تولید هوای پاک دارد و گاز دی اکسید را تصفیه می کند.
ابراهیمی اضافه کرد: سیاهه محیط زیست نشان داده ۷۵ تا 80 درصد آلودگی هوا 
در استان به سبب فعالیت کارخانجات است و بقیه آلودگی ها منشاء، خودرویی دارد.

عملیات اجرایی مرحله اول طرح جنگل کاری دالان سبز اراک آغاز شد
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  با فرهنگ شکل گرفته در باشگاه پرسپولیس و علاقه مربیان مختلف به استفاده از سیستم رایج ۲-۴-۴ در یک دهه اخیر، زوج های تهاجمی 
ترکیب پرسپولیس نقشی کلیدی در موفقیت یا عدم موفقیت تیم در سال های اخیر داشته اند و میزان آمادگی خط حمله تیم، ارتباط مستقیمی با 

کیفیت و هماهنگی دو بازیکن جلوی زمین دارد.

یکی از زوج های 
پرحاشیه اما موفق در 

ترکیب پرسپولیس، زوج 
محسن خلیلی و علیرضا 
نیکبخت واحدی در لیگ 

هفتم بود. 

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در کوتاه ترین زمان ممکن 
رأی خود را در خصوص شــکایت باشگاه سپاهان اصفهان از 
تراکتور تبریز مبنی بر استفاده غیرمجاز از علیرضا بیرانوند به 
دلیــل عدم پرداخت مطالبات دو میلیارد تومانی  اش در موعد 

مقرر، صادر کرد.
با اعلام کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال، باشگاه تراکتور 
تبریز در ۱۱ آذرماه ۱۴03 اقدام به پرداخت جریمه این بازیکن 
از محل مطالبات خود در ســازمان لیگ کرده اســت که این 
پرداخت طبق بند 3 ماده ۱۱2 مقررات انضباطی باشگاه ها در 

قبال هرگونه بدهی بازیکنان بوده و بلامانع است.
از این رو شکایت باشگاه سپاهان در خصوص این بازیکن رد ولی قابل پیگیری در کمیته استیناف فدراسیون فوتبال است. 
باشــگاه ســپاهان اصفهان نه تنها قصد دارد این پرونده را در کمیته استیناف فدراسیون فوتبال نیز پیگیری کند بلکه در حال 
جمع آوری مستندات است تا در صورت افزایش شانس پیروزی خود در این پرونده بتواند آن را به دادگاه عالی ورزش نیز ببرد. 
رقابت تنگاتنگ تراکتور و ســپاهان اصفهان در رتبه های اول و دوم جدول به حساســیت این موضوع نیز افزوده است تا جنگ 
رســانه ای قابل توجهی نیز بین دو باشــگاه پدید آید.تراکتور از 2۱ بازی خود صاحب ۴۵ امتیاز در صدر جدول است. این در 

حالی است که سپاهان با یک بازی بیشتر اما با امتیاز مشابه سایه به سایه تبریزی هاست.

شمس آذر به دومین پیروزی اش در نیم فصل دوم تحت هدایت 
مهدی رحمتی دست یافت و تا حدودی شرایط خود را در منطقه 

خطر سقوط به لیگ آزادگان بهبود بخشید.
با این حال اکنون اخبــار نگران کننده ای از قزوین به گوش 
می رســد و گفته می شود مهرزاد نجفیان و داود پوراسماعیل به 
عنوان مالکان این باشگاه تمایل به ادامه تیمداری ندارند و حمایت 
خود را از شمس  آذر قطع کرده اند. موضوعی که جو نگران کننده ای 
را در ســطح هواداری این اســتان و بازیکنان شکل داده است و 
این استان که بعد از چند دهه بار دیگر توانسته بود به سطح اول 
فوتبال ایران برسد، اکنون در جو ناامیدی کار را دنبال می کند.

 اما مهرزاد نجفیان ریاست هیأت مدیره این باشگاه با رد این اخبار می گوید: »از پایه و اساس این موضوع را رد می کنم و 
چنین ادعایی ریشه ندارد. کار رقبای ما است که چنین شایعه کذبی را مطرح کرده اند و حس می کنم چشم دیدن ما را ندارند. 
طرح موضوع انحلال شــمس آذر برای تضعیف تیم ما در لیگ برتر اســت و می خواهند نتیجه نگیریم تا تیم مورد نظرشان در 
لیگ برتر بماند. شــمس آذر در رده های نوجوانان، جوانان و امید تیم در لیگ دارد و تیم بانوان هم تشــکیل داده است. در این 
سال ها بازیکنان زیادی به دیگر تیم ها داده ایم و آکادمی باشگاه فعال است. قطعاً از سید مهدی رحمتی و کادرفنی او به همراه 

تمامی بازیکنان حمایت قاطع می کنیم تا فصل آینده هم در لیگ برتر باشیم.«

شمس آذر منحل نمی شود سپاهان پرونده بیرانوند را به CAS می برد

 استقلال کوجو را به آرزویش رساند؛ 
پیراهن رونالدو بر تن مهاجم قرقیزستانی

 مهاجم تیم فوتبال استقلال ایران بعد از دیدار 
مقابل النصر عربستان، پیراهن کریستیانو رونالدو 

فوق ستاره پرتغالی این تیم را گرفت.
تیم فوتبال استقلال ایران شب گذشته در دور 
برگشت مرحله یک هشتم نهایی رقابت های لیگ 
نخبگان آسیا مقابل استقلال ایران قرار گرفت که 
در نهایــت این دیدار با برتری 3 بر صفر نماینده 
عربستان به پایان رسید و آبی پوشان با این شکست 
از دور رقابت هــا کنار رفتند.جوئل کوجو مهاجم 
قرقیزستانی تیم فوتبال استقلال که با سرصدای 
زیادی در فصل نقل وانتقالات زمستانی راهی این 
تیم شد بعد از این شکست تیمش توانست پیراهن 
کریستیانو رونالدو فوق ستاره پرتغالی تیم النصر را 
دریافت کند. این مهاجم که علاقه  زیادی به رونالدو 
دارد، سرانجام به آرزویش رسید.کوجو عکس های 
خودش با پیراهن رونالدو را بعد از شکست استقلال 
در صفحه مجازی اش منتشــر کرد که این اقدام 
مهاجم قرقیزستانی مورد انتقاد هواداران استقلال 
قرار گرفت. او در دیدار رفت نیز پیراهن سادیو مانه 

دیگر ستاره النصر را دریافت کرده بود.

  واکنش کریستیانو رونالدو به پیروزی 
برابر استقلال

ســتاره پرتغالی النصر پستی را بعد از پیروزی 
برابر استقلال در لیگ نخبگان آسیا منتشر کرد.

 النصر در دور برگشت یک هشتم نهایی لیگ 
نخبگان آسیا به مصاف استقلال رفت.

این بازی به میزبانی النصر و در ورزشــگاه اول 
پارک برگزار شد که در نهایت با پیروزی 3 بر صفر 
نماینده عربستان به پایان رسید تا این تیم حریف 
السد در یک چهارم نهایی شود.کریستیانو رونالدو 
برخلاف دیدار رفت که غایب بود در بازی برگشت 
در ترکیب اصلی النصر به میدان رفت و توانست گل 

دوم تیمش را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند.
رونالدو بعد از بازی پستی کوتاه را منتشر کرد 
و نوشت: صعود به یک چهارم نهایی. ما می آییم. 

 رضاوند برابر ذوب آهن هم غایب است
بازیکن استقلال دیدار مقابل ذوب آهن را هم 

از دست داد.
ادامه یافتــن  دلیــل  بــه  رضاونــد  آرش   
آســیب دیدگی اش نمی تواند تیمش را در دیدار 

مقابل ذوب آهن همراهی کند.
او که به دلیل مصدومیت استقلال را در دیدار 
برگشت برابر النصر عربستان در لیگ نخبگان آسیا 
همراهی نکرد به احتمال فراوان در آخرین بازی 

سال تیمش هم غایب خواهد بود.
تیم فوتبال استقلال در ادامه رقابت های لیگ 
برتر یکشــنبه 26 اســفند در اصفهان به مصاف 

ذوب آهن خواهد رفت.

 مدافع برزیلی استقلال: شاید به لیگ 
عربستان برگردم!

مدافع برزیلی اســتقلال پیش بینی کرد که 
الهلال قهرمان فصل جاری لیگ نخبگان آسیا 
شــود. او همچنین از احتمال بازگشت خود به 

لیگ عربستان سخن به میان آورد.
اســتقلال در بازی برگشت دور یک هشتم 
نهایی لیگ نخبگان آسیا به مصاف النصر رفت.

این بازی در نهایت با پیروزی ســه بر صفر 
نماینده عربســتان به پایان رسید تا آبی پوشان 
تهرانی وداعی زود هنگام با لیگ  نخبگان آسیا 

داشته باشند.
ســیلوا برزیلی در ترکیب اصلی استقلال به 
میدان رفت و یکی از بازیکنانی بود که نمایش 
ضعیفی در این بازی داشــت، به ویژه روی گل 
نخست استقلال که با اشتباه او و حسینی دروازه 

آبی پوشان باز شد.
او بعد از بازی در گفت و گویی که با روزنامه 
الشرق الاوسط داشت درباره این سوال که کدام 
تیم بیشترین شانس را برای قهرمانی در فصل 
جاری لیگ نخبگان آســیا دارد، اینگونه پاسخ 
داد: به نظرم الهلال جام قهرمانی را بالای ســر 
خواهد برد البته النصر هم شانس قهرمانی دارد.

ســیلوا درباره لیــگ عربســتان و احتمال 
بازگشــت خود به این لیگ گفت: قهرمانی من 
با الفیصلی در جام حذفی عربستان لحظه زیبا 
و جالبی برای من بود و ســقوط به لیگ پایین 
تر هم بدترین خاطره من. شــاید روزی به لیگ 
عربســتان برگشتم. به نظرم این فرصت را دارم 

که به لیگ عربستان برگردم.
او درباره دلیل شکست تیمش گفت: دلایل 
زیادی دارد که مهم ترین آنها اشتباهات فردی 
بود. النصر تیم بزرگی اســت و اشــتباه کردن 
برابــر آنها تــاوان دارد اما به هــر حال زندگی 
ادامه دارد. اکنون صحبت کردن بعد از شکست 
سخت است. به هر حال این احتمال وجود دارد 
و باید فصــل را ادامه دهیم. برای النصر آرزوی 

موفقیت می کنیم.

  امیدوارم النصر قهرمان شود
ستاره ازبکستانی استقلال دیدار برابر النصر 
را ســخت توصیف کرد. او گفت که مشکلی با 
هــواداران النصر ندارد و برای این تیم در ادامه 
لیگ نخبگان آســیا آرزوی موفقیت و قهرمانی 
کرد. دیدار برگشــت اســتقلال و النصر در دور 
یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا با پیروزی 
قاطع و ســه بر صفر نماینده عربستان به پایان 

رسید.

 استقلال را وادار به 
اشتباه کردیم

پس از ناکامی در جام جهانی 202۴، کمیته فنی فدراســیون فوتبال تصمیم به 
ابقای وحید شمسایی در کادرفنی تیم ملی فوتسال گرفت تا فرایند تغییر نسل تیم 
ملی فوتسال ایران با حضور چهره های جوان و تازه، با حضور وحید شمسایی شکل 
بگیرد. فوتســال ایران در اولین محک جدی پس از شکست تلخ مقابل مراکش در 
جام جهانی 202۴، در تورنمنت چهارجانبه برزیل با حضور تیم میزبان، گرینلند و 
افغانستان شرکت کرد و عملکرد تیم در این مسابقات، به خوبی گویای وضعیت فعلی 
فوتسال کشور در مقایسه با بزرگ ترین تیم های فوتسال جهان بود. ایران در مقایسه 
با جام جهانی در این تورنمنت، هشت تغییر در ترکیب خود داشت و چهار بازیکن 
نیز برای نخستین بار با لباس تیم ملی به میدان رفتند که این موضوع، در نوع خود 
یک اتفاق مثبت محســوب می شود اما عملکرد ایران در سه مسابقه از چهار رقابت 
این تورنمنت بجز پیروزی پرگل مقابل تیم نه چندان نامدار گرینلند، نوید روزهایی 
نگران کننده در فوتسال کشور را می دهد. در کنار پیروزی خفیف مقابل افغانستان که 
در فوتسال با به کارگیری سرمربی ایرانی و برپایی اردو در کشورمان مسیر پرشتابی 
را برای پیشــرفت در پیش گرفته، ایران در دو مسابقه به مصاف قهرمان جام جهانی 
یعنی برزیل رفت و در هر دو رقابت، با وجود عملکرد قابل  قبول در دقایقی از بازی ها، 

بازنــده مطلق میدان بود. در اینکه برزیل با نســل جدید بازیکنان خود به روزهای 
طلایی فوتسال خود بازگشته و انتظار پیروزی مقابل این تیم در خانه حریف شاید 
منصفانه نباشــد شکی نیست اما فوتسال ایران، با عملکردی که در جام های جهانی 
20۱6 و 2020 داشت، هدف حضور در بین پنج تیم برتر جهان را دنبال می کرد و 
هیچ گاه در مقابل رقبای نامدار خود، تیمی از پیش بازنده نبود. شرایطی که به نظر 

می رســد پس از پایان دوران بازی نسل طلایی فوتسال کشور که با پیروزی مقابل 
برزیل، حضور در جمع چهار تیم برتر جام جهانی 20۱6 را تجربه کردند تغییر کرده 
و ایران، برای رسیدن به جمع غول های فوتسال جهان و حفظ قهرمانی در آسیا، نیاز 

به کار اساسی و جدی دارد.
 برای ارزیابی عملکرد ملی پوشــان فوتســال، باید از آنچه در چهار مسابقه ای که 
به میدان رفتند، وام گرفت. تماشــای سه بازیکن، به قدری غیرمنتظره بود که بعید 
اســت شمسایی با کنار گذاشتن آنها توسط کسی سرزنش شود. سالنی بازهایی که 
با آمار قابل توجه رده باشــگاهی بســیار فاصله داشتند و پیراهن تیم ملی برایشان 
بســیار گشــاد بود. پدیده های فوتســال جهان، با بیش از پنجاه بازی ملی در رده 
پایه به تیم ملی بزرگســالان راه پیدا می کنند و در ایران، یک ســالنی باز در ســن 
23ســالگی، برای اولین بار با پیراهن تیم ملی به میدان می رود و در نهایت نمایش 
ناامیدکننده ای ارائه می دهد که در تورنمنت برزیل به تماشــای آن نشستیم. حالا، 
تورنمنت برزیل به عنوان یک تجربه مناســب برای نســل جدید فوتســال ایران به 
 پایان رســیده و از امروز باید رویکرد بهتری را برای نزدیک کردن فوتســال ایران به

 مدعیان جهانی در پیش گرفت.

دور از غول های فوتسال جهان
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 مهاجم مطرح تیم فوتبال النصر عربستان گفت: استقلال را وادار به اشتباه کردیم و به هواداران خود قول می دهیم تلاش کنیم تا افتخاری بزرگ و تاریخی را برای آنها به ارمغان آوریم.
 سادیو مانه پس از بازی با استقلال ایران در دور برگشت مرحله یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا، اظهار کرد: استقلال را به خوبی پرس کردیم و آن ها وادار به اشتباه شدند و از 

این راه به گل رسیدیم.بازیکن النصر عربستان خاطرنشان کرد: در روزی که سه گل به ثمر رساندیم، دروازه تیم خود را بسته نگه داشتیم که اتفاق خوبی است.
سادیو مانه تصریح کرد: با پیروزی مقابل استقلال به مرحله بعدی صعود کردیم. تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا یک قدم دیگر به جلو برداریم. هدف ما مشخص است، اما باید آن 
را بازی به بازی به دست بیاوریم و برای رسیدن به هدف نهایی مان بجنگیم.وی در پایان گفت: النصر بازی به بازی بهتر خواهد شد و به هواداران خود قول می دهیم تلاش کنیم تا یک 

افتخار بزرگ و تاریخی را برای آنها به ارمغان آوریم.
دیدار تیم های استقلال ایران و النصر عربستان در دور برگشت مرحله یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آسیا با شکست سه بر صفر آبی پوشان به پایان رسید تا آنها وداع تلخی با این 

رقابت ها داشته باشند.

اسماعیل کارتال که کاشف آردا گولر ستاره فعلی رئال مادرید است، قصد دارد پروژه 
ساخت بازیکن در پرسپولیس را آغاز کند.

 در روزهایی که فوتبال در دنیا به یک صنعت عظیم و تجارتی بزرگ بدل شــده، 
درآمدزایی، تکیه بر نیروهای خودی و پرورش استعدادهای آینده دار، بسیار مهمتر از 
کسب نتیجه یا رسیدن به عناوین مختلف قهرمانی است. باشگاه هایی وجود دارند که 

دلیل فعالیت شان، سودِ مالی است و نه جام و مقام.
به ســال ها قبل برمی گردیم. تیم آلکمار که در لیگ هلند حضور دارد، دو بازیکن 
به نام های ویسنت سانسن و علیرضا جهانبخش را جذب و به اسکواد خود اضافه کرد. 
این باشگاه روی هم برای انتقال این دو بازیکن، 3 میلیون یورو هزینه کرد. تنها بعد از 
دو سال، یانسن از لیگ برتر انگلیس و باشگاه تاتنهام پیشنهادی هنگفت دریافت کرد 

و راهی لندن شد تا شاگرد مائوریسیو پوچتینو شود.
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 عکس یادگاری یانسن با پیراهن تاتنهام.
تاتنهام برای انتقال یانســن، حدود 2۵ میلیون یورو هزینه کرد. اما یک سال بعد، 
همین اتفاق برای علیرضا جهانبخش هم رخ داد؛ ستاره تیم ملی ایران که کفش طلای 
اردیویسه را تصاحب کرد و آقایِ گل هلند شد، با قراردادی به ارزش 2۱ میلیون یورو 

به برایتون رفت تا آرزوهای خود را در لیگ برتر انگلیس دنبال کند.
آلکمار که برای جذب این دو بازیکن تنها 3 میلیون یورو هزینه کرده بود، آن ها را 
۴6 میلیون یورو فروخت تا سودی ۱۵ برابری به جیب بزند و از این مسیر، هزینه های 
باشگاه را تا چند سال پس انداز کند. باشگاه داری یعنی همین که در برخی نقاط اروپا 

و آمریکای جنوبــی می بینیم. تکیه بر محصولات آکادمی و همچنین جذب بازیکنانی 
که در آینده تبدیل به ستاره های دنیای فوتبال می شوند.
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 علیرضا جهانبخش با مبلغ 2۱ میلیون یورو راهی برایتون شــد تا رکوردی جدید 

را به نام خود ثبت کند.
رویکرد قریب به اتفاق باشــگاه ها و مربیان طراز اول فوتبال جهان، همین اســت. 
می بینیم که در انگلیس، انواع و اقســام بازیکنان از آکادمی به تیم اصلی می آیند تا 
سال ها بعد، باشگاه ها از جذب ستاره های گرانقیمت بی نیاز شوند. استعدادها را خودشان 
پرورش می دهند و از طریق آن ها، چه در زمین و چه در بحث درآمدزایی سود می برند. 

نمونه اش کوبی ماینو در منچستریونایتد و اتا انوانری در آرسنال.
در فوتبال ایران، اگر سپاهان و گاهاً فولاد و گل گهر را فاکتور بگیریم، باقی تیم ها 
اعتقادی به ساخت بازیکن و استفاده از استعدادهای آکادمی خود ندارند. استقلال سال ها 
قبل محمدمهدی زارع را بدون دریافت مبلغ رضایتنامه از دست داد و همین بازیکن 
حالا به اردوی تیم ملی رسیده و مورد توجه امیر قلعه نویی قرار گرفته است. فکرش را 

بکنید اگر استقلال بخواهد او را بخرد، چه هزینه سرسام آوری را باید پرداخت کند؟
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 نفر اول، ایستاده از راست محمدمهدی زارع است. بازیکنی که در امیدهای استقلال 
بازی کرد اما به تیم بزرگسالان نرسید و حالا یکی از بازیکنان تیم ملی محسوب می شود.

اسماعیل کارتال اما می خواهد برنامه ای شبیه به باشگاه های بزرگ و مربیان مطرح را 
در پرسپولیس پیاده کند. او به هواداران پرسپولیس وعده یک سبک هجومی و همچنین 

استفاده از بازیکنان جوان را داده و معتقد است هیچ ترسی از انجام این کار ندارد.
سرمربی پرسپولیس در مصاحبه ای گفت: من در زندگی ام هیچ گاه دست از تلاش 
نکشیدم و این موضوع را خیلی دوست دارم. آدم خلاقی هستم و می خواهم کار متفاوتی 
انجام بدهم. به اتفاقات جدید نگاه مثبتی دارم؛ به عنوان مثال آردا گولر را وقتی۱6 ساله 
بود، مستقیم به تیم اصلی فنرباغچه آوردم و بعد از یک سال او را 30 میلیون یورو به 
رئال مادرید فروختیم. همچنین فردی کادی اوغلو را به سمت چپ خط دفاع آوردم و 
مدتی بعد او را با مبلغ 3۵ میلیون یورو به اورتون واگذار کردیم. آلتای باییندیر پسر 
کوچکی بود که او را از آنکارا به فنرباغچه آوردیم و از وجود او درآمدی هنگفت به دست 
آوردیم. خیلی حواسم به بازیکنان جوان هست و اگر ظرفیت بازی داشته باشند، اصلا 
نمی ترسم و از آن ها استفاده می کنم.به نظر می رسد پروژه ساخت بازیکن در پرسپولیس 
کلید خورده و اســماعیل کارتال هم مأمور اصلی اجرای آن اســت. او در اولین اقدام، 
امیرحسین محمودی را از تیم جوانان پرسپولیس به بزرگسالان آورده و قصد دارد در 
صورت لزوم از او در ترکیب اســتفاده کند. تنه به تنه شدن با ستاره های پرسپولیس، 
بــه خودی خود می تواند بازیکن را پخته و آماده حضور در ترکیب اصلی کند. همان 

کاری که کارتال در فنرباغچه انجام داد، حالا قرار است در پرسپولیس نیز اجرا کند.
باشگاه پرسپولیس و هواداران پرشمارش، می توانند به آینده امیدوار باشند. اگر این 
پروژه به بهترین شکل اجرا شود و امکانات مناسبی در ورزشگاه شهید کاظمی در اختیار 
کارتال قرار بگیرد، پرسپولیس در سال های بعد، از پرداخت هزینه های بالا در فصل نقل 
و انتقالات بی نیاز می شود. هدف کارتال هم همین است؛ البته به شرط همکاری با او 

و تعامل در ساختِ »گولرهای ایرانی« که تعدادشان کم هم نیست.

در دوران حضور گاریدو روی نیمکت پرسپولیس، تیم از آرایش امتحان شده 2-۴-۴ فاصله گرفت و با سیستم های 3-3-۴ و 
۱-3-2-۴ به زمین می رفت؛ سیستمی که پس از سال ها، باعث شد تا پرسپولیس تنها با یک مهاجم تخصصی پا به زمین بگذارد و 
بازیکنان ذخیره خط حمله تیم، در پست غیرتخصصی وینگر راست به میدان بروند. همین موضوع، یکی از دلایل عملکرد ضعیف 
خط حمله پرسپولیس در نیم فصل اول لیگ بود و مهاجمان تیم، عادت زیادی به حضور در ترکیب به عنوان تک مهاجم نداشتند . 
بارزترین نمونه این بازیکنان، علی علیپور بود که معمولاً در دوران بازی خود، بهترین آمار خود را در سیســتم دو مهاجمه ثبت 
کرده و در سیستم هایی با یک مهاجم، چه در ایران و چه در اروپا عملکرد خوبی به نمایش نگذاشته است. علیپور که در دوران 
برانکو زوج های خوبی با مهدی طارمی و گادوین منشا تشکیل داده بود، حالا طی هفته های اخیر توانسته هماهنگی خوبی با سردار 
دورســون ترک در خط حمله پرســپولیس پیدا کند و فرم فعلی این دو بازیکن، هواداران پرسپولیس را به افزایش مشارکت خط 

حمله تیم در زدن گل ها برای ادامه فصل امیدوار کرده است. به همین بهانه، عملکرد زوج های موفق 
خط حمله پرسپولیس در لیگ را مرور می کنیم.

 
 شهریار  و فرشاد آقای گل

حمید درخشــان در دوره اول مربیگری خود روی نیمکت پرســپولیس، شــانس این را داشــت 
تــا دو تن از برترین و چهارچوب شــناس ترین مهاجم هــای تاریخ فوتبال ایــران را به طور همزمان 
 در ترکیب خود داشــته باشــد. فرشــاد پیــوس و علی دایی آنقــدر بازیکنان باکیفیتــی بودند که

 جمشید شاه محمدی با وجود توانایی خوبی که داشت و دعوت به تیم ملی، بازیکن نیمکت نشین تیم 
ملی باشد. 

در فصل اول مربیگری درخشان، دایی و پیوس با وجود اینکه هر کدام ۷ و 3 بازی را به دلیل مصدومیت 
از دست داده بودند، در مجموع 20 بازی موفق شدند 3۵ گل برای پرسپولیس به ثمر برسانند تا یکی 

از موفق ترین زوج های تاریخ خط حمله پرسپولیس را تشکیل داده باشند.
 

 نیکبخت و خلیلی؛ حاشیه و قهرمانی!
یکــی از زوج های پرحاشــیه امــا موفق در ترکیب پرســپولیس، زوج محســن خلیلی و علیرضا 
نیکبخت واحدی در لیگ هفتم با هدایت افشــین قطبی بودند که با ویژگی های شــخصیتی و سبک 
بازی متفاوتی که داشــتند، زوج خطرناک و زهرداری را در خط حمله پرســپولیس تشــکیل دادند. 
در میانه همان فصل، شــایعاتی در خصوص عدم هماهنگی و پاس ندادن این دو بازیکن به یکدیگر 
از روی عمد منتشــر شــد که روابط نیکبخت و خلیلی را تا حدی خدشــه دار کرد اما در ادامه فصل، 
شــرایط برای پرســپولیس عوض شد. در پایان فصل، پرســپولیس به دومین قهرمانی خود در لیگ 
 برتر رســید و محســن خلیلی با ۱8 گل در کنــار هادی اصغری بازیکن راه آهــن، عنوان آقای گلی

 لیگ برتر را از آن خود کرد؛ علیرضا نیکبخت واحدی نیز یکی از بهترین فصول دوران بازی خود را در 
پرسپولیس پشت سر گذاشت.

 
 طارمی و علیپور سمفونی گل ها

برانکــو ایوانکوویچ بهترین روزهای حضور خود روی نیمکت پرســپولیس را مدیون آمادگی بالای 
زوج علیپور و طارمی اســت؛ زوجی که از همان اولین روزهای نخســتین فصل کامل سرمربی کروات 
پرســپولیس، کیفیت بالای خود را در زمین به رقبا اثبات کردند و از عوامل اصلی بازی های تهاجمی 
و تماشاگرپســند پرسپولیس در لیگ های پانزدهم و شــانزدهم بودند. طارمی در هر دو فصل حضور 
خــود به عنوان مهاجم فیکس پرســپولیس، عنوان آقای گلی را کســب کرد و علــی علیپور نیز به 
 عنوان زوج وی نقشــی کلیدی در عملکرد طارمی داشــت، در لیگ هفدهم، خود علیپور نیز توانست 

عنوان آقای گلی لیگ را کسب کند.
 

 علیپور و منشا؛ توفیق اجباری
در حالی که هواداران پرسپولیس منتظر شکل گرفتن زوج خطرناک منشا و طارمی بودند، محرومیت 
مهدی طارمی از حضور در فوتبال و بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی تیم به دلیل بازگشت غیرقانونی 
طارمی از ریزه اســپور ترکیه، مانع از این اتفاق شــد تا علیپور گزینه اصلی برانکو برای حضور در خط 
حمله تیم باشد. علی علیپور در کنار منشا، آقای گلی لیگ را کسب کرد و در مسابقات آسیایی، این 
زوج موفق تر از هر زوج دیگری در روزهای سخت پرسپولیس بدون مهره برانکو ایوانکوویچ، تیم را به 

فینال آسیا رساندند.
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    دیگر چیزی تا رسیدن به سه شنبه آخر سال و آیین  آتش بازی باقی نمانده است، اما مدت هاست صداهای گوشخراش و آتش بازی های خطرناک از 
رنگ و بوی سنت قدیمی چهارشنبه سوری کاسته و هراس، دلهره و تشویش را برای خانواده ها به ارمغان آورده است.

یکی از مهم ترین 
نکات نگران کننده 

آتش افروزی 
های چهارشنبه 

سوری این است 
که ۴۷ درصد از 

مصدومان مراسم 
چهارشنبه سوری را 

افراد زیر ۱۸ سال 
تشکیل می دهند. 

آتشافروزانچهارشنبهسوری

فیلم سینمایی »لاله« ســاخته اسدالله نیک نژاد 
)تولید مرکز گسترش ســینمای مستند، تجربی و 
پویانمایی( به مناســبت نوروز ۱۴0۴ اکران آنلاین 

می شــود. به نقل از روابط عمومی مرکز گســترش 
ســینمای مستند، تجربی و پویانمایی، »لاله« نوروز 
۱۴00 اکران عمومی شد، این فیلم درباره لاله صدیق 
قهرمان اتومبیلرانی است که در مسیر حرفه ای دچار 
مشــکلات فراوان می شود. »لاله« به مناسبت نوروز 
۱۴0۴ در فیلیمو به صورت آنلاین اکران می شــود. 

این نسخه، ۱20 دقیقه ای انگلیسی است و زیرنویس 
فارسی دارد. 

ســارا امیری، ســام قریبیان، ایرج نوذری، میترا 
حجار، همایون ارشادی، نیکی کریمی، آزیتا حاجیان، 
محمد صادقی، محمد متوســلانی و ... بازیگران این 

فیلم هستند.

فیلم پرماجرای »لاله« به اکران 
آنلاین رسید

بر اساس آمارها، از سال ۱۴00 تا ۱۴02 در نتیجه حوادث چهارشنبه سوری، ۱0 هزار و ۴۵۵ نفر دچار مصدومیت شده اند. طبق آخرین گزارش EOC سازمان 
اورژانس کشور، آمار آسیب دیدگان در سال ۱۴02 نسبت به سال قبل افزایش چشمگیری داشته است؛ در این سال ۱۷ نفر جان خود را از دست دادند و 30۵ 

نفر دچار قطع عضو شدند.
یکی از مهم ترین نکات نگران کننده آتش افروزی های چهارشنبه سوری این است که ۴۷ درصد از مصدومان مراسم چهارشنبه سوری را افراد زیر ۱8 سال 
تشکیل می دهند.  طی سال های گذشته آسیب چشمی در صدر مصدومیت ها بوده و 2۷ درصد مصدومان هم رهگذرانی بوده اند که ناخواسته در معرض انفجار 

مواد محترقه قرار گرفته اند، در حالی  که ۷3 درصد دیگر از میان تولیدکنندگان و استفاده کنندگان این مواد بوده اند.
اگر این آمارها را کنار خرید و فروش مواد محترقه و فیلم های آموزشی تهیه مواد خطرناک بگذاریم، نشان می دهد با وجود هشدارهای مکرر مسئولان، همچنان 
خطرات ناشی از استفاده نادرست از مواد آتش بازی آخر سال وجود دارد و لزوم فرهنگ سازی، آگاهی بخشی و نظارت بیشتر، بیش از پیش احساس می شود. حال 

این سؤال مطرح می شود که چرا بعد از گذشت این همه سال هشدار، هنوز شاهد اتفاقات دلخراش در این سنت قدیمی هستیم؟!

  رفتارهای ضداجتماعی جایگزین سنت های زیبا
دکتر روح الله ساعی، جامعه شناس در پاسخ به این سؤال که چرا آیین های سنتی تغییر نقش داده اند، می گوید:»متأسفانه گاهی وقتی از خانواده ها می پرسیم 
چهارشنبه سوری چه ویژگی هایی دارد، نمی دانند و از آن مطلع نیستند. اگر بخواهیم این موضوع را از منظر آسیب شناسی اجتماعی بررسی کنیم، چند مورد 
دارای اهمیت اســت؛ اول اینکه کارکردهای ســنتی خاصیت خود را از دست داده اند؛ فلسفه چهارشنبه سوری این است که خانواده ها در کنار هم باشند و آداب 
این شب را برپا کنند تا نشاط و شادابی اجتماعی ایجاد شود اما خیلی شاهد این موضوع نیستیم. متأسفانه آداب زیبا، جای خود را به رفتارهای ضداجتماعی 
داده اند.« به اعتقاد کارشناســان، رســانه ها در بازآفرینی سنت ها نقشی تأثیرگذار دارند. ساعی می گوید:»موضوع رسانه ها و فضای مجازی به رفتارهای پرخطر و 

ضداجتماعی در چهارشنبه سوری، به نشر رفتارهای خشونت آمیز و آسیب زا دامن می زند. 
در برخی پلتفرم ها با پخش یا انتشــار ویدیوها و تصاویری که گاهی حتی اغراق آمیز هســتند روبه رو هســتیم که تبدیل به الگویی برای نوجوانان و جوانان 
می شود. متأسفانه در خصوص تولید محتواهای مناسب، جذاب و مخاطب پسند و منطبق با ذائقه جوانان ضعف بسیاری داریم.« البته جامعه شناسان بر این باورند 
که وقوع خشونت و رفتارهای پرخاشگری در سطح جامعه ناشی از عواملی چون بحران های اقتصادی، اجتماعی و روانی است. با توجه به اینکه جوانان در طول 

سال امکانی برای تفریحات مختلف ندارند، این را در قالب رفتارهای خشن بروز می دهند.
فقدان فضای تفریحی و تفریحات سالم برای جوانان و نوجوانان، مسأله دیگری است که این جامعه شناس به آن اشاره می کند: »کمبود امکاناتی که جوانان یا 
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  اکران آنلاین »ساعت ۶ صبح« مدیری
»ساعت 6 صبح« مهران مدیری امشب ساعت 
8، در فیلم نت اکران آنلاین می شود. فیلم »ساعت 
6 صبح« به کارگردانی و نویسندگی مهران مدیری 
و تهیه کنندگی علی اوجی است و  روایتگر داستان 
دختری است که قصد دارد برای ادامه تحصیل به 
کانادا مهاجرت کند و پروازش ساعت 6 صبح است. 
مهران مدیری، سمیرا حسن پور، مهرداد صدیقیان، 
مونا فرجاد، منصور نصیری، تینو صالحی، ســعید 
زارعی، روژان ایرجی، خیام وقارکاشــانی و وحید 

منتظری از بازیگران این فیلم هستند.

 ملودیــکای ســامان احتشــامی با 
»ملودیکافه«

»ملودیکافه« جدیدترین آلبوم سامان احتشامی 
و سینا سلیم زاده به زودی روانه بازار موسیقی خواهد 
شد. در این اثر، ســینا سلیم زاده قطعاتی را برای 
ارکستر و پیانو تنظیم کرده که سامان احتشامی با 
ملودیــکا به اجرای این آثار پرداخته، حال و هوای 
خاصی به آن ها بخشیده است.  به گفته احتشامی، 
»هدف اصلی این آلبوم، خلق فضایی آرامش بخش 
اســت که شــنوندگان بتوانند در کافه ها یا در هر 
لحظه ای از آن برای اســتراحت و آرامش استفاده 

کنند.«

 »صفر پنج« با هادی حجازی فر
هادی حجازی فر تهیه کننــده نمایش »صفر 
پنج« بــه  نویســندگی، کارگردانــی و بازیگری 
آروین شاه حسینی شــد. در نمایش »صفر پنج« 
امیرموســی  کاظمی به عنوان مجری طرح حضور 
دارد. ایــن نمایش از ۱8 فروردیــن ماه ۱۴0۴ تا 
۱2 اردیبهشــت ماه در خانه هنرمندان ایران و در 
تماشاخانه استاد انتظامی روی صحنه خواهد رفت. 
در خلاصــه  این نمایش آمده: آری آغاز دوســت 
داشــتن اســت/ گر چه پایان راه ناپیداست / من 
به پایان دگر نیندیشم /که همین دوست داشتن 

زیباست.

 روایت های اخلاقی در»اندوه مدرسه«
پرداختن به موضوعات روان شناختی و اخلاق 
از مباحث قابل توجهی اســت که در آثار مکتوب 
بسیاری از نویسندگان دنیا قابل مشاهده است. مانند 
اثر تازه ای که دانیل پناک نویسنده فرانسوی منتشر 
کرده اســت. این کتاب »اندوه مدرسه« نام دارد با 
ترجمه اسماعیل کرم نژاد و به علاقه مندان این ژانر 
از کتاب های داستانی پیشنهاد می شود. اندوه مدرسه 

خود زندگینامه ای دردناک است.

  ماجراهای »پسربچه  خنگی«
 که گویا مقابل فهمیدن مقاومت می کند. به گفته 
برادرش سگشان از او باهوش تر است، اما سرانجام 
روزی می رسد که یک آموزگار او را »از دست خودش 
نجات می دهد« و تغییر آغاز می شــود. تقریباً در 
زندگی دانش آموزی همه ما، معلمی پیدا می شود که 
با گفتار یا رفتاری متفاوت، تأثیری ماندگار در ما به 
جای می گذارد. دنیل پناک نیز خود سرانجام مسیر 
آموزگاری را در پیش می گیرد تا ناجی »خنگ های 
جدید« شــود و این دگردیســی از او نویسنده ای 
بزرگ می سازد. پناک در کلاس ها و کتاب هایش 
در جست وجوی »پرستوهای مهاجری« است که 
در آغاز مســیر خود، به شیشه پنجره ای خورده و 
بالشان زخمی می شــود. پناک یکی از ناجی های 

این پرستوهاست.

 اجرای چکناواریان در ارمنستان
 اپُرای »رستم و سهراب« به آهنگسازی لوریس 
چکناواریان فروردین مــاه ۱۴0۴ در ایروان روی 
صحنه مــی رود. نویدی برای علاقه مندان به اپرا و 
دوستداران لوریس چکناواریان که مدت ها از تماشای 
اجرای این آهنگساز و رهبر ارکستر محروم مانده اند. 
البته این کنسرت قرار است در ارمنستان برگزار شود 
و بیشــتر به ایرانیان مقیم در این کشور پیشنهاد 
می شود. لوریس چکناواریان با انتشار ویدیویی در 
صفحه اینستاگرامش اعلام داشته: »سلام دوستان 
گرامی. امروز تولد یکی از آثار من است. اپُرای رستم 
و سهراب شاهکار فردوسی که سال های سال کار 
کردم تا این داستان زیبا را به صورت اپُرا درآوردم و 
امروز در اپُرای ایروان برنامه ریزی کردم و ۱۱ تا ۱3 

فروردین اجرا خواهد شد. 

 یک پرفورمنس  در یک عصر دلچسب
خانه هنرمندان این روزها با چیدمانی متفاوت 
میزبان مخاطبانی از جنس هنر است. علاقه مندان 
به یک پرفورمنس تماشایی با طراحی و اجرای بهمن 
عباسپور. »رکوئیم اطلس های زاگرس« روز جمعه 
2۴ اسفند ۱۴03، بین ساعت ۱6 تا 20 در تمامی 
لابی های خانه هنرمندان ایران اجرا می شود. این اجرا 
با بهره گیری از فضای راهروهای خانه هنرمندان ایران 
و چیدمان های صورت گرفته برای مخاطبان رایگان 
اســت و هر زمان و به هر میزان که تمایل داشته 
باشند می توانند ازاین اجرای چهارساعته که بدون 

وقفه برگزار می شود دیدن کنند.

گروه های مختلف اجتماعی بتوانند در اوقات فراغتشان تفریحات خود را داشته باشند، بسیار 
محسوس است. تفریحات موجود، یا کم یا پرهزینه است و عملًا افراد امکانی پیدا نمی کنند 
تا شــادی کنند و می بینیم گاهی به هرج و مرج اجتماعی تبدیل می شــود.« ساعی معتقد 
است:»متأســفانه در مناسبت هایی از این دست، شــاهد ضعف نهادهای اجتماعی و مسئول 
هستیم. خیلی به این مناسبت ها پرداخته نمی شود، یعنی تولید محتواهای مفیدی برای آنها 
صورت نمی گیرد و برنامه ریزی های مناسبی توسط نهادهای نظارتی و انتظامی انجام نمی شود 

و همین باعث می شود شاهد اتفاقات ناگوار باشیم.«

  همه مواد محترقه جرم انگاری شده اند
بســیاری از افراد در چهارشنبه آخر سال رفتارهایی انجام می دهند که اصطلاحاً در عرف 
جامعه به آن حرکات غیرمتعارف می گوییم؛ به عنوان مثال به خودروی افراد آسیب می زنند 
یا موجب اذیت و آزار مردم می شــوند. محمدرضا قنبری، مستشار قضایی و مدیرکل معاونت 
اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه در گفت و گو با »ایران« در مورد جرم انگاری 
متخلفان چهارشنبه آخر سال می گوید:»اگر اقداماتی که در چهارشنبه آخر سال انجام می شود 
به برهم زدن نظم و آســایش عمومی و ایجاد رعب و وحشــت بین مردم جامعه منجر شود، 
در ماده 6۱8 قانون مجازات اســلامی بخش تعزیــرات و ماده 6۱۹ قانون تعزیرات به حبس 
از ســه ماه تا یک ســال و ۷۴ ضربه شلاق محکوم خواهد شد.« بخش دیگری از افراد که در 
چهارشنبه آخر سال مشمول مجازات می شوند، افرادی هستند که اقدام به خرید، حمل، توزیع 
و فروش مواد محترقه غیرمجاز می کنند و بر اساس ماده ۱2 قانون مجازات قاچاق اسلحه و 
مهمات و دارندگان ســلاح و مهمات غیرمجاز، مورد قضاوت قرار خواهند گرفت. او می گوید: 
»در قانون آمده اگر کسی به شکل غیرقانونی و غیرمجاز مواد محترقه و شوکرها را خریداری، 
نگهــداری و حمــل یا مبادرت به توزیع و فروش کند، به حبــس از ۹۱ روز تا 6 ماه محکوم 
خواهد شد. بنابراین برای افرادی که در چهارشنبه آخر سال جزو فروشندگان مواد محترقه یا 
توزیع کننده هستند یا حتی اقدام به نگهداری و حمل این مواد کنند، همه را قانونگذار جرم 
دانســته اســت. نکته ای که باید اضافه کنم این است که در قانون، قاچاق اسلحه و مهمات و 
دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز و هر کدام از موادی که در چهارشنبه سوری مورد استفاده 
قرار  می گیرد، جرم انگاری شده و مجازات های جداگانه ای برای آن در نظر گرفته شده است.« 
قنبری می گوید:»حتی اگر کسی از این مواد استفاده کند و صدمه ببیند، می توانیم بر اساس 
ماده ۴۹2 قانون مجازات اسلامی فردی را هم که سبب بروز این جنایت شده، مجازات کنیم 
که حتی ممکن اســت جنایتی که اتفاق افتاده موجب قصاص و دیه شود. البته شاید خیلی 
از ســوداگران عرضه فروش مواد منفجره نمی دانند ممکن است خانواده قربانی بتواند از آنها 

مطالبه دیه داشته باشد.«
این جرم شــناس در مورد اینکه چرا بعضی از رفتارهای غلط و گاه مجرمانه این قدر وارد 
متن زندگی افراد شــده که تبدیل به یک عرف غلط می شــود، معتقد است:»بخشی به سود 
مجرمانه ای که ســوداگران عرضه فروش مواد محترقه و منفجره از محل فروش این مواد به 
دست می آورند، بر می گردد. آنها به فکر سود خودشان با رفتارهای مجرمانه هستند. بخشی به 
نبود آگاهی مردم مربوط می شود. مردم حتی تصور نمی کنند مرتکب جرم شده اند.« بسیاری 
از فروشــندگان این محصولات بجز فضای مجازی در اطراف مدارس پرسه می زنند و از آنجا 
که مســئولان مدرسه هم تنها در حیطه مدرســه موظف به حراست از کودکان و نوجوانان 
هستند، در بیرون از مدرسه، نوجوانان را هدف قرار می دهند. این موضوعی است که مدیر کل 
معاونت اجتماعی با تأیید آن می گوید: »متأسفانه این اتفاق می افتد و باید بر اساس شنیده ها 
صحبت های شما را تأیید کنم اما برنامه های متعددی از ارسال پیامک های انذاری که حاوی 
اطلاع رســانی به والدین است تا اســتفاده از بنر و سایر اطلاع رسانی ها از طریق صدا وسیما و 
اعلام تذکرات لازم برای آگاهی بخشــی به والدین و اولیای مدارس برای پیشــگیری از وقوع 
این گونه جرایم پیش بینی شــده است.« قنبری در پایان با اشاره به قانون حمایت از اطفال و 
نوجوانان از خانواده ها می خواهد:»برابر این قانون، اگر بر اثر بی توجهی و سهل انگاری والدین، 
فرزندشان بر اثر حادثه فوت کند، والدین به دو سال حبس محکوم خواهند شد و اگر حادثه 
منجر به از دست رفتن یکی از حواس، قطع عضو، ازکار افتادگی عضو، زوال عقل، بروز بیماری 
صعب العلاج یا دائمی جسمی یا روانی و ایراد جراحت شود، والدین به مجازات حبس تا شش 
ماه محکوم می شوند. بنابراین حتی اگر کودکی در حوادث چهارشنبه سوری دچار نقص عضو 
شود یا استخوانش بشکند، قانونگذار والدین را به ۹۱ روز حبس محکوم خواهد کرد. توصیه 
می کنم در ایام چهارشنبه ســوری والدین نظارت بیشتری بر رفتار فرزندان داشته و در کنار 

آنها باشند، این حضور مانع از اقدامات مجرمانه و خطرناک می شود.«

  عکس نوشت
  

اینفوگرافیک 

به دنبال انجام 
پیمایش 

سنجش »ید« 
در زنان باردار 

و دانش آموزان 
توسط وزارت 

بهداشت، 
استان های 

دارای مشکل 
و استان های با 

وضعیت مناسب 
در دریافت ید 

شناسایی و 
طبقه بندی 

شدند. در این 
اینفوگرافیک 

استان های 
قرار گرفته در 
دو طبقه بندی 

را مشاهده 
می کنید.

  

احمد دنیامالی، 
وزیر ورزش در 

آیین افتتاح 
نخستین مرکز 

هوش مصنوعی 
ورزش کشور

  

نشست فرماندهان 
پلیس راهور با حضور 

رییس جمهور

  »درنا در بزرگراه« منتشر شد
مجموعه شعر »درنا در بزرگراه« سروده لیلا کردبچه منتشر شد.

 در معرفی ناشر از این کتاب آمده است: این مجموعه هفتمین مجموعه  شعر لیلا کردبچه است که پس از »آواز آن پرنده که زن 
بود«، »»آواز کرگدن«، »میان جیوه و اندوه« و... در 88 صفحه شامل ۴6 قطعه شعر سپید عاشقانه در نشر واج منتشر شده است.

شعری از این مجموعه:
درختی دیوانه ام

که برای اجاق زمستانت اگر هیزم بخواهی، 
ریشه هایم را بیرون می آورم از خاک

و به سمت آتش قدم برمی دارم
چیزی از من بپرس
کاری از من بخواه

که تنها من جوابش را بدانم
که تنها من از عهده اش برآیم

بخواه تا بمیرم
بخواه تا زنده بمانم

بخواه تا کاری کنم برایت
مثل دم کردن چای در شبی برفی،

  فراخوان نهمین جشنواره ملی طنز و رسانه منتشر شد
معاونت امور رسانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان، 

نهمین جشنواره ملی طنز و رسانه )طنز پهلو( را برگزار می کند.
 جشنواره طنز و رسانه هر ساله برای گرامیداشت یاد و خاطره کیومرث صابری فومنی )گل آقا(، چهره ماندگار طنز رسانه ای 

ایران، برنامه ریزی و برگزار می شود.
این رویداد فرهنگی و رســانه ای در ســه بخش شعر طنز، داستان کوتاه طنز و کاریکاتور رسانه ای، فرصتی را برای نمایش 

خلاقیت های روزنامه نگاران، هنرمندان و نویسندگان طنزپرداز مهیا می کند.
بنابــر اعلام دبیرخانه جشــنواره، علاقه مندان می توانند آثار خود را تا تاریــخ ۱۵ فروردین از طریق یکی از روش های زیر 

ارسال کنند:
۱. ارسال به نشانی پستی: استان گیلان، شهرستان فومن، خیابان شهید بهشتی، مجتمع فرهنگی سیدالشهداء، اداره فرهنگ 

و ارشاد اسلامی فومن کد پستی: ۴3۵۱۹۱3۴8۹
tanzpahloo@gmail.com :2. ارسال به نشانی الکترونیکی

3. ارسال از طریق فضای مجازی به شماره همراه: 0۹30۱836۱0۱
آیین اختتامیه جشنواره نیز روز پنج شنبه، ۱۱ اردیبهشت ۱۴0۴ در سالن همایش های اداره فرهنگ و 

ارشاد اسلامی شهرستان فومن، واقع در استان گیلان، برگزار می شود.
 جشنواره »طنز پهلو« فرصتی برای پاسداشت هنر طنزپردازی و ترویج ارتباط این هنر با رسانه است 

و زمینه  را برای شناساندن استعدادهای برجسته این حوزه به مخاطبان فراهم می کند.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱0۵۱۱۱-02۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک 6۱


